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iсторiї офiцерiв з «Азовсталi»

ПОДIЯ
«Єднiсть, стiйкiсть, перемога»: пiд таким 
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ДЕНЬ НЕЗАЛЕЖНОСТI:ДЕНЬ НЕЗАЛЕЖНОСТI:

ОДЕСА �
ЦЕ УКРАЇНА!

НОВI МАРКИ 
ДО СВЯТА –
З ОЗНАКАМИ ВIЙНИ
ДО 32-Ї РIЧНИЦI ВIД ДНЯ ПРОГОЛОШЕННЯ 
АКТА НЕЗАЛЕЖНОСТI УКРАЇНИ НА 
ГОЛОВПОШТАМТI М. ОДЕСИ ВIДБУЛОСЯ 
СПЕЦПОГАШЕННЯ ПОШТОВОЇ МАРКИ 
«НЕСКОРЕНИЙ ПIВДЕНЬ», ПРИСВЯЧЕНОЇ 
ОХОРОНЦЯМ ПIВДЕННИХ КОРДОНIВ, 
ТА ПРЕЗЕНТАЦIЯ ЩЕ ОДНIЄЇ МАРКИ, ЯКА 
ПРИСВЯЧЕНА НАШОМУ МIСТУ, – 
«ДЮК У МIШКАХ».

Поштовi марки в Українi з початком вiйни стали не просто 
засобом оплати кореспонденцiї, а часто – символом протисто-
яння нашого народу вороговi, мужностi та незламностi, стiйкостi 
та вiдваги українського вiйська. А ще – своєрiдною зброєю 
України на мiжнароднiй аренi.

Iдея створення проєкту до Дня Незалежностi нале-
жить вiдомому одеському фотохудожнику Борису Бухману, 
ДП «Укрпошта» та Прикордоннiй службi. Саме свiтлини Бухмана 
стали основою для макетiв марок.

– Марка, урочисте гасiння якої вiдбулося до свята, присвя-

чена нашим прикордонникам, адже саме вони з перших днiв 

вiйни – i не тiльки з 24 лютого 2022-го, а з 2014 року, першими 

вступили в бiй з ворогом на державному кордонi, – пiдкреслив 
Борис Бухман. – Прикордонники – справжнi герої, якi успiшно 

виконують сотнi й сотнi бойових завдань. Цей поштовий випуск – 

присвята та прояв вдячностi нашим захисникам, адже вони як 

нащадки козакiв гiдно проходять усi випробування, якi випали на 

долю нашої країни!

Пiсля погашення марки гостi оглянули експозицiю 
фотографiй Бориса Бухмана, якi вiн зробив пiд час повномас-
штабного вторгнення, зокрема – i в зонi бойових дiй.

Марки будуть у продажу разом з поштовим набором: кон-
верт та картки. Кошти, отриманi з їх продажу, будуть спрямованi 
на потреби захисникiв України.

9

24 СЕРПНЯ ВСI ОХОЧI ОДЕСИТИ ТА 
ГОСТI МIСТА МОГЛИ ВЗЯТИ УЧАСТЬ 
У СВЯТКОВИХ УРОЧИСТОСТЯХ У 
МIСЬКОМУ САДУ. ПРИСУТНI РАЗОМ IЗ 
ПРЕДСТАВНИКАМИ РIЗНИХ КОНФЕСIЙ 
ОБ’ЄДНАЛИСЯ У СПIЛЬНОМУ 
МОЛЕБНI ЗА УКРАЇНУ, ПОБУВАЛИ НА 
ЧУДОВОМУ КОНЦЕРТI, А ЩЕ МОГЛИ 
ПОЛЮБУВАТИСЯ ВЕЛИЧЕЗНИМ 
КОРОВАЄМ У ВИГЛЯДI КАРТИ УКРАЇНИ – 
24 ОБЛАСТI ТА АР КРИМ.

Унiкальний святковий коровай спекли спецiалiсти Одесько-
го хлiбозаводу № 4. Як зазначив директор пiдприємства Вiталiй 
Добровольський, 25 серпня коровай було передано до шпита-
лю вiйськовим, якi проходять в Одесi лiкування та реабiлiтацiю.

А святковий настрiй усiм створював духовий оркестр Одесь-
кого мунiципального театру iм. О. Салiка i солiсти-вокалiсти. У їх 
виконаннi прозвучали свiтовi та українськi хiти.

СВЯТКУВАННЯ 
У МIСЬКОМУ 
САДУ – 
З УНIКАЛЬНИМ 
КОРОВАЄМ 
ТА ОРКЕСТРОМ

9
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Фото: Альона Ксенофонтова, Сергiй Гуменюк, сайти Одеської мiськради та Одеського зоопарку

НАЙСМАЧНIШЕ СВЯТКУВАННЯ ВIДБУЛОСЯ 24 СЕРПНЯ У ВНУТРIШНЬОМУ ДВОРИКУ 
ОДЕСЬКОЇ НАЦIОНАЛЬНОЇ НАУКОВОЇ БIБЛIОТЕКИ. РОЗПОВIДЬ ПРО РIЗНОМАНIТТЯ 
БОРЩОВИХ РЕЦЕПТIВ ОДЕЩИНИ ПОЄДНУВАЛАСЯ З ЧАСТУВАННЯМ БОРЩЕМ 
З ПАМПУШКАМИ ТА САЛОМ, КОНЦЕРТОМ, ВIКТОРИНАМИ, МАЙСТЕР-КЛАСАМИ, 
ЗНАЙОМСТВОМ З КНИЖКАМИ НА КУЛIНАРНI ТЕМИ I ФОТОСЕСIЯМИ.

10 #134’2023

ОДЕСЬКИЙ 
ЗООПАРК: 
РАДIСТЬ ДЛЯ ДIТЕЙ I ТВАРИН
ДИРЕКТОР ЗООПАРКУ IГОР БЄЛЯКОВ – МАЙСТЕР 
ВЛАШТОВУВАТИ СВЯТКУВАННЯ, I ВОНИ ПРОВОДЯТЬСЯ ТУТ 
ПОСТIЙНО. ЦЬОГО РАЗУ ДЛЯ МАЛЕНЬКИХ ВIДВIДУВАЧIВ 
ЗООПАРКУ БУЛИ ОРГАНIЗОВАНI ТВОРЧI МАЙСТЕР-КЛАСИ 
ТА IНШI РОЗВАГИ, ДОРОСЛI МОГЛИ НАСОЛОДИТИСЯ 
ЧУДОВИМ КОНЦЕРТОМ, А ВСI РАЗОМ ВОНИ ОХОЧЕ 
ВЗЯЛИ УЧАСТЬ У ГОДУВАННI МЕШКАНЦIВ ЗООПАРКУ.

Дiтки могли спробувати свої здiбностi у виготовленнi 
листiвок до Дня Незалежностi України, паперових янголiв та ля-
льок-мотанок. А особливу радiсть та усмiшки у них викликало 
бульбашкове шоу.

Нiкого не залишив байдужим великий святковий кон-
церт. У концертнiй програмi взяли участь солiстка Одесько-
го мунiципального театру iм. О. Салiка та Одеської обласної 

фiлармонии iм. Д. Ойстраха Алiя Дiгуляр, артист Одеського 
академiчного театру музичної комедiї iм. М. Водяного Олексiй 
Коннов, зразковий хореографiчний колектив «Казка», модельна 
студiя Jenkins та вокальна студiя «Запальнички». Також виступив 
популярний гурт «4.5.0».

Наприкiнцi свята вiдбулася показова годiвля слона та тигра. 
Працiвники зоопарку пiдготували для них їхнi улюбленi смаколики.

РОДИННЕ
СВЯТО 

«БОРЩОВА ЕКСКУРСIЯ ОДЕЩИНОЮ»

Колектив ОННБ (гендиректорка – 
Iрина Бiрюкова) облаштував нову локацiю, 
оформлену у стилi українського села, у 
внутрiшньому дворику головного корпусу 
на вул. Пастера, 13. I разом з фахiвцями 
Одеського обласного центру української 
культури пiд керiвництвом Валентини 
Вiтос запросив усiх охочих вiдвiдати ро-
динне свято «Борщова екскурсiя Оде-
щиною: єднiсть у рiзноманiттi». Ця 
розповiдь не була б такою смачною, аби 
вихованцi i викладачi Одеського вищо-
го професiйного училища морського ту-
ристичного сервiсу не приготували свiй 

варiант улюбленої страви – саме одесь-
кий, зi смаженими бичками. I керував як 
приготуванням, так i частуванням особи-
сто директор Сергiй Бiлоконенко.

Чому саме борщ став героєм свят-
кування Дня Незалежностi? Ну, насам-
перед, тому, що нема українця, якому б 
не смакувала ця страва. Та є й офiцiйна 
пiдстава: 1 липня 1922 року ЮНЕСКО 
внесла український борщ до перелiку 
об’єктiв нематерiальної культурної спад-
щини, яка потребує охорони. I задля цьо-
го нам довелося вiдстоювати своє право 
перед тим же одвiчним ворогом – росiєю.

Свято вiдбулося у рамках кроссекто-
рального проєкту «Україна: iсторiя, культу-
ра, iдентичнiсть». Засiдання вiдбувалися 
у примiщеннi бiблiотеки два днi поспiль, 
а у дворику теоретичнi мiркування про 
українську культуру i традицiї засвiдчили 
практичним дiйством.

У концертi взяли участь фольклор-
ний колектив «Заграва» та солiсти Одесь-
кого центру української культури, але 
спiвати i пiдтанцьовували всi! Майстер-
класи провели майстри центру та фахiвцi 
бiблiотеки, i охочих взяти участь – дiтей 
та дорослих – теж не бракувало! 

ади та Одеського зоопаркуменюк сайти Одеської мiськрааФото: Альона Ксенофонтова Сергiй Гумм
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МІСТО НЕЗЛАМНИХ!»

Вона й справдi стала своєю для дуже багатьох одеситiв. 
Скажiмо, лише пiд час останнiх виборiв у мiсцевi органи 
влади за неї вже втретє вiддали свої голоси одесити, що 
проживають у тому ж виборчому окрузi (такий переконли-
вий кредит довiри!). Своя вона i для сотень випускникiв 
Одеської юридичної академiї, в якiй, пiсля закiнчення на-
вчання,  пройшла всi викладацькi сходинки – вiд асистен-
та кафедри до професора i декана. Звичайно, вона своя 
для великого кола друзiв, однодумцiв, колег по депутатсь-
кому корпусу... Та навiть для мало знайомих людей легко 
стає не чужою людиною через притаманну їй властивiсть 
бути у спiлкуваннi напрочуд простою, щирою, вiдвертою, 
душевною i водночас iронiчною. Зi мною було так само, 
i вiд мети написати дiлове iнтерв’ю з депутаткою я зреш-
тою вiдмовилася. Надто цiкавою саме у деталях i емоцiях 
виявилася наша розмова, щоб обмежуватися лише факта-
ми про дiяльнiсть i трудовi здобутки. Словом, спробую пред-
ставити на сторiнках журналу Свiтлану ОСАУЛЕНКО як свою 
для одеситiв людину...

ПРИЇХАТИ ЗА МРIЄЮ 
I ЗАКОХАТИСЯ

До Одеси Свiтлана приїхала, щоб реалiзувати свою мрiю. 
Навiть не мрiю, а вже чiткий намiр: стати юристом. Екстерном 
закiнчивши школу, зекономила рiк, аби швидше вступити до 
вищої школи. Але батьки не хотiли 17-рiчну доню вiдпускати в 
iнше мiсто, мовляв, ще надто мала. Тож спробувала втiлити свiй 
намiр у рiдному Кропивницькому, на той час – ще Кiровоградi. I 
швидко зрозумiла, що мiсцевий фiлiал столичного вишу зовсiм 
не вiдповiдав її запитам i амбiцiям, хоча факультет i називав-
ся юридичним. Тож через рiк твердо заявила батькам: їдемо 
до Києва або до Одеси. Зрештою, зупинилися на Одесi. I про це 
Свiтлана жодної секунди не пожалкувала... 

– Я вiдразу закохалася в Одесу, – згадує вона. – Вже як 
тiльки приїхала сюди, почувала себе одеситкою. Вiдчула, що 
це моє мiсто – по темпу життя, по енергетицi, по людях... Та i 
юридична академiя мене вiдразу приємно вразила: навiть iз 
зовнiшнього вигляду було зрозумiло, що це навчальний заклад 
високого рiвня...

– Який факультет обрали?

– Судово-прокурорський. Комплекс вiдмiнницi спрацював: 
вчилася на вiдмiнно. Щоправда, одразу виникла традицiйна 
для дiвчат-студенток небезпека: ще не почавши вчитися, пiд 
час виробничої практики познайомилися з хлопцем, закоха-
лася i весь перший курс планувала виходити замiж. Вiн уже 
закiнчував академiю, i менi треба було б їхати з ним, перево-
дитися на заочний. Але ж я хотiла вчитися, отримати повноцiнну 
освiту. I хотiла жити в Одесi! Хлопець був з Криму i поїхав у свiй 
Судак. Насправдi то було для мене щасливим проведiнням, але 
тодi я була дуже засмучена i вирiшила, що на менi в 18 рокiв 
«вiнець безбрачiя». (Смiється.) Перебуваючи в цiй печалi натра-
пила в академiї на афiшу про вибори у якусь Молодiжну раду. 
Не розумiла, навiщо це менi потрiбно, але щоб чимось себе 
вiдволiкти i зайняти, взяла участь у цих виборах. I була обрана 
у Молодiжну раду мiста вiд свого факультету. В принципi, це був 
для мене абсолютно природнiй крок. Адже в школi була спочат-
ку старостою класу, згодом – президентом школи. В академiї 
теж – староста групи. Громадська активнiсть – моє все, постiйно 
органiзовувала якiсь заходи. Тому коли через рiк вирiшили про-
водити вибори голови Молодiжної ради, я охоче взяла в них 
участь.

ФАВОРИТ НОМЕРА
Галина Владимирська

СВОЇ ЖИТТЄВI ПРIОРИТЕТИ 
ДЕПУТАТКА ОДЕСЬКОЇ 

МIСЬКОЇ РАДИ 
СВIТЛАНА ОСАУЛЕНКО 
РОЗСТАВЛЯЄ У ТАКОМУ 
ПОРЯДКУ: «УКРАЇНКА, 
МАМА ЧУДОВОЇ 
ДОНЕЧКИ, ЩАСЛИВА 
ДРУЖИНА, ВДЯЧНА 
ДОНЬКА, ОДЕСИТКА, 
ЮРИСТ, ПОЛIТИК, 
ЖIНКА, ЯКА, ЯК I ВСI 
ЛЮДИ В НАШIЙ 
КРАЇНI, ХОЧЕ МИРУ». 
I ДОДАЄ: «СВОЯ».

МОЛОДIЖНА РАДА: 
ПЕРШI УРОКИ ЖИТТЯ, 
ПЕРШI КРОКИ У ПОЛIТИКУ

Щира у своїх намiрах дiвчинка ще не знала, що у таких ви-
падках владна структура, пiд крилом якої виникає якесь гро-
мадське утворення,  завжди хоче мати на посадi очiльника 
когось знайомого i керованого. I тодiшнiй заступник мiського го-
лови Володимир Курєнной, що вiдповiдав за гуманiтарний сек-
тор, уже знайшов потрiбного хлопця...

– Аж тут «намалювалася» Осауленко i почала руйнувати задум?

– ...З’явилася якась «нiчия», якась непонятна дєвочка, яка 
лiзе туди, куди не просять! Щоправда, дiзнавшись, де я на-
вчаюся, подзвонили Сергiю Васильовичу Кiвалову i попроси-
ли, щоб вiн менi пояснив: якщо я не приберу свою кандидату-
ру, то закiнчу не юракадемiю, а кулiнарний технiкум. Вiн на той 
час очолював Центрвиборчком i не збирався займатися таким 
мiзерним питанням, тож менi нiчого такого не сказали. Маю за-
уважити, я вже на той час не була зовсiм сторонньою людиною у 
мiськрадi. На третьому курсi я стала помiчницею Миколи Федо-
ровича Крикливого, проректора нашої академiї, який очолював 
депутатську фракцiю у мiськрадi: вiн менi запропонував, знаю-
чи мене як гарну студентку i активiстку. Тож я, маючи на те пра-
во як помiчниця депутата, часто бувала у мiськрадi, менi було 
цiкаво все: як що вiдбувається, хто як працює.

– Тож на вибори голови Молодiжної ради ви пiшли свiдомо, з 

бажанням працювати у структурi, близькiй до влади?

– Саме так! З бажанням щось змiнювати i на щось вплива-
ти. Я готувалася, проводила певну агiтацiю, спiлкувалася з учас-
никами процесу i знала, що маю бiльшiсть прихильникiв. Але тут 
Курєнной з Яроцькою приводять свого хлопчика, i я починаю 
розумiти, що менi нiчого не свiтить. Стою в коридорi, намагаюся 
додзвонитися до Крикливого, той у Києвi... На моє щастя повз 
мене проходить Дiма Танцюра, баче, що я в сльозах, запитує, що 
трапилося. Я в емоцiях йому розповiдаю, i вiн такий: «Почекай, 
я зараз» i йде до Ворохаєва. Анатолiй Iванович приходить на ви-
бори i сидить до кiнця. Я з ним до цього не була знайома, та й 
Танцюру бачила лише вряди-годи, пробiгаючи коридорами. Але 
це той випадок, коли справедливiсть торжествує: при них нiхто 
не мiг втрутитися у процес, вибори пройшли чесно i в результатi 
я була обрана головою Молодiжної ради.

–  А що ж Сергiй Васильович?

– От через цi обставини з виборами ми i познайомили-
ся. Через кiлька тижнiв на сходах у юракадемiї я випадко-
во перетнулася з Кiваловим, який тодi рiдко бував в Одесi, i 
тодiшнiм ректором Полянським, царство небесне цiй людинi. Я 
вiтаюся, i Полянський каже: «До речi, Сергiю Васильовичу, оце 
та дiвчинка, про яку ви запитували». Почувши вiд мене всю цю 
iсторiю, Кiвалов вирiшив поставити крапки над i. Ми поїхали 
у мiську раду, Сергiй Васильович сказав зачекати у машинi i 
пiшов у високi кабiнети. Через якийсь час вийшов i з гумором 
сказав: «Якщо за годину спiлкування 80 вiдсоткiв часу зайняла 
розповiдь про те, яка ти пiдступна i погана, а 20 – про ситуацiю 
з виборами президента, то я розумiю, що у тебе точно все вий-
де!». А пiсля цього сказав, що треба зiбрати шановних гостей на 
урочисту подiю, адже наша студентка перемогла, хоча нiхто тодi 
не розумiв, що то за Молодiжна рада i з чим її їдять.

– Ну, всi знають, що Сергiй Васильович взагалi любить такi 

заходи: то вiтають кращих студентiв-спортсменiв, то проводять 
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но, тодiшню владу злякало, що iснує щось велике, круте, таке, що 
отримує мiжнароднi нагороди, i водночас – неконтрольоване i 
непiдвладне їм. А ми ж, власне, ще були дiтьми i нiчого поганого 
не робили... Для мене це була справжня трагедiя.

До речi, саме завдяки головуванню в Молодiжнiй радi я по-
знайомилася зi своїм першим чоловiком. Ваня тодi навчався в 
Академiї холоду, теж був активiстом i взяв участь у реалiзацiї од-
ного iз наших чергових проєктiв.

НЕ БУЛА Б ЮРИСТОМ – 
СТАЛА Б ЖУРНАЛIСТОМ!

– Знаю, що ви ще у статусi голови Молодiжної ради почали 

працювати кореспондентом телеканалу «ТВ-Точка» (так на той 

час називався телеканал «Академiя»). Це сталося випадково? 

Хоча недарма кажуть, що насправдi будь-яка випадковiсть – це 

прихована закономiрнiсть.

– У даному випадку – точно закономiрнiсть! Я органiзувала 
телевiзiйний круглий стiл за участю мiських депутатiв у рамках 
дiяльностi Молодiжної ради, i коли вони вже прийшли, вияви-
лося, що ведуча захворiла. Екстрена ситуацiя, замiнити її немає 
ким. Тодi керiвник каналу Iгор Яковлєв знаходить єдине пра-
вильне в цiй ситуацiї рiшення: мовляв, хто закрутив цей движ, 
той хай сам сiдає у кадр i веде телепрограму. Я хоч i не мала жод-
ного такого досвiду, але знала, про що має йти мова.

Я страшенно переживала, забула, як мене звати, але якось 
провела ту програму. От з того часу, паралельно з навчанням, 
з головуванням у радi i роботою помiчника депутата мiськради 
на громадських засадах, почала працювати як телевiзiйний 
журналiст i навiть отримувала зарплату. Це був перший запис у 
моїй трудовiй книжцi.

Дуже вдячна за той досвiд Iгорю Яковлєву i своєму першо-
му трудовому колективу. Яковлєв цiнував те, що я можу залiзти 
туди, коди не залiзе нiхто iнший, дiзнатися те, що не дiзнаються 
iншi. Працювала в «Новинах» i мала авторську передачу «Исто-
рия успеха». У цю програму запрошувала людей, якi менi самiй 
були цiкавi, з якими хотiла познайомитися. Зробила лише десь 
з десяток випускiв, але це були програми з Борисом Литваком, 
Олегом Фiлiмоновим, Борисом Барським, Танею Савченко. Так, 
мої тексти правили, адже я не була фаховою журналiсткою, i 
це теж стало цiнним досвiдом. Писати люблю досi. Зараз часу 
бракує, але коли я емоцiйно заряджена на якусь тему чи подiю, 
то пишу. Ось останнiй пост, який написала i виклала, мав сотнi 
перепостiв. Певно, якби я не стала юристом, викладачем, то 
була б журналiсткою.

МЕТА – СТАТИ ДЕПУТАТОМ, 
ОТЖЕ, НЕМАЄ ПЕРЕШКОД!

Десь за мiсяць до розгону Молодiжної ради полiттехнологи 
Партiї регiонiв, якi розкручували проєкт молодiжного партiйного 
крила – Союз молодi регiонiв, зауважили, що у керiвництвi по-
ряд з хлопцями має бути дiвчина. I шляхом соцiологiї доходять 
висновку, що ця дiвчина – Свiтлана Осауленко...

– Що це було? I навiщо вам це було потрiбно?

– Мене запросили на розмову i сказали, що вiзьмуть у депута-
ти мiськради, що я ввiйду до першої десятки. Тодi вибори були лише 
за списками, без мажоритарки. А я дуже хотiла стати депутатом! 
Мене фотографують на бiл-борд: я – у центрi, поряд з одного боку 
– Станков i Єремиця, з другого – молодшi Волошенков i Пєструєв. 
I напис: «Сильнi, молодi, рiшучi – Союз молодi регiонiв України». 
Тодi для мене, та й для багатьох iнших, Партiя регiонiв зовсiм ще 

конкурси краси, та i нас, журналiстiв, збирають на професiйне 

свято i нагороджують...

– Так i є. Але коли вiн сказав, кого маємо запросити, я була 
шокована: це були прокурор областi, голова СБУ i тому подiбнi 
персони... I таки багато хто з керiвникiв високого рангу, з 
вiдомих людей прийшов! Ясно, що не до мене, а до нього. Але 
це дало дуже потужний поштовх моїй дiяльностi, я з багатьма 
познайомилася. I як наслiдок – менi надали можливiсть вико-
ристовувати матерiально-технiчну базу академiї для дiяльностi 
Молодiжної ради. Ми мали примiщення, могли запрошувати те-
лебачення. I це було дуже важливо для нормальної роботи.

– Що це взагалi був за проєкт? Хто входив до Молодiжної 

ради?

– Це був грантовий проєкт, яким опiкувався Вадим Георгiєнко, 
i все вiдбувалося прозоро, по-справжньому. У радi тодi було десь 
250 чоловiк – представники вiд вищих навчальних закладiв, а та-
кож вiд технiкумiв, училищ i шкiл. Утворилася органiзацiя з над-
звичайною концентрацiєю дiєвих людей, якi згодом реалiзували 
себе у громадськiй, полiтичнiй, професiйнiй сферах. Скажiмо, го-
ловою штабу у мене був Паша Вугельман, у складi Молодiжної 
ради – Олексiй Єремиця, Олександр Довгопол, Саша Славський, 
Таня Плаксiй, Саша Барин. Тобто з 250 чоловiк ви напевне 200 
знаєте. Бо тодi все було чесно: вибори, агiтацiя, голосування, ось 
i виявилися справжнi лiдери. До речi, наша Молодiжна рада от-
римала премiю Ради Європи як краща неурядова органiзацiя, 
i я їздила до Швецiї отримувати нагороду, вперше в життi кори-
стувалася лiтаком. А потiм ми ще рiк їздили Україною, дiлилися 
досвiдом i допомагали створювати молодiжнi ради по всiй країнi.

– I як на це реагувала мiська влада, яку ви переграли?

– Закономiрно: нас просто розiгнали! 1 квiтня вийшов 
вiдповiдний наказ тодiшнього мiського голови Едуарда Гурвiца, 
i я навiть спочатку думала, що це такий недолугий жарт. Напев-

не була проросiйською, одiозною. А пропозицiя вiдповiдала моїй 
мрiї i тiшила самолюбство... Тепер я розумiю, що моя поява на бiл-
бордах з таким змiстом також послужила аргументом для Гурвiца, 
що треба цю «шарашкину контору», тобто Молодiжну раду, розга-
няти, адже вiн був у зовсiм iншому полiтичному таборi. Тож я втра-
чаю свою улюблену Молодiжну раду, а на конференцiї регiоналiв 
по висуванню кандидатiв у виборчий список я – на 53-iй позицiї... 
Тобто мене просто обдурили, мною скористалися... I я опиняюся 
взагалi осторонь громадської активностi.

З горя вступила до аспiрантури i почала викладати, робити 
наукову кар’єру. Спочатку асистент кафедри, потiм викладач, до-
цент, зрештою – професор. У мене наукова дiяльнiсть перерва-
лася лише два роки тому. Хоча я весь час казала, що це не моє. 
I сьогоднi вже як доктор наук можу повторити, що суто наукова 
дiяльнiсть – це не моє. Докторську захистила, бо вже треба було 
за логiкою йти цим шляхом, бо зiбрала багато матерiалу. Знову 
спрацював синдром вiдмiнницi: треба було завершити процес. Я 
не можу закритися вiд свiту книжками, люблю роботу з людьми i 
серед людей. Тому саме викладацька робота, спiлкування зi сту-
дентами були менi до душi, i за цим досi жалкую...

– Хотiлося творити iсторiю, а не описувати та аналiзувати її?

– Так! Паралельно створюю свою юридичну компанiю, 
реалiзую якiсь проєкти, тобто заробляю на життя. I не можу 
заспокоїтися через те, що залишилася осторонь громадської 
дiяльностi, бо це ж моє! Як помiчниця сидiла на сесiях, хоч нiхто 
мене не змушував, бо менi було цiкаво, як все вiдбувається, 
слiдкувати за процесами. I була дуже розчарована, коли стало 
очевидним, що потрапити до мiськради можна лише за великi 
грошi або завдяки впливовим зв’язкам, а в мене не було нi 
того, нi iншого. По громадськiй лiнiї менi хотiлося йти далi i далi. 
Тож, попри розчарування, створила свою органiзацiю «Нове 
поколiння» i робила якiсь проєкти...

РIК 2010, ЗНАКОВИЙ 
I ВИЗНАЧАЛЬНИЙ

Так склалося, що всi дуже важливi подiї вiдбулися у життi 
нашої героїнi саме того, 2010-го року. У липнi вона захищає кан-
дидатську дисертацiю на тему «Адмiнiстративно-правовий статус 
Кабiнету мiнiстрiв України». У серпнi завагiтнiла. А у жовтнi зно-
ву бере участь у виборах, i її мрiя здiйснюється! Але цей шлях 
до мрiї знову не був гладеньким, вибоїн, на яких можна було 
спiткнутися i не пiти далi, не бракувало...

– I знову у вашому життя виникають вибори. Як усе було?

– Була вiдновлена змiшана система, хтось iшов за списка-
ми, хтось – по мажоритарцi. Сергiй Васильович складав список 
вiд Партiї регiонiв, i я до нього, звичайно, не потрапила. А ось 
у список по мажоритарцi внесли всiх, хто хотiв i не дуже, у ньо-
му не було хiба що Тамари Петрiвни, яка мила у нас в академiї 
пiдлогу. Було зрозумiло, що з нього викреслять майже всiх ще до 
виборiв, але у мене був особистий ресурс! Мiй чоловiк Iван пра-
цював у облдержадмiнiстрацiї i звернувся з проханням до Пун-
дика, тодiшнього голови облради, щоб той мене прийняв. I ось 
я приходжу i кажу, мовляв, знаю, що Кiвалов подав список до-
вжиною в життя, але маю величезне прохання мене не викрес-
лювати. Микола Володимирович скептично поставився до мого 
бажання, висловив переконання, що депутатом менi нiзащо не 
стати, але у списках мене лишили – зi знаком питання. Чому я ду-
маю, що зi знаком питання, бо на мою першу зустрiч з виборця-
ми прийшов сам Пундик, певно, подивитися, що ж я собою являю, 
що це за «чудо в пiр’ї», причому разом iз ним приходить Заблоць-

«НАША МОЛОДIЖНА РАДА «НАША МОЛОДIЖНА РАДА 
ОТРИМАЛА ПРЕМIЮ РАДИ ОТРИМАЛА ПРЕМIЮ РАДИ 
ЄВРОПИ ЯК КРАЩА НЕУРЯДОВА ЄВРОПИ ЯК КРАЩА НЕУРЯДОВА 
ОРГАНIЗАЦIЯ»...ОРГАНIЗАЦIЯ»...

ФАВОРИТ НОМЕРА

кий – київський полiттехнолог, який тодi спiвпрацював з вибор-
чим штабом Матвiйчука. Моя перша в життi зустрiч з виборця-
ми вiдбувалася на вулицi Черняховського. У нас все мало бути 
розбите по блоках: про партiю – яка вона класна, про мiсцевих 
лiдерiв – ще кращих i лише десь у кiнцi, власне, про себе. Але, 
певно, я була переконлива, i Заблоцький сказав Пундику: «Не 
чiпайте дiвчинку, з неї буде толк». Мене залишили у списку 
мажоритарникiв, я могла взяти участь у виборах i виграти!

– То що ж дало змогу перемогти впливових суперникiв?

– У мене не було агiтаторiв, я все робила сама, обiйшла всi 
двори, говорила з людьми. Мiй виборчий округ – це вулицi Черня-
ховського, Педагогiчна, Тiниста, Полуничний провулок, Аркадiя... 
Так званi обкомiвськi будинки. Дуже непростий контингент, як я 
вже потiм зрозумiла, який за гречку не продається. Цi люди вмiли 
аналiзувати сказане, вмiли дати вiдповiдну оцiнку будь-якiй особi. 
I пiдтримали саме мене, за що я їм дуже вдячна! Причому вдячна 
вже тричi, бо мої виборцi мене пiдтримали потiм i пiд час других, 
i пiд час третiх виборiв у мiсцевi органи самоврядування. Не лю-
блю слово «виборцi»... Мене пiдтримали люди, i на своїх перших 
виборах я перемогла з великим вiдривом, бiльше того – посiла за 
кiлькiстю голосiв перше мiсце у Приморському районi.

Маю сказати, що я дуже люблю процес виборiв. Це цiкаво, 
захоплююче. Жодних своїх виборiв я не програла. Я не дуже гар-
ний стратег, але, певно, хороший кризис-менеджер. Якщо по-
ставлене конкретне завдання, яке треба виконати у обмежений 
промiжок часу, менi такi проєкти вдаються значно краще, нiж 
тi, де треба планувати на роки. Пiд час виборiв щодня – повна 
концентрацiя i вiддача всiх сил, а посплю вже через три мiсяцi...

– Пiсля обрання починається становлення у статусi депутата. 

Яким був цей процес для вас?

– Я пiшла працювати у комiсiю по законностi, це було логiчно 
з огляду на мою освiту i роботу. Стала секретарем комiсiї, голо-
вою якої тодi був Денис Балух, вiдомий адвокат. Пiд час виборiв 
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я була вже на четвертому мiсяцi вагiтностi, i нiкому про це не го-
ворила, дуже переживала, що менi скажуть, мовляв, сиди вдома 
i народжуй. Тодi були певнi такi упередження, це вже зараз до 
цього в нашому суспiльствi ставляться нормально. Та й почува-
ла я себе добре i не збиралася зi своїм животом сидiти вдома. I 
в квiтнi народила доньку.

ОЧОЛИТИ СИСТЕМУ 
I ПРОВЕСТИ РЕВОЛЮЦIЮ

Як вiдомо, дiяльнiсть депутата завжди тiсно пов’язана з 
ЖЕКами. Люди скаржаться своєму обранцевi на якiсть недолiки 
в їх будинках чи дворах, а той iде у ЖЕК i намагається змусити 
щось робити. Жiнка з синдромом вiдмiнницi по життю Свiтлана 
Осауленко пiдходила до дiяльностi мiсцевих комунальникiв з 
максимальними вимогами, весь час була чимось незадоволе-
на, щось вимагала, критикувала i прагнула змiн...

–  I чи же закiнчилося таке наполегливе бажання все змiнити?

– Це зараз, уже добре розiбравшись у цiй сферi, я розумiю, 
що працiвники ЖЕКiв були надто обмеженi у свої можливостях, 
у коштах i просто не могли багато чого зробити. Вже не пам’ятаю 
всiх обставин, але так сталося, що директор ЖКС на моєму окрузi 
пiшов з посади i з’явилася вакансiя. Приходили якiсь люди, якi 
зрештою чимось не пiдходили, а потiм мiй помiчник менi каже: 
«Хочеш змiн, хочеш все привести до ладу, то скажи, що сама пiдеш 
на цю по посаду». Таке менi на думку не спадало, адже я зовсiм не 
була обiзнана з цiєю справою. Але на провокацiю пiддалася: мов-
ляв, критикувала все i всiх, то спробуй сама впорядкувати. I мене 
ставлять на посаду директора ЖКС «Фонтанський».

Було абсолютно не зрозумiло, як усе складеться, в академiї 
посмiювалися, що, мовляв, пiшла двiрникiв вчити, як вулицi 
пiдмiтати, але я поставилася до цього з ентузiазмом. Як кажуть, 
не можеш перемогти систему, то стань на чолi. На той перiод на 
цьому пiдприємствi працювало нi багато нi мало 840 чоловiк. 
I вони виконували дуже непростий багатоаспектний обсяг ро-
боти. Менi опанувати цей комплекс було складно, адже не роз-
биралася у багатьох речах. На мене мiй заступник i пiдлеглi ди-
вилися, як на НЛО, бо я геть не вiдповiдала типовiй уявi про 
працiвника комунальної сфери. Швидко виявилося, що зайвої 
iнтелiгентностi треба позбавлятися i в певних ситуацiях без ви-
користання ненормативної лексики у тебе нiчого не вийде. Але 
водночас я з подивом дiзналася, що серед двiрникiв є люди з 
кiлькома вищими освiтами, а сантехнiк у минулому був спiваком 
в Одеськiй оперi. Так уже в них життя склалося. I загалом я 
вiдкрила для себе багато незвичного.

За два з половиною роки, що я там попрацювала, отрима-
ла дуже крутий досвiд. Це був для мене надзвичайно цiкавий 
перiод. I, до речi, вже пiд час останнiх виборiв деякi з двiрникiв 
вважали, що я досi очолюю ЖКС, бо до мене i пiсля мене нiхто 
не приходив до них у пiдвал i не спiлкувався з ними особисто. 
Пам’ятаю, як мiй колега-депутат був у шоцi, що я йду вiтати з 
50-рiччям старшого двiрника. Мiй чоловiк тодi казав: «Тебе куди 
не вiдправ, скрiзь виходить Молодiжна рада».

– Те, що добре вивчили цей механiзм зсередини, тепер 

допомагає в депутатськiй роботi?

– Знайомство з будовою i дiяльнiстю першої ланки мiського 
господарства дало розумiння багатьох речей. Я тепер бачу, що 
чимало чиновникiв, якi керують цiєю сферою, багато чого не 
розумiють. I я маю моральне право на щось їм вказувати, заува-
жувати, що не так. Я знаю, як працює мiсто з першого базового 
щабля. Це дуже важливо, адже мер мiста i депутати мiської ради – 

– Нiчого собi! Прямо все в рамках закону!

– Егеж! Але це мене змусило дiяти бiльш рiшуче. Менi пiд час роботи 
у ЖКС не раз закидали, що я хочу пiдсидiти Пастушка, а я лише дивува-
лася таким чуткам, бо i не думала на той момент про якiсь змiни. Та коли 
мене ось так просто викинули за шкiрку, я прийшла до Пастушка i сказала: 
«Iване Михайловичу, я вам весь час говорила, що не хочу на ваше мiсце i 
нiчого поганого вам не робила, лише намагалася якнайкраще працювати. 
Але ви зi мною вчинили негiдно, i тепер кажу вам просто в очi, що я таки 
буду на вашому мiсцi!». Розвернулася i пiшла. Тi, хто добре зi мною знайо-
мий, знають, що у спокiйному станi я можу багато чого пропустити, проба-
чити, але якщо менi скажуть, що я щось не зможу, то у мене точно все вий-
де. I через три мiсяцi я стала головою Приморської райдержадмiнiстрацiї. 
Це був уже бiльш високий рiвень, можна було робити вже щось бiльш гло-
бальне. I, знову ж таки, менi дуже подобалася ця робота!

ВИБОРИ – НАШЕ ВСЕ!
Але напередоднi наступних виборiв Свiтланi Вiкторiвнi довелося пiти 

i з цiєю улюбленої роботи. Причина була очевидною. Сергiй Васильович 
Кiвалов висувається кандидатом у депутати Верховної Ради. У нього конфлiкт 
з мiською i обласною владою. Йому на противагу висувають Володими-
ра Рондiна, i, за наполяганням тодiшнього голови облдержадмiнiстрацiї, 
Свiтлану Осауленко мають прибрати з посади голови райдержадмiнiстрацiї, 
щоб вона не могла використати адмiнресурс на користь Кiвалову.

– Що прямо так, вiдкритим текстом сказали йти геть?

– Менi запропонували написати заяву за власним бажанням без дати. 
Але я дуже образилася, бо вважала, що добре працюю, написала заяву з 
датою i, що називається, грюкнула дверима.

УКРАЇНСЬКА МОРСЬКА ПАРТIЯ: 
НОВИЙ ПРОЄКТ I НОВИЙ ЕТАП 
У ЖИТТI

Ще у час головування в Приморськiй райдержадмiнiстрацiї 
Свiтлана Осауленко зайнялася реанiмацiєю Української морської 
партiї. Тодi саме вона наполягла, щоб до цiєї назви було додано 
прiзвище Кiвалова, адже партiя iснувала ще до цього i треба було 
якось заявити про змiни.

– Як у вашому життi з’явилася Українська морська партiя?

– На той час Янукович втiк з країни, Партiя регiонiв розвали-
лася i була геть скомпрометована, тож, думаючи про майбутнє, 
треба було мати свою полiтичну силу. Членом Партiї регiонiв я 
нiколи не була, хоч i балотувалася вiд неї, тож могла спокiйно вий-
ти зi складу її фракцiї у мiськрадi. Українська морська партiя – 
це був вибiр не стiльки мiй, скiльки Сергiя Васильовича, тому 
у мене й виникла iдея доєднати його iм’я до її назви. Я стала 
головою мiської органiзацiї Української морської партiї Сергiя 
Кiвалова i в цьому статусi зайнялася створенням вiдповiдної 
депутатської групи у складi мiськради. Її очолив Крикливий, бо 
я на той час ще була чиновницею i не хотiла змiшувати полiтику 
зi своєю роботою.

Через деякий час у нас знову вибори, i ми вже йдемо на 
них зi своїм полiтичним проєктом. Тодi була дуже складна ви-
борча система, люди голосували i за партiю, i окремо за її 
представника, тобто треба було мати окрiм партiйного влас-
ний достойний рейтинг.

Згiдно з законом перший номер був закрiплений, i, якщо 
проходила партiя, то цей кандидат проходив автоматично. Я 
дуже хотiла бути першою у списку, адже мала для цього не 
лише власнi амбiцiї, а й практичнi пiдстави: я повнiстю займа-
лася виборами вiд партiї, усiма кандидатами, а про свою кан-

це насамперед життєзабезпечення мiста, а не полiтика, хоч без 
неї i на мiському рiвнi не обходиться.

– Так вдалося за два з половиною роки щось змiнити в 

дiяльностi ЖКС?

– Та я змiнювала все пiдряд, зранку до вечора вiдбувалася 
якась революцiя. I був шквал незадоволених цим. Скажiмо, 
мiняла мiсцями паспортисток, начальникiв дiльниць, щоб 
розiрвати налагодженi схемочки. Мимоволi влiзала у чийсь 
бiзнес, не знаючи про пiдкилимовi домовленостi. Скажiмо, не 
розумiла, чому лiфти обслуговує приватна компанiя i отримує за 
це кошти, а штат вiдповiдних працiвникiв працює i отримує зар-
платню у нас. I була переконана, що договiр постачання води не 
вигiдний для нас. Таких питань було багато, я розвалювала си-
стему, як могла, i менi частенько доводилося чути, щоб не лiзла 
туди чи сюди. Але попри все я старалася робити максимум корис-
ного для одеситiв... Знаєте, директор ЖЕКу – не найпопулярнiша 
серед мiсцевих жителiв фiгура, i якщо пiсля того, як я попрацю-
вала директором ЖКС, мене тi ж самi люди знову обрали депута-
том, то, напевне, я була не найгiршим керiвником.

– А чому пiшли з посади?

– Менi просто не продовжили контракт. Термiн закiнчився, 
i менi тодiшнiй мер Костусєв сказав, що далi я працювати не 
буду. Я почала говорити, що у нас i там показники найкращi, i 
там зросли, але мене нiхто не чув. Очевидно, що гарнi показ-
ники їх турбували найменше, а я декому так насолила, що вони 
домоглися мого вiдсторонення. У мене був гострий конфлiкт з 
тодiшнiм головою Приморської райдержадмiнiстрацiї Пастуш-
ком. Вiн не подiляв мiй метод керiвництва, коли я заохочува-
ла своїх працiвникiв якимись нагородами, грамотами, а у мене 
як депутата мiськради було бiльше можливостей заохотити свiй 
колектив, «пiдсвiтити» його дiяльнiсть. Це багатьох дратува-
ло. Були конфлiкти i з бiльш серйозних питань, скажiмо, через 
розподiл житла: я намагалася добитися видiлення квартир для 
активних двiрникiв. Тобто загалом я була занадто неформат, не 
виконувала мовчки вказiвки i мала свою думку. I Пастушок за-
явив, що вiн категорично не хоче зi мною працювати. А його ро-
дич, славнозвiсний Марков, почав менi погрожувати: якщо не 
пiдеш з ЖКС, то тобi буде погано. Iнiцiювали на пiдприємствi всi 
перевiрки, якi тiльки можна, i були дуже розчарованi, не знай-
шовши нiчого кримiнального...

Знаєте, так незалежно себе поводити менi допомагало вихо-
вання. У мене дуже гарна родина. Мама працювала на керiвних 
посадах, була заступником мiського голови Кропивницького, 
заступником очiльника областi, постiйно обиралася депутатом. I 
для мене не iснувало такого авторитету, скажiмо, мера чи губер-
натора, перед яким я б втратила свiдомiсть вiд його величностi. 
I хоча я зажди дотримувалася субординацiї, у мене не тряслися 
руки при зустрiчi з тими, хто обiймав якусь високу посаду, i я мог-
ла на рiвних говорити, вiдстоювати свою думку.

– А коли контракт не продовжили, що зробили?

– Я ж юрист! Подала до суду, адже для звiльнення мають бути 
якiсь реальнi пiдстави, а менi нiяких офiцiйних претензiй не ви-
сували... Менi загалом дуже подобається конкретна робота з 
конкретними завданнями, а там була саме така. Ти щось зробив 
– i вiдразу бачиш результат. Одесити тобi вдячнi – i це теж ре-
зультат. Менi дуже подобався наш колектив: простi щирi люди... 
Тим часом в один прекрасний день о шостiй ранку приїхав 
Олег Марков разом з новим директором, контракт з яким був 
пiдписаний мером, вибили дверi до примiщення директора, i я 
бiльше не змогла туди зайти, а мої речi просто викинули.

ФАВОРИТ НОМЕРА
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дидатуру не дбала. I могло так статися, що партiя пройде, а я 
залишуся за бортом. Сергiй Васильович не зробив мене пер-
шим номером, i нiкого не зробив: залишив його за собою, хоча 
був депутатом Верховної Ради i не збирався йти у мiськраду. В 
результатi ця можливiсть просто пропала, а менi довелося по-
нервувати. Але i партiя, i я особисто зайшли у мiськраду, i я очо-
лила фракцiю.

КОХАННЯ НАРОДЖУЄТЬСЯ...
НА ЕЛЕКТОРАЛЬНОМУ ПОЛI

На цих виборах у жорсткiй конкуренцiї я зустрiлася з Олексан-
дром Ахмеровим, з яким ми при першiй зустрiчi дуже сильно по-
сварилися. Але пiсля цiєї зустрiчi... закохалися одне в одного. Тоб-
то у вереснi я прийшла до нього сваритися, а 30 серпня наступного 
2016 року ми одружилися.

На момент початку нашого роману Саша вже п’ять рокiв як був 
розлучений, але ж я була замiжня. Для мене це був дуже склад-
ний перiод. Я подала на розлучення i намагалася зберегти з Ва-
нею дружнi стосунки, адже у нас була дитина i 10 рокiв спiльного 
життя. Маю сказати, що вже i до цiєї ситуацiї у мене були причи-
ни скептично ставитися до нашого шлюбу i до його майбутнього. 
У нас всi цi роки були не скiльки дорослi, зрiлi стосунки чоловiка 
i жiнки, стiльки студентська сiм’я, якою вона й була на початку. 
Я до Ванi ставилася дуже тепло, але як до свого братика, який 
потребував пiдтримки i якому я весь час намагалася допомог-
ти, iнодi так, щоб вiн про це i не знав. Коли ми вже одружилися, 
вiн пiшов працювати в управлiння з питань сiм’ї, молодi i спор-
ту облдержадмiнiстрацiї. I досить швидко став наймолодшим 
в країнi начальником обласного управлiння. Але його дуже 
пiдкосила ситуацiя, коли пiшов Матвiйчук, пiсля нього прийшов 
Палиця i всiм сказав звiльнятися. Для державних службовцiв 
тодi була зруйнована вся їх стабiльнiсть життя. Хтось знай-
шов себе в iншому, хтось пристосувався, а хтось i зламав-
ся. Ваня написав заяву на звiльнення, хоча я вважала, що 
вiн чинить неправильно. Мiг дозволити собi такий жест, бо 
я була спроможна утримувати сiм’ю, працюючи на кiлькох 
роботах. Але було прикро, що вiн так легко здався. Пiсля 
цього вiн так i не знайшов собi достойного мiсця у цьому 
життi, депресував. А я пахала за двох i була геть затюка-
на: двi роботи, депутатство, мала дитини i Ваня – все на 
менi. Хоча, певно, комусь сторонньому здавалося, що 
у мене життя в шоколадi... I коли я зустрiла чоловiка, 
який вiд мене хотiв лише, щоб турбувалася про себе, 
свою зовнiшнiсть i кохала його, то я не вiдразу змог-
ла повiрити, що так можна... Пiсля виборiв я почала 
зустрiчатися з Сашею. А оскiльки Кiвалов i Труханов 
були у жорсткому конфлiктi, то ми обоє розумiли, що 
можемо вилетiти з їх команд.

– Ну прямо Монтеккi i Капулеттi. Але така загроза 

закоханих не зупинила, хоча Ромео i Джульєтта були 

вже далеко не пiдлiтками...

– Уявiть собi, що, як нам здавалося, наше весiлля 
навiть їх примирило на деякий час. Ми ж запроси-
ли обох! У нас було дуже гарне весiлля. Як можна 
було iнакше? Я в мiськiй радi плюс академiя, Саша 
в обласнiй радi. Купа колег, друзiв, добрих знайо-
мих, з якими не один рiк мали справу... Сергiй Васи-
льович i Геннадiй Леонiдович сидiли за одним столом, 
спiлкувалися. Серед гостей теж було чимало антиподiв 
по життю чи по своїй дiяльностi. Але якось так усi весе-
лилися, у всiх був прекрасний настрiй. Коли я передив-

ФАВОРИТ НОМЕРАФАВОРИТ НОМЕРА
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ляюся фото з весiлля, сама дивуюся, якi радiснi обличчя, щирi 
усмiшки.

Звичайно, що i у другому шлюбi я аж нiяк не збиралася об-
межувати себе домом, але почала значно бiльше придiляти собi 
уваги як жiнка. Всi, хто мене знає давно, кажуть що з Сашею я 
дуже змiнилася зовнi, розквiтла. Бо вже був час та натхнення!

   

ВIД ДЕКАНА ДО ДЕКАНА
На тлi виборiв, роботи у мiськiй радi, процесу розлучення i 

зустрiчей з коханим Свiтлана Вiкторiвна примудряється не лише 
викладати, а й у березнi 2017-го стає деканом мiжнародно-
правового факультету юридичної академiї.

– То вам мало було тих клопотiв, якi вже були?

– Я потребувала якогось нового рiвня в академiї! I сама пiшла 
до Сергiя Васильовича з пропозицiєю, що готова сiсти у крiсло де-
кана, адже на той момент з’явилася вакансiя. Вiн розумiв, що 
вже треба якось вiддячити за постiйнi вибори, знав, що я пишу 
докторську дисертацiю, тож погодився з моєю кандидатурою.

Оцi два роки – 2016 i 2017 – були дуже насиченими подiями 
i радiсними для мене. У мене був чоловiк, якого я кохала, була ро-
бота, яка менi подобалася. Я iз завзяттям працюю деканом, ро-
бимо гарну профорiєнтацiйну роботу, у нас багато вступникiв. I тут 
Кiвалов, розумiючи, що я можу витягнути все, що менi доручиш, 
дякує за те, що пiдняла рейтинг мiжнародно-правового факультету, 
i каже, що у нього є ще одна структура, яка потребує мого втручання 
як кризового менеджера. Це був iнститут професiйної пiдготовки 
суддiв, який з часом втратив своє первинне практичне значення 
i вимагав реорганiзацiї та перепрофiлювання. Я цей процес за-
пустила, i iнститут став магiстратурою, куди могли вступити пiсля 
бакалаврату будь-якого юридичного вищого навчального закла-
ду країни люди, якi хотiли працювати у судовiй системi. Ми вивели 
цей пiдроздiл академiї на новий рiвень. Потiм витягувала ще один 
проєкт – школу. Там треба було готувати безлiч документiв, прохо-
дити купу процедур. На менi було i вiдведення землi, i узгодження 
питань з ЧМП, i пiдготовка й узгодження програм для навчально-
го процесу... I протистояння громадському осудовi цiєї iдеї... Разом 
з тим саме тодi протягом двох рокiв менi у рiдному навчальному 
закладi не дають змогу захистити докторську, яка вже була готова.

– Тобто? Як таке може бути?

– Постiйно знаходились якiсь приводи для вiдмовок. Така 
тактика застосувалася не лише щодо мене. Деякi мої колеги, якi 
все життя пропрацювали в академiї i обiймали керiвнi посади, 
теж роками не могла захиститися. А якiсь рядовi спiвробiтники 
це спокiйно робили. Таке враження, що так нас намагалися 
утримати, щоб пiсля захисту не пiшли кудись. Я вже була цiлком 
готова до захисту, та менi не давали, а на той момент активно 
змiнюється законодавство в сферi захисту дисертацiй, i тема 
моєї роботи може втратити актуальнiсть через тi змiни, якi 
вiдбувалися в країнi, адже стосувалася дiяльностi партiй. Тема 
була менi цiкавою, я в нiй дуже добре розбиралася з практичної 
точки зору i хотiла, щоб моя робота була корисною, могла стати 
свого роду методичним посiбником. А тут виникає загроза, що я 
взагалi не зможу захиститися i вся моя праця буде викинута на 
смiтник. Зрештою, я ображаюсь, вирiшую захищатися в iншому 
вищому навчальному закладi i успiшно це роблю.

РОЗЛУЧЕННЯ ПО-ОДЕСЬКИ
У країнi вiдбулися радикальнi змiни: президентом стає Во-

лодимир Зеленський i, прагнучи створити свiй лояльний парла-
мент, оголошує вибори до Верховної Ради. С.В. Кiвалов планує 

балотуватися, а Свiтлана Осауленко знову залучається у свiй 
улюблений виборний процес. Але саме як досвiдчений у цiй 
сферi спецiалiст розумiє, що голосувати прийдуть тi ж люди, якi 
обрали Зеленського i змогли зламати систему, отже вони i тут 
прагнутимуть змiн, захочуть бачити новi обличчя.

– Розумiю, у якому складному становищi ви опинилися як 

керiвник виборчої кампанiї...

– Треба було все це якось донести до Сергiя Васильовича. 
Я чiтко сказала, що йому треба домовлятися за мiсце у списку. 
Другого переможного варiанту на той час для нього просто не 
iснувало. Але до моєї думки не дослухалися, тим бiльше, що по-
руч з ним з’явилися люди, яким я заважала, i вони мрiяли мене 
усунути. Кiвалов йде на вибори по мажоритарцi i програє...

Загалом я дуже вдячна Сергiю Васильовичу за ту професiйну 
школу, яку пройшла. Вiн дуже гарний менеджер, вмiє працюва-
ти i стратегiчно, i тактично, вмiє мотивувати людей. Але водно-
час менi було дуже важко працювати на виборах, коли нас об-
межували у фiнансах, коли не виконувалися обiцянки, якi ми 
давали людям у вiдповiдь на їх пiдтримку. Менi доводилося го-
ворити Кiвалову певнi неприємнi речi, говорити правду про 
ситуацiю, нагадувати про те, що ми не виконали якихось своїх 
зобов’язань. А це погано сприймається людиною, яка звикла, 
що завжди права. У цей час з академiї через якийсь конфлiкт 
іде Микола Федорович Крикливий, який був поряд з Кiваловим 
вiд перших крокiв становлення академiї, безпосередньо брав 
участь у її створеннi. Крикливий якось урiвноважував мiй рiзкий 
характер, завжди був зi мною в коалiцiї i розумiв, що нiхто не 
зможе краще вiд мене, принаймнi у нашому оточеннi, виконува-
ти тi завдання, якi перед нами стояли. Вiн, як i я, розумiв, що вже 
по-старому вибори робити не можна, що на одному примусово-
му ентузiазмi студентiв i викладачiв нинi не виїдеш, що людям 
треба платити за роботу, що їх треба годувати пiд час виборiв, 
адже так уже роблять усi iншi. Але нас не чули...

– I на цьому тлi вам знову доводиться очолювати виборчий 

процес – уже по виборах до мiської ради?

– У мене на душi вже був осад вiд багатьох накопичених об-
раз i непорозумiнь. Але на вибори йшла вiд своєї партiї, адже 
вона справдi моя, кожну людину, яка в нiй була, я, можна ска-
зати, привела за руку. Отож як голова мiської парторганiзацiї 
Української морської партiї Сергiя Кiвалова я вiдпрацьовувала 
всi органiзацiйнi моменти. Сергiй Васильович добре розумiв, що 
я дуже амбiцiйна, що хочу залишитися депутатом, а отже нiкуди 
не дiнуся i буду знову вкалувати за «дякую».

Я зробила i розвiшала дуже гарнi бiл-борди з логоти-
пом партiї. I 29 серпня ми зiбралися на партiйний з’їзд, щоб 
вiдповiдно до процедури заявити про намiр взяти участь у вибо-
рах. Несподiвано для мене на з’їздi приймається рiшення, що я 
як голова мiської органiзацiї не маю права пiдписувати списки 
кандидатiв, це право передають обласнiй органiзацiї. На цей 
момент пiд свою вiдповiдальнiсть, свої гарантiї я вже залучила 
кiлькох солiдних людей, вони почали витрачати свої кошти на ви-
борчу кампанiю. Цi люди менi повiрили, i тут я розумiю, що їх мо-
жуть «кинути» i я не зможу на це вплинути! Так i вийшло: люди не 
побачили себе на тих мiсцях, якi були заздалегiдь обумовленi.

Пiсля цього шоку вiдбувається ще один. Сергiй Васильович 
зачитує список полiтради партiї, а мене в ньому немає. У залi по-
чали перешiптуватися, почулися вигуки: «А де ж Свiтлана?». I тодi 
Кiвалов, нiби схаменувшись, каже, що так, треба ж дотримувати-
ся гендерної полiтки, i пропонує включити до списку Осауленко i 
називає прiзвище ще однiєї жiнки, яка працює в академiї секре-
таркою i не має жодного стосунку до нашої партiйної дiяльностi. 

пiду у журналiстику, займуся, зрештою, 
флористикою, адже давно цим захоплююся... Але так, як було, я 
вже бiльше не хочу! I от з того дня я жодного разу не вiдповiла на 
дзвiнок Сергiя Васильовича...

– Здається, ви вперше коментуєте публiчно ваш розрив. Але 

все одно люди поза очi й досi про це плiткують. А ви продовжуєте 

полiтичну кар’єру, громадську дiяльнiсть i такi недомовки можуть 

зашкодити вашому iмiджу. Та й загалом нинi прийнято вiдверто 

говорити на болючi теми.

– Я справдi нiколи про це не розповiдала, подробицi зна-
ло лише вузьке коло близьких людей. Не вважала за потрiбне 
виправдовуватися у тому, в чому не була винна. I жодного разу 
не дозволила собi висловлюватися якось негативно про свою 
спiвпрацю з Сергiєм Васильовичем. Менi це все було дуже бо-
ляче, i болить досi. Я виросла в юридичнiй академiї як свiдома 
людина, як професiонал. Досi сумую за колективом, у якому пра-
цювала багато рокiв. Пiсля виборiв менi подзвонили з вiддiлу 
кадрiв i попросили забрати трудову книжку, я пожартувала: «Дя-
кую, що вiддали, а не спалили». Я вдячна Кiвалову за той час, 
коли ми були в однiй командi, за науку. Я люблю академiю, i вона 
назавжди залишиться для мене альма матер, люблю i шаную 
своїх вчителiв i колег. Але так сталося, що у мене з Сергiєм Ва-
сильовичем кардинально розiйшлися погляди на певнi важливi 
у цьому життi речi. Вiн, знаючи моє палке бажання працювати у 
мiськiй радi, був переконаний, що я нiкуди не дiнуся. А я бiльше 
не готова була бути дiвчинкою на побiгушках, я не просила посад, 
грошей i тому подiбне, але вимагала шанобливого ставлення до 
себе. Це з мого боку був дуже складний, але чесний вчинок.

– Тобто тодi ви залишилися за рамками виборчого процесу. 

Але, якщо i нинi є депутатом мiськради, то, очевидно, що навiть у 

такiй ситуацiї рук не опустили?   

 – Мені запропонували ввійти до їх команд різні за ідеологією 
політичні сили. Звичайно, не за мої гарні очі. Просто на той мо-
мент усі активно робили соціологічні опитування і бачили, що у 
мене великий особистий рейтинг, що в Українській морській 

«ГЕННАДIЙ ЛЕОНIДОВИЧ «ГЕННАДIЙ ЛЕОНIДОВИЧ 
ЗАПРОСИВ МЕНЕ ДО ПЕРШОЇ ЗАПРОСИВ МЕНЕ ДО ПЕРШОЇ 
П’ЯТIРКИ, ЩО БУЛО ПРИЄМНО П’ЯТIРКИ, ЩО БУЛО ПРИЄМНО 
I ПОЧЕСНО».I ПОЧЕСНО».

ФАВОРИТ НОМЕРА

пiду у журналiстику, займуся, зрештою, 
флористикою, адже давно цим захоплююся... Але так, як було, я

Тобто, мене включають за гендерною квотою пiсля того, як 15 
рокiв це на собi тягнула?! Я i секретарка?! У мене сльози на очах, а 
пiсля того, як усi розiйшлися, ще годину проплакала, заховавшись 
вiд людей. Потiм їду в офiс партiї, забираю свої речi i йду, власне, – 
в нiкуди. Бо таким чином я йду не лише з партiї, виходжу з виборiв 
i втрачаю можливiсть обиратися, займатися улюбленою депутатсь-
кою роботою, а й з юридичної академiї, якiй вiддала стiльки рокiв.

Занадто велика образа накопичилася у серцi, а з’їзд став 
останньою краплею. Я довго це терпiла i зрозумiла, вiдчула, що з 
мене досить! Вирiшила для себе ясно i чiтко: хай я не стану знову 
депутатом, але хочу поставити крапку у цих образливих для мене 
стосунках. Напевне ж не буду торгувати насiнням на зупинцi. Буду 
робити те, що люблю i вмiю: займуся практичною юриспруденцiєю, 
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партії як мінімум половина потенційних голосів – це мій рейтинг, і 
люди підуть зі мною. Коли мені почали пропонувати, я, звичайно, 
була вдячна, але розуміла, що документально не можу балотува-
тися від жодної з партій, бо скрізь у мінюстівських списках була 
прикріплена до Української морської партії. Геннадій Леонідович 
запросив мене до першої п’ятірки, що було приємно і почесно. 
Я прийняла цю пропозицію ще й тому, що за ці роки втомилася 
бути у цій розтяжці між Ківаловим і Трухановим і тепер могла бути 
вже чітко по одну сторону, до того ж – разом зі своїм чоловіком. 
Сьогодні я з впевненістю можу сказати, що не помилилася зі 
своїм вибором. Геннадій Труханов – людина цього часу,  і саме він 
може правильно реагувати на виклики сьогодення.

Але ж тоді мені треба було його пропозицію зробити доку-
ментально можливою. Тим часом на прохання однієї впливової 
людини, самі розумієте, кого, у Мінюсті робили все, аби я не 

змогла вийти з політради. Що стосується головування у міській 
організації партії, то тут мені було легше: просто зібрала 
конференцію, на якій мене переобрали. І це було повною 
несподіванкою для Сергія Васильовича. Тоді багато людей не 
змогли балотуватися через те, що фігурували в документах інших 
партій. А я просто дивом і завдяки надзусиллям змогла добити-
ся виключення з установчих документів Української морської 
партії за день до проведення конференції партії «Довіряй ділам». 
Під час конференції мене зачитують у першій п’ятірці, і у мене 
з’являється нова купа «друзів», які вважали, що я посіла їх місце. 

– Це справило приголомшливий ефект не лише у залi, де 

проходила конференцiя. Здається, цю вашу трансформацiю 

не обговорював в Одесi лише лiнивий... А коли ви через кiлька 

тижнiв з’явилися на iнших бiл-бордах – з Геннадiєм Трухановим 

i логотипом партiї «Довiряй дiлам», всi дружно кинулися вас на-

зивати зрадницею... Те, що коханий чоловiк був в однiй командi, 

допомогло вистояти?

– Я розумiла, що буде нелегко. Саша був поряд, i без нього 
менi було б складнiше вистояти як людинi, як жiнцi. Але я довела, 
що здатна на такий вчинок i можу вистояти у складнiй ситуацiї. 
Довела насамперед самiй собi, а також своєму чоловiковi, 
своїм батькам... Головне, що на моєму боцi були результати 
виборiв. Адже вибори багато в чому – це розрахунок, матема-
тика. I у моєму випадку соцiологiя спрацювала на 100 вiдсоткiв: 
морська партiя у мiськраду не пройшла, а «Довiряй ділам», яка у 
Приморському районi завжди була на останньому мiсцi, посiла 
друге пiсля Суворовського. Люди щиро говорили: «Ми голосува-
ли за вас».

Менi досi дуже бракує моєї викладацької роботи, спiлкування 
зi студентами. Я нiяк не можу звикнути, що менi зранку не тре-
ба поспiшати, бiгти на пари... Особливо складно було першого 
року, але людина до всього звикає... Я переорiєнтувалася на 
якiсь свої громадськi i бiзнесовi проєкти, бо не можу сидiти без 
дiла. I, звичайно, багато працюю як депутат.

ТУРБОТИ ДЕПУТАТСЬКI. 
МИРНI I ВОЄННI

У 2020 роцi Свiтлана Осауленко втретє була обрана депута-
том Одеської мiської ради. Очолила постiйну комiсiю з питань 
планування забудови територiй, мiського дизайну, архiтектури 
та охорони культурної спадщини Одеської мiської ради.

– Грошей на депутатську роботу завжди бракувало, – коментує 
вона. – I треба було добре вибiгати, щоб на твоєму окрузi щось 
зробили за рахунок мiського бюджету. В цьому теж виявляється 
якiсть депутата. Тому менi прикро чути, коли iнодi кажуть: це ж не 
ти зробила, а мiсто, i не за твої грошi. Звичайно, я нiколи i не го-
ворила, що ось це зроблено за мiй кошт, але ж «ноги прироби-
ла» саме я. Якщо ви хочете, щоб депутат щось робив власним 
коштом, треба обирати якогось олiгарха, а у мене таких грошей 
немає. Я лобiюю iнтереси своїх виборцiв, свого округу, i в цьому 
моя головна функцiя як депутата. I, судячи з того, що за мене люди 
вже не один раз вiддають свої голоси, я вмiю це робити.

На виборчому окрузi Свiтлани Осауленко в 98% будинкiв 
житлового фонду вiдбулася замiна вiконних блокiв у парадних 
на новi металопластиковi вiкна, що допомагає зберiгати тепло 
в будинках i зменшує витрати за теплопостачання; встановленi 
лiчильники облiку теплової енергiї; проведенi замiни лiфтiв та 
їх модернiзацiя; проведено капiтальний та частковий ремонт 
покрiвель, ремонт фасаду та парадних, ремонт електрощито-
вих у цiлiй низцi житлових будинкiв; замiнено асфальтне по-
криття мiжквартальних проїздiв та вулиць загального користу-
вання; проведена замiна насосних станцiй пiдкачування води; 
вiдновлено освiтлення прибудинкових територiй; вiдкрито новi 
дитячi та спортивнi майданчики i проведено модернiзацiю 
вже наявних. Велика увага придiлялась всебiчнiй допомозi 
соцiально-незахищеним верствам населення.

Усе це – сухi данi з депутатського звiту С.В. Осауленко за 
останнi п’ять рокiв. I можна лише уявити, якi зусилля за ними 
стоять...

– Але ж останнi два роки з вашого мирного звiту варто ви-

креслити, бо вони, на жаль, були наповненi вже зовсiм iншим 

змiстом. Якi саме корективи внесла вiйна у роботу депутата?

– Так, про благоустрiй довелося поки що забути. Сьогоднi 
кожний з нас спрямував максимум своїх сил на волонтерську 
дiяльнiсть, на пошук речей i технiки, якої потребують нашi за-

хисники. Якщо конкретно, то можна згадати чимало. Скажiмо, 
займалася питаннями передачi на потреби ЗСУ лiкарських 
засобiв. Постiйно комунiкую з пiдроздiлами Територiальної 
оборони Одеси, щоб знати їх потреби i допомагати. Координую 
мiжурядовий українсько-канадський проєкт по гуманiтарнiй 
допомозi та оплатi лiкарських засобiв для ЗСУ i Територiальної 
оборони. Домовилась з українською, а саме одеською 
компанiєю «Arber» про постачання на безоплатнiй основi фут-
болок для бiйцiв. Спiвпрацюю з послами Польщi та Литви в 
Українi стосовно надання гуманiтарної допомоги одеситам. Та-
кож займалася органiзацiєю доставки гуманiтарної допомоги з 
нiмецького мiста Кельна. Займаюся питанням наявних бомбос-
ховищ та укриттiв для мешканцiв виборчого округу, адресною 
гуманiтарною допомогою для людей похилого вiку продуктови-
ми наборами, засобами особистої гiгiєни, медичними засобами. 
Окрема увага – тимчасово перемiщеним особам: органiзували 
благодiйнi обiди на Одеському залiзничному вокзалi, надаємо 
гуманiтарну допомогу.

Коли їздила до дочки в Сполученi Штати Америки, взяла 
участь у кiлькох заходах на пiдтримку України, зустрiчалася з аме-
риканськими посадовцями. Мала честь взяти учать у вiдкриттi 
перехрестя Ukrainian way, «Український шлях», на Brighton Beach 
24 серпня 2022 року – разом з дипломатами, активiстами, пред-
ставниками української дiаспори та журналiстами. Взагалi вва-
жаю, що за будь-яких обставин вiд тебе має бути якась користь. 
А сьогоднi всi нашi думки, всi зусилля мають бути спрямованi на 
перемогу. Звичайно, твоя участь у мiтингу пiд Бiлим домом на-
пряму не допоможе нашим вiйськовим у зонi бойових дiй, але ж 
є, як нинi прийнято говорити, адвокацiйна роль ЗМI, якi будуть 
висвiтлювати цей мiтинг. Сьогоднi можна i треба доносити до 
простих людей у будь-якiй країнi реальну картину.  А тi, вiд кого 
щось залежить, дуже добре дослухаються до своїх виборцiв.

Переконана, що свiт може зупинити вiйну. Я вже майже 15 
рокiв є депутатом, багато рокiв – громадським дiячем, i добре 
розумiю, що коли свiт не зупиняє обстрiли нашої країни, нашого 
рiдного мiста, то комусь вигiдно, щоб ця вiйна тривала. Але якщо 
кожен американець, чи нiмець, чи француз прийдуть до обрано-
го ними законодавця i будуть вимагати зупинити це кровопро-
лиття, яке вiдбувається в центрi Європи посеред цивiлiзованого 
свiту, бо iнакше вони його позбавлять мандату, то цей чинов-
ник буде дiяти проти вiйни... Коли особисто розповiдаєш про те, 
що вiдбувається в Українi, це значно бiльше впливає на людей, 
нiж iнформацiйнi повiдомлення, а отже є важливим фактором 
у залученнi жителiв iнших країн до боротьби з нашим ворогом.

ВIЙНА. ПЕРЕОСМИСЛЕННЯ 
ЖИТТЄВИХ ЦIННОСТЕЙ

З 24 лютого 2022 року у кожного з нас почався новий 
вiдлiк життя. Раптом найважливiшим стало питання безпеч-
ного перебування в рiдному мiстi i у своїй країнi. I тут взагалi 
перестало мати значення, ким ти є за посадою i яке твоє 
мiсце у виборчому списку. На кордонi всi на рiвних стояли у 
величезних чергах, вивозячи своїх дiтей з-пiд обстрiлiв...

– Традицiйне нинi, на жаль, запитання: як зустрiли велику 

вiйну? Мали намiр виїхати чи залишалися в Одесi? 

– Знаєте, у цi трагiчнi першi днi повномасштабної вiйни було 
важливо просто залишатися в Одесi, де багато хто тебе знає. 
Пам’ятаю, iду супермаркетом, назустрiч – жiнка десь мого вiку, 
зупиняється: «Ви не поїхали, адже всi їдуть?!». Вiдповiдаю, що не 
поїхала i не збираюся. I тодi вона: «Я все думала, їхати чи нi. А 
як ви залишилися, то i я не буду думати про вiд’їзд, отже, все 

ФАВОРИТ НОМЕРАФАВОРИТ НОМЕРА
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знову постала проблема її без-
пеки, як i для деяких наших знайомих, дiти яких 

теж не хочуть залишати Україну. Нашi дiти стали патрiотами 
своєї країни, у нас справдi зросла нова генерацiя достой-
них громадян. Скажемо чесно, ми мало зробили за 30 рокiв 
незалежностi для виховання поколiння патрiотiв, а ворог 
нам у цьому допомiг, як не прикро це звучить. Через такi 
страшнi випробування народжується нацiональна iдея. Нинi 
ми набагато краще розумiємо, що це наша земля i ми нiкому 
її не вiддамо. А дiти iнодi це вiдчувають краще вiд нас, до-
рослих...

– Вiйна змусила багатьох з нас переглянути свої життєвi 

прiоритети, часом зайнятися справами, якi ранiше нам були 

невластивi. Як цi трагiчнi обставини вплинула на вас?  

– Вiйна i смерть близької людини – Лiзиного тата – зму-
сили мене на все подивитися пiд iншим кутом зору, по-iншому 
сприймати певнi ситуацiї, переглянути цiнностi життя. Нинi я як 
нiколи ранiше розумiю, вiдчуваю всiм серцем, що для мене го-
ловне у життi – моя дитина, мiй чоловiк, мої батьки. Усе iнше 
стало зовсiм не таким уже й важливим. Я вiдмовляюся вiд бага-
тьох запрошень на якiсь акцiї, подiї. Долучаюся лише до того, що 
мене справдi зацiкавило i що є суспiльно важливим, корисним. 
Прийшло розумiння, що коли я була весь час у виборах i в роботi, 
то дуже мало придiляла уваги своїм рiдним. I зараз нагальною 
душевною потребою стало проводити час з сiм’єю. Свого часу я 
доклала чимало зусиль для здобуття звань, посад, депутатства, 
а зараз це все для мене втратило свою вагу. Головним стало 
пiклування про рiдних людей. Знаєте, у першi два мiсяцi вiйни 
я ходила в одному худi, менi взагалi не хотiлося нi фарбуватися, 
нi гарно одягатися – така захисна реакцiя органiзму... А потiм 
я почала гарно вдягатися, фарбувати губи червоною помадою, 
почала ходити на днi народження, смiятися, бо зрозумiла, що 
завтра може просто не настати. Я живу тут, я прийняла цi реалiї 
i розумiю, що бiда постiйно висить над нашими головами... I 
лише дякуючи хлопцям i дiвчатам, якi на фронтi, у нас є змога 
усмiхатися i радiти життю.

ОДЕСА – 
МIСТО НЕЗЛАМНИХ

...Наша довга i непроста розмова зi Свiтланою Вiкторiвною 
вiдбувається через кiлька днiв пiсля ракетного ворожого 
обстрiлу центральної частини мiста. Тож почали з того, як хто пе-
режив ту страшну нiч, а завершили роздумами про те, що кожен 
з нас нинi має хоча б щось протиставити цiй агресiї, цьому злу.

– Без будь-яких закликiв одесити кинулися розбира-
ти завали пiсля влучання ракети у Спасо-Преображенський 
собор, – говорить Свiтлана. – Кожен робив, що мiг: вино-
сили камiння, пiдмiтали, рятували iкони... I бiля Будинку вче-
них, зруйнованого будинку на Преображенськiй так само був 
справжнiй мурашник. А згадаємо, як одесити завантажували 
пiсок у мiшки, щоб закрити ними будинки i пам’ятники у центрi 
мiста, – з музикою, з жартами та з таким ентузiазмом, що 
ледь не лишили пляжi без пiску. Як збирали для миколаївцiв 
воду: на Рiшельєвськiй бiля гуманiтарного центру стояли цiлi 
гори з пляшок... Кожен хотiв долучитися до спiльної спра-
ви. Важливо бути разом у цей важкий час, i саме такi простi 
речi об’єднують. Ми не можемо вставити розум агресоровi, 
не можемо зупинити вiйну. Але весь свiт – i люди, якi нас 
пiдтримують у праведнiй боротьбi, i наш ворог – мають бачи-
ти нашу єднiсть i нездоланнiсть, наш одеський оптимiстичний 
дух, нашу незламнiсть! Дуже важливо кожному з нас почува-
ти себе нинi корисним країнi i рiдному мiсту.

Я i надалi залишають в Одесi, разом з незламними оде-
ситами. I абсолютно переконана, що в нашому мiстi живуть 
найкращi люди, якi не пройдуть повз чужу бiду, якi гуртують-
ся пiд час якихось випробувань, якi у кожнiй ситуацiї, навiть 
крiзь сльози, можуть пожартувати... Вiйна на невизначений 
термiн поставила на паузу нашi проєкти та плани, однак вони 
обов’язково будуть реалiзованi пiсля нашої Перемоги – пере-
моги свiтла над темрявою! 

буде гаразд!». Це мене вразило до слiз, та насправдi 
нiхто з нас не розумiв, як воно буде. Але якщо вже 
ти обрав шлях громадської дiяльностi, то маєш бути 

вiдповiдальним за свої вчинки перед громадою. Особи-
стий приклад мiсцевих керiвникiв, громадських дiячiв, 
вiдомих у якiйсь сферi людей має значення у будь-якому 
мiстi чи селi...

Оскiльки я не збиралася залишати Одесу, то шука-
ла безпечне мiсце, куди можна вiдправити мою дити-
ну i де вона перебуватиме без мене. Лiзi лише 11, а всi 
навчальнi зарубiжнi програми розрахованi на пiдлiткiв 
вiд 14 рокiв. Вирiшили, що поки що поїдуть кудись з 
України Лiза i мої батьки. 3 березня, коли їх проводжала 
до Молдови, стало для мене навiть емоцiйно бiльш стре-
совим, нiж 24 лютого. Досi не можу спокiйно згадувати, 
як Лiза збирає свої речi i запитує: «Мамо, я повернуся до-
дому, у свою кiмнату?». Я вiдповiдаю: «Звичайно, повер-
нешся», а сама не знаю, чи так станеться. I потiм прощан-
ня на кордонi, коли я дивлюся на свою дитину i не знаю, 
чи побачу її ще... Не розумiла також, як мої батьки пе-
реживуть цю подорож,  чи зможе мiй старенький i до-
сить хворий тато за кермом авто дiстатися Кишинева... 
3 березня ця вiйна для мене набула цiлком конкретно-
го жахливого змiсту, як i для сотень людей, яких я ба-
чила на кордонi.

Якийсь час вони пожили у Молдовi, але бать-
ки зовсiм не приймали пропозицiю їхати далi до 
Європi, папа постiйно просив повернути їх додо-
му, Я зрозумiла, що маю повернути батькiв в Оде-
су, i знову постало питання, що робити з Лiзою. 
Друзi, якi живуть в США, дiзналися про унiкальну 
школу пiд Вашингтоном, де приймають дiтей з 11 
рокiв, там вони навчаються з шостого класу i мо-
жуть жити у гуртожитку. Iнших таких пропозицiй 
не було, отож довелося забиратися так далеко 
вiд дому. Я дуже вдячна американцям, якi ви-
явилися дуже вiдкритими i доброзичливими. 
Кожен хотiв пiдтримати, чимось допомогти. 
Коли я приїздила провiдати Лiзу, мами її под-
руг i однокласникiв постiйно прагнули мене 
кудись повезти, щось показати, чимось при-
гостити. У мене був графiк бiльш щiльний, 
нiж в Одесi у робочi днi!

– Як там було самiй Лiзi?

– Лiза була одна з України серед аме-
риканських дiтей, до того ж зi слабеньким 
знанням англiйської. Але вона розумничка, 
через пiв року вже добре спiлкувалася з 
дiтьми i могла повноцiнно навчатися. Коли 
закiнчувала навчальний рiк, дуже перей-
малася, що не отримає так званий прези-
дентський листок, але моя дитина закiнчила 
рiк так, що отримала грамоту! Вона взагалi 
не лiдер по натурi, не така, як я – староста 
i вiдмiнниця з першого класу. Лiза – твор-
ча натура, i менi здається, що там вона по-

трапила у близьке їй по духу середовище. У 
них навчальний процес iнший. Менше теорiї, 

скажiмо, з математики чи фiзики, але багато 
суто практичних навичок i прикладних знань.

Моя дитина приїхала додому на канiкули 
i не хоче повертатися до США. I для мене 
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ИСТОРИЧЕСКИЙ 
ЦЕНТР ОДЕССЫ �

В ОГНЕ: 

ВОЙНА КАК ОНА ЕСТЬВОЙНА КАК ОНА ЕСТЬ
Фото: Константин Фото: Константин 

и Влада Либеровы, соцсетии Влада Либеровы, соцсети

РОССИЙСКИЙ 
АГРЕССОР 

РАЗРУШАЕТ ОБЪЕКТЫ 
КУЛЬТУРНОГО 

НАСЛЕДИЯ

По сообщениям украинских воен-По сообщениям украинских воен-
ных, в ночь на 23 июля во время ра-ных, в ночь на 23 июля во время ра-
кетной атаки россия применила 19 кетной атаки россия применила 19 
ракет различных типов: 5 крылатых ракет различных типов: 5 крылатых 
ракет «Оникс» с берегового ракетно-ракет «Оникс» с берегового ракетно-
го комплекса «Бастион» в Крыму, 3 го комплекса «Бастион» в Крыму, 3 
крылатые ракеты воздушного бази-крылатые ракеты воздушного бази-
рования Х-22 с самолетов Ту-22МЗ рования Х-22 с самолетов Ту-22МЗ 
в акватории Черного моря, 4 крыла-в акватории Черного моря, 4 крыла-
тые ракеты морского базирования тые ракеты морского базирования 
«Калибр» (предположительно с под-«Калибр» (предположительно с под-
водной лодки в Черном море), 5 кры-водной лодки в Черном море), 5 кры-
латых ракет наземного базирования латых ракет наземного базирования 
«Искандер-К» и 2 баллистические ра-«Искандер-К» и 2 баллистические ра-
кеты «Искандер-М», выпущенные из кеты «Искандер-М», выпущенные из 
Крыма.Крыма.

Украинские средства ПВО уничто-Украинские средства ПВО уничто-
жили девять ракет, сообщили в Опе-жили девять ракет, сообщили в Опе-
ративном командовании «Юг» Воору-ративном командовании «Юг» Воору-
женных сил Украины.женных сил Украины.

Как сообщил глава Одесской об-Как сообщил глава Одесской об-
ластной военной администрации ластной военной администрации 
Олег Кипер, в результате ракетного Олег Кипер, в результате ракетного 
удара были повреждены как мини-удара были повреждены как мини-
мум 25 памятников истории и архи-мум 25 памятников истории и архи-
тектуры. Среди них – здания XIX-XX тектуры. Среди них – здания XIX-XX 
веков: дом Чижевича, дом Папудо-веков: дом Чижевича, дом Папудо-
вой, дом Заблудовского, дом Гагари-вой, дом Заблудовского, дом Гагари-
на (здесь расположен Одесский ли-на (здесь расположен Одесский ли-
тературный музей), дом Януша, дом тературный музей), дом Януша, дом 
Ждановой, дом Рассель дель Турко, Ждановой, дом Рассель дель Турко, 
дом Масса, особняк Манук-Бея, дом дом Масса, особняк Манук-Бея, дом 
Ковалевского, дом Порро и дом Ма-Ковалевского, дом Порро и дом Ма-
шевского, Дом ученых, известный шевского, Дом ученых, известный 
также как Дворец графа Толстого. также как Дворец графа Толстого. 
Также нанесен урон зданию Одес-Также нанесен урон зданию Одес-
ского государственного музыкаль-ского государственного музыкаль-
ного лицея им. профессора П.С. Сто-ного лицея им. профессора П.С. Сто-
лярского, которое также является лярского, которое также является 
памятником истории и архитектуры.памятником истории и архитектуры.

В одесском Доме ученых повреж-В одесском Доме ученых повреж-
дения есть во всех залах. Как рас-дения есть во всех залах. Как рас-
сказала директор этого культурного сказала директор этого культурного 
научно-просветительского учрежде-научно-просветительского учрежде-
ния Светлана Жекова, «не уцелело ния Светлана Жекова, «не уцелело 
ни одно окно, ни одна рама, ни одна ни одно окно, ни одна рама, ни одна 
дверь». Пострадали и мебель, и фо-дверь». Пострадали и мебель, и фо-
нарь из старинного стекла, выбиты нарь из старинного стекла, выбиты 
почти все старинные витражи. Так-почти все старинные витражи. Так-
же частично осыпался потолок. Не-же частично осыпался потолок. Не-
равнодушные одесситы и сотрудники равнодушные одесситы и сотрудники 
Дома ученых сообща собирали об-Дома ученых сообща собирали об-
ломки и разбитые стекла.ломки и разбитые стекла.

В ИЮЛЕ ЭТОГО ГОДА ПОЧТИ КАЖДУЮ НОЧЬ ОДЕССА ПОДВЕРГАЛАСЬ ВРАЖЕСКИМ В ИЮЛЕ ЭТОГО ГОДА ПОЧТИ КАЖДУЮ НОЧЬ ОДЕССА ПОДВЕРГАЛАСЬ ВРАЖЕСКИМ 
ОБСТРЕЛАМ РАКЕТАМИ И «ШАХЕДАМИ». АГРЕССОР ПРЕДПРИНИМАЛ ПОПЫТКИ ОБСТРЕЛАМ РАКЕТАМИ И «ШАХЕДАМИ». АГРЕССОР ПРЕДПРИНИМАЛ ПОПЫТКИ 
УНИЧТОЖИТЬ ОБЪЕКТЫ ПОРТОВОЙ И ГОРОДСКОЙ ИНФРАСТРУКТУРЫ, НАНОСИЛ УНИЧТОЖИТЬ ОБЪЕКТЫ ПОРТОВОЙ И ГОРОДСКОЙ ИНФРАСТРУКТУРЫ, НАНОСИЛ 
УДАРЫ ПО ПРЕДПРИЯТИЯМ. В ЦЕНТРЕ ГОРОДА БЫЛ НАНЕСЕН БОЛЬШОЙ УРОН ЦЕЛОМУ УДАРЫ ПО ПРЕДПРИЯТИЯМ. В ЦЕНТРЕ ГОРОДА БЫЛ НАНЕСЕН БОЛЬШОЙ УРОН ЦЕЛОМУ 
РЯДУ ДОМОВ, КОТОРЫЕ ЯВЛЯЮТСЯ КУЛЬТУРНЫМ И ИСТОРИЧЕСКИМ ДОСТОЯНИЕМ.РЯДУ ДОМОВ, КОТОРЫЕ ЯВЛЯЮТСЯ КУЛЬТУРНЫМ И ИСТОРИЧЕСКИМ ДОСТОЯНИЕМ.
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В ту трагическую ночь сильно пострадал кафедральный 
Свято-Преображенский собор Украинской православной 
церкви (УПЦ). Произошло обрушение крыши, есть разруше-
ния перекрытий и стен храма, включая его алтарную часть. 
В результате ракетного удара возник пожар, который на-
нес дополнительный урон. Был ранен охранник собора.

«В результате ракетного обстрела российскими вой-
сками поврежден Одесский Спасо-Преображенский кафе-
дральный собор. Российская ракета попала прямо в цен-
тральный алтарь, в результате чего частично разрушено 
здание собора, перекрытия трех нижних этажей, значи-
тельно повреждена внутренняя отделка и иконы, полно-

стью уничтожены служебные помещения нижней части 
собора. Одесская епархия в очередной раз осуждает рос-
сийскую агрессию против Украины, это террористический 
акт против главной святыни и духовного сердца города 
Одессы – Спасо-Преображенского кафедрального собо-
ра, вокруг которого проживают мирные люди, и сам собор 

никак не связан с военными объектами», – заявили в УПЦ.
Кроме того, что значительные повреждения получило 

само здание, пострадали и православные святыни: из-под 
завалов достали Касперовскую икону Божьей Матери, ко-
торая является покровительницей Одессы.

Российское минобороны, комментируя ночной ракет-
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ный обстрел Одесской области, как всегда лживо заявило, 
что удары наносились высокоточным оружием «по объек-
там, на которых готовились теракты против России, а также 
по местам скопления «иностранных наемников». В ведом-
стве добавили, что планируют удары «на основе тщатель-
но проверенной и подтвержденной по нескольким каналам 

информации, заведомо исключая поражение гражданских 
объектов, где находится мирное население, а также объек-
тов культурного и исторического наследия».

Крупнейший православный храм Одессы, принадлежащий 
Украинской православной церкви (является автономной еди-
ницей в составе Московского патриархата, однако с февраля 

2022 года старается дистанцироваться от него), расположен в 
историческом центре Одессы и находится под защитой ЮНЕ-
СКО. Первоначальное здание было заложено в 1794 году, ос-
вящено в 1808-м. Будучи небольшим культовым сооружением 
в начале XIX века, он стал одним из крупнейших соборов Рос-
сийской империи, а затем и одним из самых больших храмов 

ВОЙНА КАК ОНА ЕСТЬВОЙНА КАК ОНА ЕСТЬ
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Украины. Собор по мере своего архитектурного развития от-
ражал уровень развития Одессы. Был разрушен в 1936 году и 
воссоздан на прежнем месте в начале 2000-х годов.

Разрешения и значительные повреждения получили также 
дома, расположенные в начале улицы Преображенской, кото-
рые тоже являются памятниками истории и архитектуры. 
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ПОВЕРНЕННЯ П’ЯТЬОХ КОМАНДИРIВ, ЯКI ДО ОСТАННЬОГО ОБОРОНЯЛИ МАРIУПОЛЬ 
В ОТОЧЕНИХ РОСIЯНАМИ КАТАКОМБАХ «АЗОВСТАЛI», ВИКЛИКАЛО ВЕЛИКИЙ 
РЕЗОНАНС В УКРАЇНI ТА РОСIЇ.

НА ЧАСI

П’ятеро командирiв перебували пiд особистими гарантiями 
президента Реджепа Ердогана i мали залишатися в Туреччинi до 
кiнця вiйни.

Кремль заявив, що повернення командирiв в Україну зараз 
є порушенням домовленостей як українською, так i турецькою 
стороною, i що Росiю про передачу цих п’ятьох вiйськових нiхто 
не попереджав.

Водночас з українського боку звучали заяви, що Росiя сама 
не до кiнця виконала умови здачi «Азовсталi», протримавши 
командирiв кiлька мiсяцiв у полонi, замiсть того, щоб направити 
їх у нейтральну країну одразу.

Своєю чергою, посол України у Туреччинi Василь Боднар 
заявив, що переговори щодо звiльнення командирiв тривали 
кiлька мiсяцiв, але при цьому Туреччина не висувала Українi 
жодних умов щодо їх повернення.

«Навпаки, це якраз особливiсть цiєї позицiї турецької сторо-
ни як медiатора, яка надає так званi добрi послуги для того, щоб 
сам процес тривав», – сказав вiн «Радiо Свобода».

Тим часом в Українi, поряд iз радiстю вiд повернення 
командирiв «Азову» додому, також лунають i занепокоєння про 
подальшу долю кiлькох сотень iнших «азовцiв», якi залишають-
ся в росiйському полонi i чий обмiн тепер може бути ускладне-
ним.

Та чи не найбiльше зараз запам’яталася обiцянка «Редiса» 
повернутися на фронт.

Iсторiї всiх п’ятьох командирiв – Дениса «Редiса» Прокопен-
ка, Сергiя «Волини» Волинського, Святослава «Калини» Палама-
ря, Дениса Шлеги та Олега «Апiса» Хоменка – справдi свiдчать 
про те, що вони навряд чи зможуть залишитися осторонь вiйни 
навiть пiсля полону.
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(«РЕДIС»)

Вiн – командир полку Нацгвардiї «Азов» з 2017 року.
Тодi йому було лише 26 рокiв (зараз Денису 32), що зробило «Редiса» од-

ним з наймолодших командирiв в усiх українських Силах оборони.
До цього Денис Прокопенко командував у «Азовi» взводом, а потiм – 

ротою. А загалом вiн воює з 2014 року, фактично з початку АТО, коли почи-
нав службу гранатометником.

При цьому, жодної вiйськової освiти в нього не було. До початку вiйни на 
Донбасi «Редiс» був футбольним фанатом київського «Динамо» та навчався 
на факультетi германської фiлологiї Київського лiнгвiстичного унiверситету 
на викладача англiйської мови.

Також займався спортом – єдиноборствами, бiгом, лижами та стояв на 
воротах у футболi.

Дiд Прокопенка походив з Фiнляндiї, де пiд час «Зимової вiйни» 1940 
року загинула вся його родина. Було йому тодi дев’ять рокiв, хлопцевi вда-
лося вижити та потрапити до Києва, де вiн провiв усе життя.

Ймовiрно, зовнiшнiсть Дениса Прокопенка – високий зрiст та блакитнi 
очi – фiнський спадок вiд дiда.

«Для мене це кровна помста. У мене була мрiя воювати проти росiян, i я 
не мiг цим шансом не скористатись. Я задоволений, що так склалось», – ци-
тував Дениса Прокопенка сайт Нацгвардiї.

Пiд час параду до Дня незалежностi 2019 року «Редiс» отримав вiд тодi 
ще недавно обраного президента Зеленського орден Богдана Хмельниць-
кого III ступеня i при цьому не вiддав честь главi держави, що викликало 
критику на його адресу.

Згодом в «Азовi» змушенi були пояснювати, що це не був демарш Про-
копенка у бiк президента – просто статут зобов’язує вiддавати честь лише 
iншим вiйськовим, а не цивiльним, яким є президент (хоча вiн водночас – 
верховний головнокомандувач).

Безпосередньо перед початком повномасштабного вторгнення Денис 
Прокопенко прогнозував, що Росiя може атакувати не лише на Донбасi, а й 
спробувати прорватися з Криму, щоб створити сухопутний коридор, а також 
почати наступ на Київ.

«Вiн (наступ росiян. – Ред.) вiдбудеться, скорiше за все, не зi сторони 
зони Операцiї об’єднаних сил (на Донбасi), а по найкоротшому шляху – на-
прямку Брянськ-Київ. До Києва вiд кордону по Чернiгiвськiй областi мен-
ше 200 км. Це буде найближчий шлях, щоб заволодiти нашою столицею i 
примусити владу до подальшої капiтуляцiї», – прогнозував »Редiс» 30 грудня 
2021 року в ефiрi ток-шоу «Говорить великий Львiв».

А вже будучи в оточеннi у Марiуполi навеснi 2022 року Прокопенко кри-
тично висловлювався про те, чому росiянам так швидко вдалося почати об-
логу Марiуполя.

«Якщо б усi мiста, починаючи з Генiчеська, Мелiтополя та Бердянська, 
так само стiйко тримали оборону й давали бiй противнику, тодi би вiн точно 
не дiйшов за чотири днi з Криму до Марiуполя. Цього не сталося i ми опини-
лися в оточеннi», – нарiкав «Редiс» в iнтерв’ю «Українськiй правдi».

Загалом же бiльшiсть оцiнок вiд тих, хто знає Прокопенка особисто, схо-
дяться в тому, що роль командира – це саме його мiсце.

Колишнiй речник «Нацкорпусу» Роман Чернишев так описував свої 
враження вiд знайомства з ним: «Тип такий високий, посмiхається 

(так, вiн зi своїми посмiхається), дуже молодий (йому тодi десь 26-
27 було)... Головне – це воїн вiд народження. I командир вiд 

народження. Навiть старi «азовцi» визнавали, що, мов-
ляв, їм воїнами довелося стати, а «Редiс» нiби таким 

народився».

Виконувач обов’язкiв командира 36-ї окремої бригади морської пiхоти.

Сергiй – уродженець Полтави i, на вiдмiну вiд «Редiса», кадровий 
вiйськовий з вiдповiдною освiтою.

Пiсля закiнчення львiвської «Сухопутки» служив у морськiй пiхотi в Кри-
му, а пiсля росiйської анексiї пiвострова вийшов на материкову части-
ну Україну, де став офiцером новосформованої 36-ї бригади морпiхiв у 
Миколаєвi.

Брав участь у АТО, а згодом в ООС – 36-та бригада тодi часто виконува-
ла завдання в районi Марiуполя.

Станом на початок повномасштабного вторгнення Росiї в лютому 2022 
року «Волина» був командиром одного з батальйонiв бригади.

Однак пiсля того, як комбриг Володимир Баранюк разом з частиною 
морпiхiв спробував прорватися з оточеного мiста i потрапив у полон, 
Сергiй Волинський став фактичним командиром бригади. Тодi йому було 
30 рокiв.

Пiзнiше пiд його командуванням кiлька сотень морпiхiв, якi обороняли-
ся на «Азовмашi», змогли з боєм прорватися до «Азовсталi» та з’єднатися з 
пiдроздiлами «Азову».

За час облоги «Азовсталi» «Волина» став одним з найбiльш вiдомих 
оборонцiв Марiуполя: у своєму фейсбуку вiн публiкував звернення до папи 
Римського, Iлона Маска та загалом до свiтової спiльноти із закликом за-
безпечити евакуацiю цивiльних та поранених бiйцiв з оточеного заводу, а 
також здiйснити «екстракцiю» (виведення) решти вiйськових у нейтральну 
країну.

Зрештою, замiсть екстракцiї був росiйський полон, а сам Серiй «Воли-
на» потрапив у колонiю в Оленiвцi у так званiй «ДНР».

Пiсля вибуху там, внаслiдок якого загинули кiлька десяткiв українських 
полонених, росiйськi медiа намагалися використати коментарi Волинсько-
го для пiдтвердження версiї, нiби за цим стоїть Україна. Утiм, «Волина» на 
вiдео каналу «Россия» вiдзначив лише, що це була трагедiя, але додав: «Хто 
винуватий, я не можу сказати».

Сергiя Волинського взагалi з усiх полонених командирiв росiйська про-
паганда використовувала чи не найчастiше.

Росiйськi iнтерв’юери намагалися рiзними способами примусити його 
розповiдати про «конфлiкти з азовцями», «зраду з боку українського коман-
дування» та iншi схожi наративи.

Також вони змусили «Волину» на камеру Першого каналу «вибачатися» 
перед «жителями Донбасу», а росiйська «журналiстка i телеведуча» Марина 
Кiм навiть зняла документальний фiльм про життя Сергiя в полонi, де жар-
тувала про те, що полоненi українськi морпiхи вирощують на тюремному 
городi «укроп».

Утiм, навiть за таких умов Волинський намагався вiдповiдати те, що 
думає.

Наприклад, в одному з перших »iнтерв’ю» у полонi на питання про 
«iноземних кураторiв на Азовсталi» вiн вiдповiв так: «Я нiяких кураторiв 
не знаю – якихось високопоставлених iноземцiв, якi давали б якiсь 
iнструкцiї».

(«ВОЛИНА»)
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(«КАЛИНА»)

Заступник командира полку «Азов».
Святославу Паламару 40 рокiв, вiн з мiстечка Миколаїв на Львiвщинi.
На початку 2000-х вiн входив до складу праворадикального об’єднання 

«Патрiот України», яке вважається предтечею «Азова».
Також мав досвiд строкової служби, пiсля чого навчався у мiжнародному 

центрi пiдготовки миротворцiв у складi 80-ї аеромобiльної бригади.
Далi Святослав робити вiйськову кар’єру не планував i став комерцiйним 

директором однiєї з фiрм.
Але у 2013 роцi пiдтримав протести на Майданi, а у 2014 роцi пiшов до-

бровольцем у тодi ще батальйон «Азов», де був кулеметником.
За той час «Калина» воював у Широкиному та Свiтлодарську та побував 

на рiзних ролях у пiдроздiлi – вiд головного по рекрутингу нових бiйцiв до ви-
конувача обов’язкiв начальника штабу i навiть тимчасового командира полку.

Про Широкине вiн пригадував так: «Ми там вiдстояли близько тижня, 
вiдчув весь смак обстрiлiв, вдалось навiть пару разiв пострiляти. Назад їхали 
групою «КрАЗом», проїжджали позицiї пiд прямою видимiстю противника, 
де може щось прилетiти. I хтось з хлопцiв питає, що ми будемо робити, якщо 
ПТКР залетить? Знаєте, є таке вiдчуття, коли iснує загроза життю, а ти нiчого 
не можеш вдiяти i покладаєшся на долю, i це вiдчуття не дуже приємне».

Повномасштабне вторгнення Росiї Святослав Паламар зустрiв на 
посадi заступника командира «Азову» i разом з «Редiсом» та «Волиною» 
став «голосом» Азовсталi, записуючи регулярнi вiдеозвернення з оточено-
го Марiуполя.

Також вiн разом з iншим «азовцем» Iллею Самойленком («Гендальфом») 
проводив у прямому ефiрi пресконференцiї з пiдвалу заводу.

При цьому, «Калина» досить жорстко критикував полiтичне керiвництво 
України через брак контактiв із захисниками Марiуполя.

«Полiтики розказують: «Та ми їх пiдтримуємо, ми постiйно на зв’язку». 
Але вже бiльше двох тижнiв нiхто не пiднiмає слухавку та нiхто нi з ким 
не спiлкується», – розповiдав Святослав в одному з таких включень з 
«Азовсталi» у квiтнi 2022 року.

Пiсля здачi у полон «Калину» разом з «Редiсом» вивезли в колонiю у 
Оленiвцi, але потiм їх, за даними росiйських медiа, тримали у Росiї.

Водночас росiяни постiйно очiкували якихось викривальних заяв вiд 
«Калини» про командування i називали його «українським Паулюсом» (за 
аналогiєю з командувачем нiмецьких вiйськ у Сталiнградi), який має закли-
кати українцiв перестати воювати.

Покiйний росiйський «воєнкор» Владлен Татарський (справжнє iм’я 
– Максим Фомiн) прогнозував: «Скоро цi «Калина» i «Волина» – ми поба-
чимо з них патрульно-постовий полк Росгвардiї в Марiуполi, який присяг-
не на вiрнiсть Росiї... Я чекаю, коли вони знову вийдуть на зв’язок у формi 
Росгвардiї та будуть говорити про те, як вони помилялися, люблять Росiю i 
взагалi, що вони тепер – пiхотинцi Путiна».

Утiм, нiчого з цього в реальностi не сталося – Святослав Паламар так i 
не став iнструментом росiйської пропаганди.

Вже пiсля обмiну та «iнтернування» в Туреччину «Калина» там написав 
вiрш про полонених «азовцiв», у якому запитував «чому їх нiхто не мiняє». 

А також малював картини для аукцiону в пiдтримку сiмей загиблих 
бiйцiв.

«Битва за Марiуполь i все, що вiдбулося з нами, вихiд з полону 
– це українське диво наперекiр долi. Всi прекрасно розумiють, 

що з нами мало статися», – розповiдав Святослав Па-
ламар у жовтнi 2022 року пiд час присвоєння ко-

мандирам звання Героїв України.
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Командир 12-ї бригади оперативного призначення iменi Дмитра Виш-
невецького у складi Нацгвардiї. Саме до цiєї бригади структурно входив 
«Азов» на початок повномасштабного вторгнення Росiї.

Уродженець Павлограда, полковник Денис Шлега – кадровий офiцер 
Нацiональної гвардiї з великим досвiдом.

За свою кар’єру вiн пройшов шлях вiд командира взводу i комбата до 
начальника штабу та командира вiйськових частини нацгвардiйцiв, а також 
командував 5-ю окремою бригадою Нацгвардiї у Харковi.

До призначення в марiупольську 12-ту бригаду очолював 4-й полк 
Нацiональної гвардiї у Павлоградi.

Брав участь у АТО та Операцiї Об’єднаних Сил.
Пiд час боїв за Марiуполь Денис Шлега також включався в ефiри 

українських медiа, розповiдав про використання росiянами термiчних 
бомб i навiть привiтав гурт «Калуш» з перемогою на Євробаченнi.

«Була можливiсть у нас побачити кiнцiвку Євробачення, коли в останнi 
хвилини оголошували переможцiв. Ми дуже радiли, i вiд себе особисто та 
вiд усiх хлопцiв хочу привiтати гурт «Калуш» – велика перемога. Передайте 
їм вiтання вiд нас усiх», – вiдзначав нацгвардiєць за кiлька тижнiв до по-
лону.

Росiйськi медiа традицiйно приписують йому «участь у каральних 
операцiях на Донбасi в складi «Азову», хоча сам Шлега нiколи до складу 
«Азову» не входив.

Старший офiцер «Азову».
Уродженець Луганщини, Олег Хоменко бiльшу частину життя провiв у 

мiстi Красний Луч (зараз – Хрустальний).
Там працював шиномонтажником, також мав досвiд роботи у правоохо-

ронних органах.
Як i «Волина», «Апiс» пiдтримав Майдан у 2013 й згодом приєднався до 

добровольцiв «Азову».
Воює з 2014 року, зокрема був у Iловайську, звiдки «азовцi» вiдступили 

до оточення, та обороняв Марiуполь.
Вiдомо, що станом на 2019 рiк вiн командував ротою та був нагородже-

ний медаллю «За вiйськову службу Українi».
У статтi »Української правди. Життя» вiд 6 вересня 2014 року автори 

описували «азовця» з позивним «Апiс», який тодi просив не фотографувати 
його та не називати справжнього iменi:

«Апiс» колись до вiйни був працiвником мiлiцiї, звiльнився, завiв, як 
каже, «маленький автомобiльний бiзнес». У батальйонi офiцiйно служить 
солдатом, хоч у МВС був офiцером. «Азов» – це його четверта спроба 
пiти добровольцем. Спочатку його не взяли до «Слобожанщини», потiм до 
«Харкiв-1», потiм до «Київ-1».

«Коли я був у Харковi, нас усiх, добровольцiв, зiбрали та запитали: хто 
був офiцером мiлiцiї? Ми встали. Нам у вiдповiдь: до побачення», – цитува-
ло видання «Апiса».

У тiй же статтi «Апiс» розповiдав, що в окупованому Красному Лучi 
мiсцевi газети двiчi написали про те, нiби його розстрiляли сепаратисти так 
званої «ЛНР», хоча вiн їм телефонував i засвiдчував, що живий.

I вже тодi «Апiс» попереджав про небезпеку вiд проросiйських сил для 
Марiуполя: «Розумiєте, не можна їх сюди пускати. Вони ображенi на це мiсто, 
звiдси їх уже виганяли... Вони можуть тут надто багато лиха наробити».
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ОДЕСЬКА НАЦIОНАЛЬНА НАУКОВА БIБЛIОТЕКА ПРОВЕЛА 9-11 ЧЕРВНЯ 2023 РОКУ 
IНТЕЛЕКТ-ФОРУМ-2023. МАСШТАБНИЙ ЗАХIД ВIДБУВСЯ ПIД ЕГIДОЮ МIНIСТЕРСТВА 
КУЛЬТУРИ ТА IНФОРМАЦIЙНОЇ ПОЛIТИКИ УКРАЇНИ, ЗА ПIДТРИМКИ ОДЕСЬКОЇ 
ОБЛДЕРЖАДМIНIСТРАЦIЇ, ОДЕСЬКОЇ ОБЛАСНОЇ ТА ОДЕСЬКОЇ МIСЬКОЇ РАД, 
У СПIВПРАЦI З НИЗКОЮ ДЕРЖАВНИХ I ГРОМАДСЬКИХ ОРГАНIЗАЦIЙ. ЯСКРАВА 
I НАСИЧЕНА ПРОГРАМА ПОЄДНАЛА XХIII ВСЕУКРАЇНСЬКУ ВИСТАВКУ-ФОРУМ 
«УКРАЇНСЬКА КНИГА НА ОДЕЩИНI» I «IV ОДЕСАБIБЛIОСАМIТ» – ВСЕУКРАЇНСЬКУ 
НАУКОВО-ПРАКТИЧНУ КОНФЕРЕНЦIЮ З МIЖНАРОДНОЮ УЧАСТЮ ДЛЯ ФАХIВЦIВ 
БIБЛIОТЕК УКРАЇНИ ТА ЗАРУБIЖЖЯ.

ПОДIЯПОДIЯ
Влада ГалiнаВлада Галiна

Фото: Олег Владимирський, Фото: Олег Владимирський, 
Сергiй ГуменюкСергiй Гуменюк

«ЄДНIСТЬ, 
    СТIЙКIСТЬ,    
       ПЕРЕМОГА»:

ПIД ТАКИМ ГАСЛОМ  В ОДЕСI 
ВIДБУВСЯ IНТЕЛЕКТ-ФОРУМ-2023

Одеська нацiональна наукова бiблiотека вже вкотре стала мiсцем зустрiчi книголюбiв, 
письменникiв, фахiвцiв видавничої справи, науковцiв i лiтературознавцiв, мистецтвознавцiв, 
iлюстраторiв книги, бiблiотечних фахiвцiв та, звичайно, широкого кола читачiв. Таке масштаб-
не загальнонацiональне свято книги є свiдченням того, що ворожа росiйська агресiя не 
здатна зупинити культурно-мистецький рух в Українi.

Святковий настрiй з самого ранку панував на вулицi Пастера, де розташована го-
ловна будiвля ОННБ, та у довколишнiх кварталах. Долучитися до подiї захотiлося 
всiм, хто почув чудове музичне вiтання оркестру Вiйськової академiї м. Оде-
си. Пiд орудою головного диригента оркестру старшого лейтенанта Iвана 
Казмiрчука музиканти i солiсти-вокалiсти дали великий концерт на 
пiдтримку визначної подiї. 

А ось сама урочиста церемонiя вiдкриття у головному читаль-
ному залi бiблiотеки почалася з дефiле пiдроздiлу барабан-
щиць Одеського державного унiверситету внутрiшнiх справ. 
Пiсля цього прозвучав Гiмн України у зворушливому 
виконаннi Дитячо-юнацького хору «Solo musica» студiї 
педагогiчної практики Одеської нацiональної музичної 
академiї iменi А.В. Нежданової (керiвник – заслужений 
дiяч мистецтв України, професор Євгенiя Бондар) та студен-
та академiї Сергiя Журавля (соло на трубi).

Ведуча церемонiї народна артистка України Дiана Мала у 
своєму зверненнi до присутнiх пiдкреслила, що у час вiйни українцi 
згуртувалися i мужньо боронять свою рiдну землю, однак наш шлях до 
перемоги торується найбiльшою цiною – життями українцiв, i запросила 
вшанувати хвилиною мовчання пам’ять усiх полеглих захисникiв нашої дер-
жави i мирних жителiв.

Далi до слова запросили почесних гостей форуму. Про важливу роль книги у 
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IНТЕЛЕКТ-
ФОРУМ-2023 

ВIДБУВСЯ ЗА 
УЧАСТI ТА ПIДТРИМКИ 

ВСЕУКРАЇНСЬКИХ 
ГРОМАДСЬКИХ ОРГАНIЗАЦIЙ 

«УКРАЇНСЬКА БIБЛIОТЕЧНА 
АСОЦIАЦIЯ/UKRAINIAN LIBRARY 
ASSOCIATION» ТА BIBLIOPOLIS, 

ОФIСУ ПРЕДСТАВНИЦТВА МЕРЕЖI 
КРЕАТИВНИХ МIСТ ЮНЕСКО «ОДЕСА 

– МIСТО ЛIТЕРАТУРИ ЮНЕСКО», 
УКРАЇНСЬКОЇ АСОЦIАЦIЇ ВИДАВЦIВ 

ТА КНИГОРОЗПОВСЮДЖУВАЧIВ, 
ДЕРЖАВНОЇ НАУКОВОЇ 

УСТАНОВИ «КНИЖКОВА 
ПАЛАТА УКРАЇНИ IМЕНI 

IВАНА ФЕДОРОВА».
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збереженнi української нацiональної 
iдентичностi та культури, у змiцненнi за-
сад державностi та у побудовi сучасно-
го розвиненого суспiльства говорили: 
перший заступник голови Одеської об-
лради Олег Радковський, заступник на-
чальника Одеської обласної вiйськової 

адмiнiстрацiї Дмитро Радулов, директор 
департаменту культури, мiжнародного 
спiвробiтництва та європейської 
iнтеграцiї Одеської мiської ради Iван 
Лiптуга, президент Української асоцiацiї 
видавцiв та книго розповсюджувачiв 
Олександр Афонiн, полiтик, громадський 

дiяч, меценат, член наглядової ради ОННБ 
Сергiй Гриневецький. З вiдеозверненням 
до присутнiх звернувся мiнiстр культури 
та iнформацiйної полiтики України Олек-
сандр Ткаченко.

Генеральна директорка Одеської 
нацiональної наукової бiблiотеки, заслу-
жений працiвник культури України Iрина 
Бiрюкова привiтала присутнiх зi святом 
української книги та подякувала органам 
державної i мiсцевої влади, меценатам, 
благодiйникам за постiйну пiдтримку вистав-
ки-форуму впродовж понад двох десятилiть. 
Вона також наголосила, що головною ме-
тою Iнтелект-форуму є пiдвищення культур-
ного, освiтнього, iнформацiйного потенцiалу 
України шляхом створення ефективно-
го соцiокомунiкацiйного простору для по-
глиблення партнерства бiблiотек та iнших 
закладiв культури, науки, освiти, видавничої 
сфери тощо.

– Ми були б позбавленi можливостi 

зiбрати тут сьогоднi шанувальникiв книги 

з Одеси та рiзних куточкiв країни, якби на 

сторожi нашої безпеки не стояли Збройнi 

Сили України, – зауважила далi панi 
Iрина. – Тож уже не перший рiк Одесь-

ка нацiональна наукова бiблiотека бере 

активну участь у Всеукраїнськiй акцiї 

«Бiблiотека українського воїна». Стало до-

брою традицiєю пiд час виставки-форуму 

«Українська книга на Одещинi» дарува-

ти книжки вiтчизняних книжкових видав-

ництв нашим вiйськовим.

Очiльниця ОННБ запросила на сце-
ну представникiв рiзних пiдроздiлiв ЗСУ 
i вручила подарунковi набори книжок. 
А в цiлому захисникам у рамках акцiї 
«Бiблiотека українського воїна» було по-
даровано понад 500 вiтчизняних видань.

«УКРАЇНСЬКА КНИГА НА ОДЕЩИНI»:
ШIСТЬ ТИСЯЧ НОВИХ КНИЖОК ВIД ВIТЧИЗНЯНИХ ВИДАВНИЦТВ

Цьогорiч у рамках XХIII Всеукраїнської виставки-форуму 
«Українська книга на Одещинi» свiй творчий доробок у головно-
му читальному залi ОННБ презентували близько 40 учасникiв – 
представникiв вiтчизняних видавництв з рiзних куточкiв 
України, зокрема i недавно створенi та тi, що взяли участь у 
форумi вперше. Видавцi представили близько шести тисяч но-
вих наукових i науково-популярних видань з iсторiї, образотвор-
чого мистецтва, вiйськово-морського етикету, зi сходознавства, 
археологiї, бiблiографiї, кримiналiстики тощо, а також художнi 
твори рiзних жанрiв для дiтей i дорослих, сучаснi iноземнi твори 
в перекладi українською.

На традицiйний конкурс «Краща книга виставки-форуму» цьо-
го року видавцi та автори представили понад 60 видань: вiд нау-
кових, науково-популярних праць i енциклопедичних проєктiв – 
до художнiх творiв, якi щойно вийшли з-пiд пера в окопах, вiд 

Зокрема, вiдбулася цiла низка презентацiй видань науково-
го, мистецького, лiтературознавчого, енциклопедичного змiсту 
та художнiх творiв. Активними були i одеськi видавцi. Скажiмо, 
Видавничий дiм «Гельветика» представив видання «Одеський 
державний унiверситет внутрiшнiх справ. Закон. Честь. Знан-
ня. Сто рокiв надбання» за участi голови редколегiї видання, 
ректора Одеського державного унiверситету внутрiшнiх справ, 
полковника полiцiї Дмитра Швеця, а «Юридика» (м. Одеса) – 
монографiю «Правова аргументацiя та юридичне письмо» за 
участi автора – доктора юридичних наук, професора НУ «Одесь-
ка юридична академiя» Мар’яни Афанасьєвої та директорки ви-
давництва, доктора юридичних наук Катерини Головко.

«Українська книга на Одещинi» завжди означена присутнiстю 
зiрок вiтчизняної лiтератури. Цього разу яскравими подiями 
виставки-форуму стали творчi зустрiчi з письменником-беле-

лiтератури для дiтей – до розкiшно iлюстрованих мистецьких 
альбомiв. Дипломами переможцiв конкурсу вiдзначено 40 кни-
жок 2021-2023 рокiв видання, серед них – i одеськi.

Загалом виставку-форум цього року вiдвiдало понад чотири 
тисячi осiб. Серед вiдвiдувачiв – фахiвцi, студенти i школярi, якi 
не лише знайомилися з новими виданнями, а й були активними 
учасниками рiзноманiтних заходiв.

Програма виставки-форуму передбачала понад 30 
заходiв з популяризацiї книги i читання: презентацiї нових 
вiтчизняних видань та видавничих проектiв, автограф-сесiї, 
майстер-класи вiд майстрiв декоративно-прикладного ми-
стецтва Одещини, творчi майданчики та iншi iнтерактиви 
за участi представникiв провiдних видавництв України, 
письменникiв, лiтературознавцiв, iлюстраторiв книги та 
широкої громадськостi.

тристом, лауреатом вiдзнаки «Золотий письменник України» 
Андрiєм Кокотюхою та презентацiя його творчого доробку.

Зустрiчi з читачами вiдбувалися не лише у примiщеннi ОННБ: 
книги, спрямованi на дитячу та юнацьку аудиторiю, презентува-
лися в Одеськiй обласнiй бiблiотецi для юнацтва i в Одеськiй 
обласнiй бiблiотецi для дiтей iм. В. Катаєва.

На пiдтримку Одеси як мiста лiтератури ЮНЕСКО вiдбулася 
низка заходiв з популяризацiї творчого доробку представникiв 
одеської лiтературної школи: це творча зустрiч з письменни-
ком, мовознавцем Олексою Рiзникiвим та презентацiя його 
творчого доробку, а також поетично-мистецький вернiсаж 
«Поезiя – це завжди неповторнiсть, якийсь безсмертний до-
тик до душi» за участi керiвника офiсу представництва Мережi 
креативних мiст ЮНЕСКО «Одеса – мiсто лiтератури ЮНЕСКО» 
Майї Дiмерлi.

ПОДIЯПОДIЯ

 Ірина Бірюкова і Дмитро Швець
 Зірковий гість свята – 
письменник Андрій Кокотюха

Творча зустріч 
з Олексою Різниківим

Презентація наукового видання «Бібліографія країн світу» (Київ: Ліра-К, 2023) за участю директора Книжкової палати України
ім. Івана Федорова професора Миколи Сенченка



4544 #134’2023

«IV ОДЕСАБIБЛIОСАМIТ»:
ПОНАД 200 УЧАСНИКIВ З РIЗНИХ РЕГIОНIВ УКРАЇНИ, А ТАКОЖ МОЛДОВИ I ЛАТВIЇ

Мета Всеукраїнська науково-прак-
тична конференцiя з мiжнародною уча-
стю «IV ОдесаБiблiоСамiт», яка також 
вiдбулася у рамках Iнтелект-форуму, 
була означена так: консолiдацiя зу-
силь науковцiв, практикiв, експертiв 
у розв’язаннi актуальних питань щодо 
ролi та мiсця iнформацiйних, культурних, 
наукових, освiтнiх закладiв у розвитку 
книжкової екосистеми України; сприян-
ня розвитку кроссекторальної спiвпрацi, 
спрямованої на посилення та змiцнення 
ролi культурних iнституцiй, креативних 
iндустрiй та iнституцiй пам’ятi у процесах 
збереження, захисту та популяризацiї 
української культури; визначення 
стратегiчних цiлей та планiв подальшої 
дiяльностi на культурному фронтi.

До участi у конференцiї долучили-
ся понад 200 науковцiв та провiдних 
фахiвцiв бiблiотек, архiвiв, музеїв 
України та зарубiжжя, а також освiтяни, 
культурологи, представники креатив-
них iндустрiй, громадських органiзацiй, 
органiв державної влади та мiсцевого 
самоврядування. Широкою виявилася 
географiя заходу: до конференцiї, окрiм 
одеситiв, долучилися фахiвцi з Києва, 
Херсона, Чернiгова, Хмельницького, Жи-
томира, Львова, Тростянця, а також Мол-
дови та Латвiї. До програми конференцiї 
було включено 22 доповiдi.

Ключовою подiєю Iнтелект-форуму 
стала панельна дискусiя «Українська 
культура в часи вiйни як сила, вiдповiдь 
i можливiсть для свiту, що виборює 
майбутнє людства» за участi дипломатiв, 
державних службовцiв, експертiв у 
галузi культури та бiблiотечної справи, 
якi подiлитися думками щодо сучасних 
процесiв у сферi культури та видавничої 
галузi.

Плiдною та продуктивною стала у рам-
ках «IV ОдесаБiблiоСамiт» дiлова зустрiч 
«Культурна дипломатiя – полiтика «м’якої 
сили», пiд час якої висловили свої погляди 
щодо цього i подiлилися досвiдом фахiвцi 
бiблiотечної справи, державнi службовцi 
та громадськi дiячi з України та Молдови.

З цього приводу – трохи передiсторiї. 
10-12 травня 2023 року делегацiя 
бiблiотечних фахiвцiв Одеської 
нацiональної наукової бiблiотеки, очо-
лювана Iриною Бiрюковою, взяла участь 
у вiдкриттi тематичної програми заходiв 
Року української культури в Молдовi, 
пiдготовленої колективом Нацiональної 
бiблiотеки Республiки Молдова за спри-
яння Мiнiстерства культури Молдови та 
Посольства України в Молдовi.

Продовжуючи реалiзацiю програми 
Року української культури, пiд час про-
ведення «ОдесаБiблiоСамiту» вiдбувся 
вiзит у вiдповiдь делегацiї наших мол-
довських колег за участi генеральної 
директорки Нацiональної бiблiотеки 
Республiки Молдова, президента 
Асоцiацiї бiблiотекарiв РМ Єлєни Пiнтiлей 
та керiвника проєвропейського центру 
послуг та комунiкацiї НБРМ Наталiї Гуль-
ко. Пiд час виступу на конференцiї Єлєна 
Пiнтiлей презентувала низку проєктiв, 
реалiзованих Асоцiацiєю бiблiотекарiв 
Молдови, i розповiла про публiчнi де-
бати, якi вiдбулися в Молдовi з надзви-
чайно актуальної теми: «Бiблiотеки до-
помагають бiженцям та особам, якi 
потребують прихистку». Панi Єлєна за-
значила, що вiд початку вiйни багато 
українцiв знайшли свiй тимчасовий дiм 
у Молдовi, i бiблiотеки вiдiграли в цьому 
неабияку роль. Було отримано гранти на 
закупiвлю книг, проведено рiзноманiтнi 
соцiокультурнi заходи, в тому числi 

iнтеграцiйного та психотерапевтично-
го характеру. До речi, бiблiотекарi, якi 
активно допомагали переселенцям та 
бiженцям з України, були вiдзначенi по-
чесними грамотами Мiнiстерства культу-
ри Республiки Молдова.

У вiтальному словi Iрина Бiрюкова, 
генеральний директор ОННБ, щиро 
подякувала колективу Нацiональної 
бiблiотеки Республiки Молдова за до-
помогу українцям, якi були вимушенi 
виїхати до Молдови через повномас-
штабну росiйську агресiю проти України, 
за активну пiдтримку України на шляху до 
європейської iнтеграцiї, зусилля задля у 
поглиблення партнерства в гуманiтарнiй 
сферi... Приємним подарунком для 
провiдної бiблiотеки сусiдньої країни ста-
ла передача книжок українською мовою 
для дiтей у рамках проєкту «Українська 
книжкова полиця», який здiйснюється 
пiд патронатом першої ледi України Оле-
ни Зеленської в багатьох країнах свiту. У 
Молдовi цю акцiю пiдтримує дружина по-
сла України – Олеся Шевченко.

Пiдсумовуючи зустрiч, Iрина Бiрюкова 
зазначила, що Рiк української культу-
ри в Республiцi Молдова триває, тому 
є можливiсть i надалi реалiзовувати 
партнерськi проєкти мiж бiблiотеками 
наших країн.

Також у рамках конференцiї вiдбулися: 
науково-методична студiя «Культура 
iнтелектуальної власностi в Українi», 
семiнар «Полiфонiя бiографiчного про-
стору: сучаснi моделi реконструкцiї 
життєпису» та семiнар вiд бiзнес-тренера 
Олександра Варламова «Як подолати 
стрес на роботi», адже нинi українцям до-
водиться постiйно адаптуватися до нових 
реалiй i за цих умов знаходити сили пра-
цювати та бути ефективними.

ПОДIЯ

Наталія Диба, завідувачка відділу 
міжнародних проєктів ОННБ

Алла Гордієнко, генеральний директор Національної бібліотеки 
України для дітей (Киів), розповіла про їх актуальні проєкти

Наталія Марченко (Національна 
бібліотека України ім. 
В.І. Вернадського, Київ) 
провела семінар «Поліфонія 
біографічного простору: сучасні 
моделі реконструкції життєпису»

Єлєна Пінтілей, гендиректор Національної 
бібліотеки Республіки Молдова

Співдоповідь «Солідарні з 
Україною: організація заходів у 
Національній бібліотеці Республіки 
Молдова» провідного фахівця 
Національної бібліотеки Молдови 
Наталії Гулько та бібліотекарки з 
України Наталії Дубовик

Панельна дискусія «Українська культура в часи війни як сила, відповідь і можливість для світу, що виборює майбутнє людства»
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ПОДIЯ

МИСТЕЦЬКI ВЕРНIСАЖI ПРОСТО НЕБА СВЯТО УКРАЇНСЬКОЇ КНИГИ В АВАНГАРДI
Поетично-мистецький вернiсаж 

«Поезiя – це завжди неповторнiсть, 
якийсь безсмертний дотик до душi» 
вiдбувався ввечерi першого дня форуму 
у дворику ОННБ. У ньому взяли участь 
одеськi поети Iгор Божко, Анна Стре-
минська, Iнна Квасiвка, Владислава 
Iльїнська, Олександр Хiнт, Євгенiя Крас-
ноярова, а також художники з Одеси та 
Києва зi своїми експозицiями i одесь-
кий музичний волонтерський гурт «Хви-
ля».

Київський художник Володимир Ре-
бров презентував щойно виданий ху-
дожньо-поетичний альбом «Вiйна очима 
українського художника». Збiрку «Вiршi 
про вiйну/Poems about war» одесько-
го видавництва «Друк-Пiвдень» (до про-
екту ввiйшло сiм вiршiв українських 
авторок та їх переклади англiйською) 
представила упорядник та дизайнер 
видання Дар’я Гармидер. Одеський ди-
зайнер i громадський дiяч, волонтер 
Володимир Уманенко (Умма) презенту-
вав свою колекцiю одягу, який несе на 
собi вiдбиток воєнного часу, а також 
експозицiї двох одеських художниць, 
роботи яких теж присвяченi темi сього-
дення: загалом цей проєкт має назву 
«ВоляНеСмерть». Виставка просто неба 
живопису вiдомої одеської художницi 
Свiтлани Крижевської – не лише про 
вiйну, а й про збереження наших куль-
турних традицiй. Зворушила присутнiх 
окрема експозицiя десятирiчного Ти-
мура Черкеза – своєрiдний щоденник 
вiйни у дитячих малюнках.

Такi мистецькi зустрiчi у дворику 
бiблiотеки – уже традицiя «Української 
книги на Одещинi». Тож наступного 
дня гостей запросили вже на концерт 
студентiв i викладачiв Одеського фахо-
вого коледжу мистецтв iм. К.Ф. Дань-
кевича (куратор концертної програми 
– Жанна Козаченко, художнiй керiвник 
фольклорного ансамблю «Джерела»). 
Чудовi виступи засвiдчили: у нас є кому 
поповнювати славний культурний до-
робок Одещини. Також цього вечора 
вiдбувся модельний показ вихованцiв 
агентства «Royal Family Ukraine» у рам-
ках Всеукраїнського fashion project 
«Непереможнi дiти».

До речi, ведучою та сценаристом обох 
вечорiв виступила головний редактор 
журналу «Фаворит удачи» Галина Влади-
мирська, адже тема культури, мистецтва 
та модної iндустрiї постiйно висвiтлюється 
на сторiнках видання.
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...МОЖНА 
ВПЕВНЕНО 

СТВЕРДЖУВАТИ, 
ЩО РОЛЬ АРХIВIВ, 

БIБЛIОТЕК, МУЗЕЇВ ПIД ЧАС 
ВIЙНИ ЗРОСТАЄ: ЦЕ ЗАСВIДЧУЄ 

ЇХ ПРАКТИЧНА ДIЯЛЬНIСТЬ. КУЛЬТУРНI 
IНСТИТУЦIЇ ТА ОКРЕМI КУЛЬТУРНI 

IНIЦIАТИВИ У ТАКИЙ СКЛАДНИЙ ДЛЯ НАШОЇ 
ДЕРЖАВИ ЧАС ПРОДОВЖУЮТЬ РОЗВИВАТИ 

ТРАДИЦIЙНI ТА ВПРОВАДЖУВАТИ IННОВАЦIЙНI 
НАПРЯМИ РОБОТИ. ДОЛАЮЧИ СЕРЙОЗНI 

ВИКЛИКИ I ЗАГРОЗИ, ВОНИ ЗАЛИШАЮТЬСЯ 
ОСЕРЕДКАМИ IНТЕЛЕКТУАЛЬНОЇ СВОБОДИ 

ТА ГРОМАДЯНСЬКОЇ АКТИВНОСТI, 
ПРОВIДНИКАМИ НАЦIОНАЛЬНИХ IДЕЙ 

ТА ЄВРОПЕЙСЬКИХ ЦIННОСТЕЙ, 
ПРОСТОРАМИ ПРОСВIТНИЦТВА, 

КУЛЬТУРИ, НАУКИ I ОСВIТИ.

Ще одна виразна ознака форуму – проведен-
ня традицiйного виїзного Свята української кни-
ги. Цього разу у селищi Авангард громада на чолi 
з Сергiєм Хрустовським радо приймала гостей 
10 червня. Програма була насичена: презентацiї 
нових видань, творчi зустрiчi та автограф-сесiї з 
письменниками, видавцями, виставка книжко-
вих новинок видавництв України, благодiйний 
ярмарок на пiдтримку Збройних Сил України, 
концерт мiсцевих аматорiв, благодiйна акцiя да-
рування книжок (до публiчної бiблiотеки Аван-
гарда передано близько 150 видань з обмiнно-
резервного фонду ОННБ).

Варто зазначити, що у складних умовах 
вiйни вкрай важливо для наукової та культурної 
спiльноти пiдтримувати професiйнi та творчi 
зв’язки, мати нагоду для зустрiчi, обмiну iдеями, 
думками та досвiдом. З цiєю метою пiд час пере-
бування у селищi Авангард вiдбулася виїзна те-
матична сесiя «Публiчнi бiблiотеки Одещини в 
умовах воєнного стану: регiональний аспект», 
органiзована у рамках «IV ОдесаБiблiоСамiт» 
Одеською обласною унiверсальною науковою 
бiблiотекою iм. М. Грушевського. Пiд час заходу 
фахiвцi публiчних бiблiотек територiальних гро-
мад областi мали можливiсть подiлитися досвiдом 
своєї роботи пiд час вiйни. Особлива увага 
придiлялася питанням волонтерського руху, збе-
реження та актуалiзацiї бiблiотечних фондiв, на-

дання допомоги внутрiшньо 
перемiщеним особам, 

популяризацiї кни-
ги, читання та 

у к р а ї н с ь к о ї 
мови. 
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 На сцені – волонтерський гурт «Хвиля»

Майя Дімерлі

Фольклорний ансамбль «Джерела»

 Виступають студентки відділення 
«Класична хореографія»

Володимир Ребров 
і Галина Владимирська

Співає Злата Ясиновська  у супроводі 
інструментальної групи викладачів коледжу

Ігор Божко Дар’я Гармидер

Гостей зустрічали хлібом-сіллю

Пам’ятне фото гостей і господарів в Авангардівській бібліотеці

 Ірина Бірюкова і Сергій Хрустовський

Володимир 
Уманенко 
презентує проєкт  
«ВоляНеСмерть»
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МIЖНАРОДНИЙ КУЛЬТУРНИЙ ЦЕНТР 
«UNION» УРОЧИСТО ВIДКРИВАВСЯ ДВIЧI – 
16 i 17 ТРАВНЯ. ОБИДВА РАЗИ – 
ЗА УЧАСТI ПЕРШИХ КЕРIВНИКIВ ОДЕСИ 
I ОБЛАСТI, А ТАКОЖ БАГАТЬОХ ЗНАНИХ 
ПЕРСОН. МАСШТАБНИЙ ПРОЄКТ 
ВИМАГАЄ МАСШТАБНОГО ПIАРУ! 

МIСТОМIСТО
Галина ВладимирськаГалина Владимирська

ЦЕНТР «UNION» СТАНЕ 
КУЛЬТУРНИМ МАГНIТОМ ОДЕСИ!

В.о. начальника Одеської обласної державної (вiйськової) 
адмiнiстрацiї Борис Волошенков тепло привiтав засновникiв 
центру та iнiцiаторiв його вiдродження, наголосивши на важли-
вому значеннi дiяльностi такого закладу.

Засновник фонду «Унiон Одеса», керiвник Одеського бiзнес-
клубу Дмитро Казавчинський у своєму виступi нагадав iсторiю 
цiєї iсторичної будiвлi. Вона була побудована 1902 року саме для 
культурного центру, який вже тодi отримав таку ж назву (тобто у 
перекладi – «об’єднання») i мав об’єднувати на теренах культури 
одеситiв i культурних дiячiв свiту рiзних нацiональностей. А креа-
тивний директор UNION Iгор Окс розповiв, що у центрi вiд почат-
ку вiдбувалися вистави, виставки, лiтературнi читання, працюва-
ла бiблiотека. I метою групи ентузiастiв-iнiцiаторiв було не лише 
вiдродження будiвлi, а й вiдновлення багатогранної дiяльностi 
цього закладу. Фiлософiя центру: мистецтво та творчiсть – це 
джерело культури, а культура визначає людину.
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Власне, 16 травня був iвент для запрошених гостей з 
екскурсiями численними виставковими просторами, кiмнатами 
рiзного призначення, фуршетом i популярними шлягерами 
iталiйської естради в так званому Iталiйському дворику (тоб-
то просто неба), вiтальними словами у головнiй залi та концер-
том гурту «Pianoбой» з його фронтменом Дмитром Шуровим. А 
оскiльки центр має бути пов’язаний з реалiзацiєю саме культур-
них проєктiв, то цього дня тут можна було зустрiти керiвникiв чи 
не всiх театрiв, музеїв та iнших мистецьких закладiв Одеси.

Вiтаючи присутнiх, мiський голова Геннадiй Труханов пiдкреслив, 
що Одеса завжди була i залишається багатонацiональним, мульти-
культурним мiстом. Всупереч вiйнi, дуже важливо зберiгати нашу 
культурну та iсторичну спадщину. «UNION – це не просто будiвля. 
За створенням центру криється велика командна робота. Дя-
кую великiй командi однодумцiв, яка протягом декiлькох рокiв 
втiлювала проєкт у життя!» – зазначив мер.
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Другий день був позначений присутнiстю 
переважно державних службовцiв, депутатiв, 
дипломатiв, керiвникiв нацiонально-культурних 
товариств та громадських, благодiйних 
органiзацiй, церковнослужителiв рiзних 
конфесiй. В рамках вiдкриття було заявлено 
урочисте засiдання ради Одеського об’єднання 
нацiональностей при Одеському мiському 
головi. I саме другого дня було запрошено ЗМI 
для висвiтлення подiї. 

А почесним гостем цього другого урочистого 
вiдкриття став Курт Волкер –один з найвiдомiших 
американських дипломатiв, який був Постiйним 
представником США в НАТО (2008-2009) та 
Спецiальним представником Державного де-
партаменту США з питань України (2017-2019). 
Вiдданий друг України, вiн, попри всi загрози 
воєнного часу, приїхав до нас разом з дружиною, 
яка теж була присутня на iвентi.

Курт Волкер не лише привiтав присутнiх з 
вiдкриттям центру, а й виступив зi змiстовною 
доповiддю, в якiй торкнувся американсько-
українських вiдносин, сказав про новий пакет до-
помоги Українi i наголосив на тому, що США є на-
шим надiйним партнером у протистояннi ворожiй 
агресiї рф. (До речi, всi бажаючi могли скористати-
ся приладдям для синхронного перекладу – i за це 
ще один плюс господарям центру!).

Модератором зустрiчi з високоповаж-
ним гостем став одесит Павло Унгурян, що сво-
го часу двiчi обирався народним депутатом, а 
нинi є координатором платформи українсько-
американського партнерства. Пiсля виступу пана 
Волкера Павло Унгурян провiв з ним на сценi не-
величкий брифiнг, поставивши запитання, якi 
нинi хвилюють кожного з нас. За словами аме-
риканського дипломата, Україна обов’язково 
буде в НАТО, адже це єдина надiйна запорука її 
безпеки, i наголосив, що вступ України до альян-
су посилить безпеку всiєї Європи, зважаючи на 
оснащенiсть та навченiсть української армiї. Вол-
кер не виключає можливостi прийняття України 
до НАТО до того, як завершиться повномасштаб-
на вiйна, i навiв як приклад Нiмеччину, яка на 
момент вступу була роздiлена на двi частини, 
одна з яких перебувала пiд тоталiтарною вла-
дою Радянського Союзу. «Україна є оплотом сво-
боди та землею вiльних людей. Ми неймовiрно 
враженi мужнiстю та наполегливiстю українцiв. 
Але найбiльше тим, як ви вiдстоюєте життя», – 
пiдкреслив пан Волкер.

Думку про те, що Україна i Одеса – це 
оплот свободи та вiльних людей, у тiй чи iншiй 
iнтерпретацiї висловлювали всi виступаючi. Не-
одноразово у залi звучало «Слава Українi!» – 
«Героям слава!», а обидвi урочистостi розпочи-
налися зi звучання Гiмну України та хвилини 
мовчання в пам’ять про загиблих вiйськових i 
цивiльних у цiй загарбницькiй вiйнi. 

Пiсля урочистостей один з iнiцiаторiв 
вiдновлення Мiжнародного центру культури, за-
ступник Одеського мiського голови Павло Ву-
гельман написав на своїй сторiнцi у «Фейсбуці»: 

«Iдея вiдновлення центру з явилася пiд час одного iз засiдань 
ООН – Одеського об’єднання нацiональностей. У проєктi взяли 
участь представники одеського бiзнесу, культурнi дiячi, митцi та 
мiська влада. UNION – найяскравiший приклад вдалої спiвпрацi 
одеситiв рiзних професiй, поглядiв, вiку та смакiв. UNION – це 

впевненiсть Одеси у Збройних Силах України i нашiй близькiй 
перемозi! Впевнений, що центр стане культурним магнiтом 
мiста!» 

Фото: Сергій ГУМЕНЮК, Олександр СИНЕЛЬНИКОВ, 
Олександра СМИРНА
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«БУДЬТЕ 
ЩАСЛИВI 
ЗА НАЙМЕНШОЇ 
МОЖЛИВОСТI»

Юрiя 
КУЗНЄЦОВА: 

ДО 70-РIЧЧЯ

одеськi музиканти – пiанiсти Вадим 
Бессараб i Андрiй Показ, саксофонiст 
Олег Субботiн разом з ансамблем пiд 
керiвництвом скрипальки Олени Єргiєвої, 
спiвачки Анастасiя Букiна i Ганна Ткач, а 
також актори «Масок-шоу» Борис Барсь-
кий i Володимир Комаров, танцiвниця 
Сiльветта Атаулiна. Звучали знанi 
джазовi твори, звучала й музика само-
го Юрiя Кузнєцова, зокрема, написа-
на до кiнострiчок. Прозвучала i його не-
забутня пiсня «Мiсяць ясний», яку багато 

Мiсто пам’ятає та вiддає данину 
шани людинi, яка до нестями люби-
ла Одесу i одеситiв. Власне, це був 
не просто концерт його пам’ятi, а 
справжня вистава, у якiй взяли 
участь не лише музиканти: на 
екранi перед початком транслю-
валися звернення-привiтання 
людей, якi дружили з Юрiєм, 
спiвпрацювали з ним у кiнематографi, у 
театрi, якi вважають його своїм Учителем. 
Було i звернення Наталi Ертнової – дру-
жини, коханої, друга i соратника Юрiя, яка 
разом з ним проводила одеськi джазовi 
фестивалi i продовжила це робити пiсля 
його вiдходу в iншi свiти внаслiдок важкої 
хвороби. Наталя через вiйну нинi, на 
жаль, не в Одесi... У фойє було розгорну-
то виставку фотографiчних та живописних 
портретiв Юрiя Кузнєцова.

У концертi взяли участь провiднi 

ОСОБИСТІСТЬОСОБИСТІСТЬ
Галина Владимирська

Фото: Олександр Синельников

11 ЛИПНЯ ВИДАТНОМУ ОДЕСЬКОМУ 
МУЗИКАНТУ, КОМПОЗИТОРУ, 
ПЕДАГОГУ ЮРIЮ КУЗНЄЦОВУ МАЛО 
Б ВИПОВНИТИСЯ 70. САМЕ ТОМУ 
ЦЬОГО ДНЯ ДРУЗI, КОЛЕГИ, УЧНI 
ТА ВСI ШАНУВАЛЬНИКИ ЙОГО 
ТАЛАНТУ ЗIБРАЛИСЯ РАЗОМ, ЯК 
ЦЕ БУВАЛО ЗА ЙОГО ЖИТТЯ. 
НА КОНЦЕРТАХ КУЗНЄЦОВА 
ЗАЛИ ЗАВЖДИ БУЛИ ПОВНI, 
НИНI Ж У МIЖНАРОДНОМУ 
МИСТЕЦЬКОМУ ЦЕНТРI UNION 
БУВ ПЕРЕАНШЛАГ: ТI, КОМУ 
НЕ ВИСТАЧИЛО МIСЦЬ, 
ДИВИЛИСЯ ДIЙСТВО 
СТОЯЧИ...

хто сприймає як народну. Свого часу вона 
вперше була виконана на сценi Одеської 
фiлармонiї восьмирiчною Анечкою Ткач 
пiд акомпанемент Юрiя. Тож цього вечо-
ра саме з цього запису почалося звучання 
пiснi на екранi, а потiм уже в залi: Ганна, 
вже студентка вищого музичного закладу, 
продовжила спiв пiд акомпанемент Вади-
ма Бессараба. Борис Барський, Володи-
мир Комаров i Андрiй Показ вiдтворили 
сцену з вистави «Моцарт i Сальєрi», де 
Юрiй Кузнєцов грав Бетховена...

«ЧИ МОЖНА УПОВIЛЬНИТИ АБО ПРИЗУПИНИТИ «ЧИ МОЖНА УПОВIЛЬНИТИ АБО ПРИЗУПИНИТИ 
НЕЗВОРОТНЕ? ДЛЯ МЕНЕ БЕЗСМЕРТЯ – У ЗВУКАХ, НЕЗВОРОТНЕ? ДЛЯ МЕНЕ БЕЗСМЕРТЯ – У ЗВУКАХ, 
МУЗИЦI, ЖИТТI ТА КОХАННI: ТIЛЬКИ ВОНИ, МУЗИЦI, ЖИТТI ТА КОХАННI: ТIЛЬКИ ВОНИ, 
КОЛИ ВИЧЕРПАЮТЬСЯ МОЖЛИВОСТI ЛIКIВ ТА КОЛИ ВИЧЕРПАЮТЬСЯ МОЖЛИВОСТI ЛIКIВ ТА 
ОРГАНIЗМУ, ЗДАТНI ВЛИТИ У СТОМЛЕНЕ ТIЛО ОРГАНIЗМУ, ЗДАТНI ВЛИТИ У СТОМЛЕНЕ ТIЛО 
НЕЗНАНI СИЛИ».НЕЗНАНI СИЛИ».
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Провели вечiр знавець джазу, незмiнна 
ведуча одеських джазових концертiв i 

фестивалiв Олена Шевченко та креативний 
директор центру UNION Iгор Окс. Дякуючи їм 

глядачi дiзналися чимало нового про життя i 
творчiсть Юрiя Кузнєцова. Але i сам улюблений 

музикант звертався до глядачiв з екрану: на ща-
стя, збереглося чимало записiв, зокрема, i його 

останнього концерту-сповiдi в Одеськiй оперi. Саме 
тодi Юрiй звернувся до публiки такими словами:

«Тихо i непомiтно збiгає життя. А разом з ним 
вiдходять такi, здавалося б, природнi та звичнi 

речi, як здоров’я, сили, оптимiзм. I краса життя 
звужується до найтоншого шару безрадiсних буднiв, 

лiкарняних палат, порожнiх стiн i вiдчуття, що все най-
краще минуло i коло замикається. Вiчна проблема. З 

нею стикається, чи зiткнеться, коли прийде час, кожен, 
хто живе на землi.

Що ж робити? Чи можна уповiльнити або призупинити 
незворотне? Для мене безсмертя – у звуках, музицi, життi 

та коханнi: тiльки вони, коли вичерпаються можливостi лiкiв та органiзму, 
здатнi влити у стомлене тiло незнанi сили. Для мене – так!!!

Кiлька рокiв я мовчав. I раптом бажаю говорити пристрасно, по ходу 
знiмаючи з себе всiлякi маски, вивiльняючи в собi давно забутi, не 
здiйсненi мрiї та надiї, по крихтах вiдновлюючи втрачене, важливе у 
вихорi iлюзiй, пошукiв, глухих кутiв.

I я, як у дитинствi, повертаюся до звукiв, якi мають ще й ве-
лику цiлющу силу i для мене, i для тих, кому я їх подарував i да-
рую. Сказанi слова – часто брехня, адже їх можна трактувати по-
рiзному. А звуки є iстина Божа.

Моя зустрiч з вами сьогоднi, у цьому прекрасному театрi, – 
про це. Нехай кожен почує свої головнi звуки разом зi мною. 
Адже ми стаємо людьми, коли промовляємо свiй перший звук 
– «мама». I, напевно, зайве говорити, що все, що народжу-
ватиметься сьогоднi, народжуватиметься на ваших очах у 
цей прекрасний вечiр, за допомогою звукiв роялю, орга-
ну, гармонiки та голосу. Все – на ваших очах i за вашої 
безпосередньої участi.

Я звертаюся до вас: будьте щасливi за найменшої 
можливостi!!!»

Важливо зауважити, що концерт пам’ятi Юрiя 
Кузнєцова був благодiйним, i це справедливо не лише з огля-
ду на вiйну, а й зважаючи на самого героя вечора, який за життя 
постiйно брав участь у таких заходах. Глядачi могли заздалегiдь 
перевести певнi кошти (не менше 200 грн), або опустити грошi 
у скриньку вже у центрi. По закiнченню органiзатор цiєї 
незабутньої зустрiчi Олена Павлова, громадська дiячка, член 
виконкому Одеської мiськради, подякувала зi сцени всiм, хто 
долучився до участi й органiзацiї та повiдомила: «Друзi, ми з 
вами сьогоднi зiбрали 83 тисячi гривень, якi будуть переданi 
у фонд «Корпорацiя монстрiв» i пiдуть на засоби тактичної 
медицини!». А Iгор Окс тут же зауважив: «84 тисячi!», пев-
но, маючи на увазi свiй особистий внесок.

Пiдтримку в органiзацiї вечора надала влада мiста. 
Вiд її iменi присутнiх привiтав заступник мiського голо-
ви Павло Вугельман. Подiю також вiдвiдали секретар 
Одеської мiської ради Iгор Коваль, директор депар-
таменту культури, мiжнародного спiвробiтництва та 
європейської iнтеграцiї Одеської мiської ради Iван 
Лiптуга та iншi офiцiйнi особи, багато дiячiв культу-
ри i вiдомих одеситiв. 

ОСОБИСТІСТЬ

55

Олег Субботін 

Вадим Бессараб і  Ганна Ткач  

Борис Барський і Володимир Комаров 

Анастасія Букіна На сцені – всі учасники концерту 

Вітальне слово заступника Одеського 
міського голови Павла Вугельмана

Олена Павлова  оголошує суму благодійного 
внеску, зібраного протягом вечора 

Андрій Показ
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«ВЫХОД РАБОЧИХ С ФАБРИКИ ЛЮМЬЕРА»

«ПРИБЫТИЕ ПОЕЗДА»

ОДЕССИКА
Валерий Романов

Еще Лукреций Кар, римский поэт и философ, в I веке до нашей эры писал: «Нам кажется, что изо-
бражения начинают двигаться, если они исчезают одно за другим и сменяются такими же новыми об-
разами в новых положениях». А задолго до этого египтяне, проезжая мимо стены в Мемфисе, видели 
«ожившего» стреляющего лучника: на стене между колоннам были нанесены крупные рисунки лучни-
ков в разных позах, и зритель, перемещаясь вдоль сменяющих друг друга картин, видел последова-
тельные фазы движения изображения. Спустя тысячи лет возникла догадка о том, что можно сделать 
наоборот: перемещать изображения перед зрителем.

Чтобы движущееся изображение было четким, необходимо его отдельные фазы продемонстриро-
вать глазу не менее шестнадцати раз в секунду. И не просто протянуть перед глазами, а ввести, оста-
новить, затем перекрыть заслонкой поле зрения, продвинуть следующее изображение, открыть за-
слонку, подержать изображение, снова закрыть заслонку, переместить следующий кадр. И так 16 раз 
в секунду! В звуковом кино эту скорость подняли до 24 кадров в секунду, чтобы гарантировать каче-
ство звучания.
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» ВСЕ ЗНАЮТ, ЧТО ПЕРВЫМИ ЛЕНТАМИ В ИСТОРИИ КИНЕМАТОГРАФА БЫЛИ «ВЫХОД 

РАБОЧИХ С ФАБРИКИ ЛЮМЬЕРА» И «ПРИБЫТИЕ ПОЕЗДА», КОТОРЫЕ ПОКАЗАЛИ 
ОГЮСТ И ЛУИ ЛЮМЬЕРЫ В «ГРАНД-КАФЕ» НА ПАРИЖСКОМ БУЛЬВАРЕ КАПУЦИНОВ. 
ОДНАКО «ВПЕРЕДИ ЭТОГО ПАРОВОЗА» ВПОЛНЕ УСПЕШНО ШЕСТВОВАЛ 
ИЗОБРЕТАТЕЛЬ ЙОСЫП (ИОСИФ) ТИМЧЕНКО – ЛИЧНОСТЬ ОДАРЕННАЯ И 
ВЕСЬМА КОЛОРИТНАЯ. А ВОТ ПОВЛИЯЛО ЛИ ЕГО ИЗОБРЕТЕНИЕ, СДЕЛАННОЕ И 
ПРЕДСТАВЛЕННОЕ В ОДЕССЕ, НА РАЗВИТИЕ КИНЕМАТОГРАФИЧЕСКОЙ ОТРАСЛИ В 
НАШЕМ ГОРОДЕ, ПОПРОБУЕМ РАЗОБРАТЬСЯ...

НЕТ ПАТЕНТА – 
НЕТ ИЗОБРЕТЕНИЯ

Сын крепостного сапожника из 
села Окоп Харьковской губернии 
Йосып Тимченко, попав волею судеб 
в Одессу, устроился сначала на судо-
ремонтный завод РОПИТа (Российско-
го общества пароходства и торговли 
– тогдашнего пароходства). Здесь для 
нужд производства он изобрел и из-
готовил несколько необходимых при-

боров, механические программные устройства для телескопа 
(чтобы он автоматически следил за светилом), электрические 
часы и много разной измерительной техники. Затем его пригла-
сили на работу механиком учебных мастерских Новороссийско-
го университета.

В 1893 году московский профессор Николай Любимов при-
влекает Иосифа Тимченко к работе над оборудованием для 
стробоскопии. Созданная при этом «улитка Тимченко» позво-
лила осуществить прерывистую смену изображений, которые 
и создают иллюзию движения. После этого изобретатель в ка-
честве развлечения, вместе с одесским инженером Михаилом 
Фрейденбергом, создал киноаппарат. Первыми были съемки 
скачущих всадников и копьеметателей. А после небольшого пе-
реоборудования и использования «свечи Яблочкова» – сильно-
го источника света – возник проекционный аппарат.

Демонстрации «электротахиоскопа» проходили в Одессе с 7 

ноября по 20 декабря 1893 года (то есть на два года раньше, 
чем первые показы братьев Люмьер!). Вскоре одесских всад-
ников и копьеметателей увидели на 9-м съезде российских вра-
чей и естествоиспытателей на заседании секции физики. Тим-
ченко поблагодарили, но не подсказали, что нужно оформить 
патент на свой киноаппарат. А по Европе и дальше пошел фран-
цузский аппарат...

СТАРТ КИНОПРОИЗВОДСТВА 
НА ФРАНЦУЗСКОМ БУЛЬВАРЕ

Впервые в Одессе импортная киносъемочная и проекцион-
ная техника появились в 1906 году. Преуспевающий фотограф 
Мирон Гроссман основал первый кинотеатр и первое кинопро-
изводство – киноателье «Мирограф». О содержании снятых тог-
да лент можно судить по названиям некоторых из них: «Автомо-
бильные гонки в Одессе», «Борьбы международного чемпиона 
мира Ивана Заикина с чемпионом России Федором Листовым». 
Гроссман же первым построил съемочный павильон на Фран-
цузском бульваре, 16.

Но конкуренция не заставила себя долго ждать. В 1907-м 
через дорогу – на Французском бульваре, 33, на территории 
дачи Вальтуха, – Николай Харитонов строит павильон площа-
дью 750 кв. м: бетонный каркас, стеклянные стены, для обеспе-
чения постоянства светового рисунка в декорациях в течение 
дня – специальный поворотный круг, система тентов-затените-
лей – для регулировки освещенности. Оборудование – по по-
следнему слову кинематографической техники. Таких условий 
для кинопроцесса у его конкурентов не было. Первый павильон 
использовался для съемок сто с лишним лет, а сейчас в нем – 
арт-центр Веры Холодной. Территория вокруг павильона стала 
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кинематографической зоной, здесь впо-
следствии и разместилась Одесская ки-
ностудия художественных фильмов.

Конкурентную борьбу за зрителя Ха-
ритонов выиграл еще и за счет приглаше-
ния в свои группы лучших сценаристов, 
режиссеров и операторов, прежде все-
го – Петра Чардынина. С удовольствием 
в Одессе снимались и самые популярные 
актеры немого кино: Осип Рунич, Влади-
мир Максимов, Витольд Полонский, Иван 
Худолеев и суперзвезда немого кино – 
уже упомянутая Вера Холодная.

Творческая жизнь на Французском 
бульваре, 33, бурлила вплоть до граж-
данской войны. А вот во время оной 
власть в Одессе за неполные два года 
менялось более 10 раз. И только с при-
ходом Советов вспомнили о том, что кино 
– мощное оружие пропаганды. Голодных 
кинематографистов, оставшихся в Одес-
се, объединили и поставили на котло-
вое довольствие в 41-й дивизии Красной 
Армии. Это позволило сохранить твор-
ческие кадры и обеспечить ими зарож-
давшийся советский кинематограф. 23 
мая 1919 года решением Одесского гу-
бисполкома была создана Одесская ки-
нофабрика. Произошло это более чем 
за три месяца до знаменитого Декрета 
Совнаркома РСФСР «О национализации 
кинодела» от 27.08.1919 г. И тут Одесса 
оказалась впереди!

С ВИТОЛЬДОМ 
ПОЛОНСКИМ В ФИЛЬМЕ 
«МИРАЖИ»,1916 г.

«ОДЕСЬКА КIНОСТУДIЯ»: 
ВЧЕРА, СЕГОДНЯ, ЗАВТРА

– Я думаю, что феномен Одесской киносту-

дии – в ее коллективе, – говорит экскурсовод-
киновед Валерия Логинова.– В людях, кото-

рые были целиком и полностью отданы своему 

делу, – от технического состава и до режиссе-

ров. Именно эту уникальную душевность и оба-

яние чувствовали зрители через экран, и даже 

спустя многие годы с большой любовью смотрят 

созданные здесь фильмы.

Известно, что киномир славится своими династиями и се-
мейственностью. Дедушка Валерии – Валерий Логвинов – тру-
дился осветителем на Одесской киностудии 55 лет и работал на 
многих картинах. Так что она знакома с темой, как говорится, из 
первых рук, ведь дед рассказывал ей много интересных исто-
рий.

– За последние годы силами киностудии были сняты два 

полнометражных художественных фильма – «Крепость Хад-

жибей» (режиссер – Константин Коновалов) и «Почему я жи-

вой» (режиссер – Виллен Новак),– продолжает Валерия. – Эти 

фильмы есть в свободном доступе на YouTube-канале Одес-

ской киностудии. Также здесь функционируют два музея: экс-

позиции кино и техники кино, активно проводятся мастер-

классы.

Безусловно, одесситы и коллектив кинематографистов меч-
тают о возрождении былой славы и популярности кино с эмбле-
мой парусника в титрах. Много тревожных слухов о том, будет ли 
вообще жить киностудия, родилось после того, как она перешла 
от статуса «государственное предприятие» к форме акционерно-
го общества. Когда эти тревоги вроде бы рассеялись, пришли 
другие: мировая пандемия Covid-19, а затем – полномасштаб-
ная российско-украинская война. Тут уж не до возрождения ки-
нопроцесса...

О том, как живет студийный коллектив сегодня, во время 
войны, рассказывает председатель правления АО «Одеська 
кiностудiя» Андрей ОСИПОВ:

– С 2022 года Одесская киностудия перешла в особый ре-

жим работы: большинство масштабных проектов было приоста-

новлено, сотрудники преимущественно работали дистанционно. 

Но при этом была завершена работа над украинско-болгарским 

проектом «Край реки»: фильм выйдет на экраны уже этой осе-

нью. Сейчас проходит разработка художественного фильма «Ре-

жиссер» о жизни и творчестве Александра Довженко. В 2022 

году нам также удалось снять документальные фильмы «Воен-

ный кутюрье» и «ToLaughAgain».

Планируется премьера альманаха фильмов-победителей 

первого конкурса короткометражных кинопроектов «Короткие 

встречи» имени Киры Муратовой. Также Одесская киностудия 

провела несколько иммерсивных выставок, существенно обно-

вила музейную экспозицию и периодически организовывает об-

разовательные мероприятия в рамках КиноХаба.

Фильмы Одесской киностудии принимают участие в меж-

дународных кинофестивалях. В частности, фильм «Почему я 

жив» режиссера Виллена Новака, выпущенный в конце 2021 

года, получил более 20 наград и сейчас номинирован на пре-

мию Украинской киноакадемии «Золота Дзига». Мы разработа-

ли программы поддержки ветеранов, вынужденных внутренних 

переселенцев, а также детские программы, которые помогают 

психологически и социально адаптироваться после пережитых 

во время войны событий. Киностудия регулярно принимает уча-

стие в помощи Вооруженным Силам Украины, волонтерским ор-

КИНО С ПАРУСНИКОМ В ТИТРАХ
В истории Одесской киностудии были моменты и славы, и рутины, 

застоя, но в целом здесь бурлила яркая, колоритная творческая жизнь. 
Формат нашего очерка не позволяет подробно рассказать о более чем 
столетней деятельности студии. Отметим только, что здесь начинали 
свой творческий путь многие выдающиеся мастера кино, в том числе и 
Александр Довженко. Именно в Одессе жила, работала и стала всемир-
но известна Кира МУРАТОВА – самая именитая украинская женщина-
режиссер. За более чем столетнюю историю здесь было снято более 500 
кинолент, и рейтинг популярности одесских картин был одним из самых 
высоких в бывшем СССР. Самые популярные у зрителей фильмы «золо-
того фонда» Одесской киностудии приходятся на 70-е -80-е годы ХХ века.

Как известно, Одесская киностудия во многом была ориентирована 
на производство популярного, развлекательного кино, и это стало важ-

ным фактором в завоева-
нии зрительской любви. 
Ведь не случайно именно 
на ее базе возник кино-
фестиваль «Золотой Дюк», 
девиз которого звучал 
так: «Все жанры хороши, 
кроме скучного». Успешно 
снимали в Одессе и дет-
ское кино, вспомним хотя 
бы «Приключения Элек-
троника».

ганизациям, пострадавшим вследствие военных действий горо-

дам.

Конечно, у нас в планах есть ряд проектов, направленных 

на возрождение собственного производства. Но их реализация 

возможна только после возвращения к мирной жизни. Живем с 

верой в нашу победу! 

АНДРЕЙ ОСИПОВ,
председатель правления АО «Одеська кiностудiя»
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КУЛЬТУРНЕ СЕРЕДОВИЩЕ
Фото: Одеський художнiй музейу у

«МОВИ ВIЙНИ»
В OFAM: 

«АРТЕФАКТИ НУЛЯ». 
ЄВГЕН БАЛЬ

Щiльна i водночас прозора – таке враження вiд вистав-
ки «Артефакти нуля» Євгена БАЛЯ, одеського перформе-
ра, автора пiсень i спiвака гуртiв «Трин-Трава», «Mr. Skatkov» 
i «Брати Баль». Протягом 2022 р. вiн працював фiксером з 
iноземними журналiстами у Днiпропетровськiй, Донецькiй, 
Київськiй, Миколаївськiй i Луганськiй областях. Кураторкою 
проєкту виступила Анна РИБАК.

Баль, як i iншi учасники циклу, вiдiйшов вiд свого 
традицiйного медiума, аби зробити мистецький стейтмент, 
релевантний до його фiксерського досвiду. На виставцi вiн 
представив об’єкти, створенi з уламкiв ракет, снарядiв, 
гiльз, патронiв: «Бумеранг», наприклад, мiстить фрагмент 
росiйського касетного снаряда вiд системи «Град».

Спiвкуратор циклу «Мови вiйни» Володимир ДАМАСКIН
запропонував для розумiння цього проєкту провокативне 
протиставлення: unreliable narrator vs артефакт. «Ненадiйний 
оповiдач» перебуває у мнемонiчнiй пастцi, коли намагається 
реконструювати болiснi подiї, тож чи можемо ми покладати-
ся на свiдчення травмованих людей? Можливо, артефакти 
нам скажуть бiльше правди? Французький iсторик П’єр НОРА
стверджує: «Пам’ять укорiнюється в бетонi, в просторi, в же-
стах, в зображеннях та предметах». Люди як ненадiйнi свiдки 
можуть програвати речам. Та Євген не згодний з цiєю те-

зою: «Я мав справу i з жертвами, i з батьками, якi втратили 
дiтей, i скажу, що це найсильнiшi переживання. I я як актор ще 
гострiше вiдчуваю їхнє горе. Для мене це найсильнiший ре-
транслятор цих подiй. Речi несуть зовсiм iнший вид iнформацiї, 
набагато бiльше сприяють нашiй уявi».

Нинiшню практику Євгена можна розглядати як 
музеєфiкацiю його власного досвiду через предмети для ко-
лективного осмислення, яке покладається як на культур-
ну, так i на особисту пам’ять. Водночас його схильнiсть до 
перформативностi оприявнилася в очевиднiй театральностi 
подачi – артефакти розташованi на яскраво-багряному тлi; 
об’єкти вилученi з їхнього контексту, трансформованi та 
скомпiльованi так, щоб розкрити їх пiдсвiдомi значення. Так 
запускається механiзм уяви.

Утiм жодне естетичне опрацювання не в змозi перекри-
ти знання про походження артефактiв. «Поєднання знайде-
них об’єктiв створює метафори, якi трансформують бiль у бо-
ротьбу,» – йдеться в супровiдному текстi. Але бiль нiкуди не 
дiвається, i враження вiд цiєї «колекцiї» складнi – на рiвнi 
складання власної «емоцiйної картографiї», яка стає частиною 
колективної картографiї в термiнах постпам’ятi. Ця виставка 
викликає антропологiчний iнтерес: її мова пряма, очевидна, 
залишає небагато люфтiв для контроверсiйних висловлювань.

П Е Р Е Д Ч У Т Т Я 
ВЕЛИКОГО ВИБУХУ
У СIЧНI 2023 Р. ОДЕСЬКИЙ ХУДОЖНIЙ МУЗЕЙ У СIЧНI 2023 Р. ОДЕСЬКИЙ ХУДОЖНIЙ МУЗЕЙ 
РОЗПОЧАВ ВИСТАВКОВИЙ ЦИКЛ «МОВИ ВIЙНИ» – РОЗПОЧАВ ВИСТАВКОВИЙ ЦИКЛ «МОВИ ВIЙНИ» – 
ПРО ДОСВIД УКРАЇНЦIВ ВIД ПОЧАТКУ ВТОРГНЕННЯ ПРО ДОСВIД УКРАЇНЦIВ ВIД ПОЧАТКУ ВТОРГНЕННЯ 
РФ НА ТЕРИТОРIЮ УКРАЇНИ, ЯКИЙ ВИМАГАЄ ВIД РФ НА ТЕРИТОРIЮ УКРАЇНИ, ЯКИЙ ВИМАГАЄ ВIД 
МИСТЕЦТВА ШУКАТИ ОБРАЗНI МОВИ ДЛЯ РОЗПОВIДI МИСТЕЦТВА ШУКАТИ ОБРАЗНI МОВИ ДЛЯ РОЗПОВIДI 
ПРО ВIЙНУ.ПРО ВIЙНУ.

У НИЗЦI ВОЄННИХ ВИСТАВКОВИХ ПРОЄКТIВ НА У НИЗЦI ВОЄННИХ ВИСТАВКОВИХ ПРОЄКТIВ НА 
ТЕРЕНАХ КРАЇНИ «МОВИ ВIЙНИ» ПОСІДАЮТЬ ТЕРЕНАХ КРАЇНИ «МОВИ ВIЙНИ» ПОСІДАЮТЬ 
ОСОБЛИВЕ МIСЦЕ. НАСАМПЕРЕД ЗАВДЯКИ ОСОБЛИВЕ МIСЦЕ. НАСАМПЕРЕД ЗАВДЯКИ 
КУРАТОРСЬКОМУ ПIДХОДУ ДО КОМПIЛЯЦIЇ АВТОРIВ. КУРАТОРСЬКОМУ ПIДХОДУ ДО КОМПIЛЯЦIЇ АВТОРIВ. 
КОЖЕН СПРАВЛЯЄ ВРАЖЕННЯ ОКРЕМО, АЛЕ В КОЖЕН СПРАВЛЯЄ ВРАЖЕННЯ ОКРЕМО, АЛЕ В 
НЕТРИВIАЛЬНОМУ ПОЄДНАННI В РАМКАХ ОДНОГО НЕТРИВIАЛЬНОМУ ПОЄДНАННI В РАМКАХ ОДНОГО 
ЦИКЛУ ВIДБУВАЄТЬСЯ ТОЙ САМИЙ ЕФЕКТ СИНЕРГIЇ: ЦИКЛУ ВIДБУВАЄТЬСЯ ТОЙ САМИЙ ЕФЕКТ СИНЕРГIЇ: 
АБСОЛЮТНО РIЗНI МИТЦI ПIДСИЛЮЮТЬ ОСНОВНИЙ АБСОЛЮТНО РIЗНI МИТЦI ПIДСИЛЮЮТЬ ОСНОВНИЙ 
МЕСЕДЖ ПРОЄКТУ. ЦЕЙ МЕСЕДЖ – МОВ ВIЙНИ МЕСЕДЖ ПРОЄКТУ. ЦЕЙ МЕСЕДЖ – МОВ ВIЙНИ 
МОЖЕ БУТИ БАГАТО, ТА ПРИ ЦЬОМУ Є ТОЧКИ, В ЯКИХ МОЖЕ БУТИ БАГАТО, ТА ПРИ ЦЬОМУ Є ТОЧКИ, В ЯКИХ 
ВОНИ СХОДЯТЬСЯ.ВОНИ СХОДЯТЬСЯ.

РОЗПОВIДАЄМО ПРО ТРЕТЮ ВИСТАВКУ ЦИКЛУ, ЯКА РОЗПОВIДАЄМО ПРО ТРЕТЮ ВИСТАВКУ ЦИКЛУ, ЯКА 
ЗIТКНУЛА ДВА СТАНИ I ДВА МАСШТАБИ. «АРТЕФАКТИ ЗIТКНУЛА ДВА СТАНИ I ДВА МАСШТАБИ. «АРТЕФАКТИ 
НУЛЯ» ЄВГЕНА БАЛЯ – АРХЕОЛОГIЯ ПОВОЄННОГО НУЛЯ» ЄВГЕНА БАЛЯ – АРХЕОЛОГIЯ ПОВОЄННОГО 
МАЙБУТНЬОГО, ДЛЯ ЯКОГО СУЧАСНIСТЬ МАЙБУТНЬОГО, ДЛЯ ЯКОГО СУЧАСНIСТЬ 
Є ПРОЛОНГОВАНИМ ПОСТАЧАЛЬНИКОМ Є ПРОЛОНГОВАНИМ ПОСТАЧАЛЬНИКОМ 
МАТЕРIАЛЬНИХ ДОКАЗIВ МАСОВОГО ГОМIЦИДУ. МАТЕРIАЛЬНИХ ДОКАЗIВ МАСОВОГО ГОМIЦИДУ. 
«ОРГАНIЧНI ЗАЛИШКИ КОЛИШНЬОГО СВIТУ» ДМИТРА «ОРГАНIЧНI ЗАЛИШКИ КОЛИШНЬОГО СВIТУ» ДМИТРА 
ЕРЛIХА – МУЛЬТИМЕДIЙНА КАРТИНА ПЕРЕТВОРЕННЯ ЕРЛIХА – МУЛЬТИМЕДIЙНА КАРТИНА ПЕРЕТВОРЕННЯ 
МИРНОГО ЛАНДШАФТУ НА ПОСТАПОКАЛIПТИЧНИЙ МИРНОГО ЛАНДШАФТУ НА ПОСТАПОКАЛIПТИЧНИЙ 
ПЕЙЗАЖ, СВЯТО КОЛЬОРIВ У БЕЗМЕЖЖI АНГСТУ.ПЕЙЗАЖ, СВЯТО КОЛЬОРIВ У БЕЗМЕЖЖI АНГСТУ.
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Практика «переплавки зброї масового ураження в зброю 
масової атракцiї» не є чимось унiкальним. Наприклад, скуль-
птор Гонсало МАБУНДА (МАПУТА) переробляє зброю, на-
буту пiд час 16-рiчної громадянської вiйни в Мозамбiку. Вiн 
скручує та об’єднує автомати AK-47, ракетницi та пiстолети в 
антропоморфнi форми. Мабунда втратив родичiв пiд час цiєї 
вiйни, тож можна зрозумiти його ненависть до знарядь лю-
догубства. Його знаний «Племiнний трон», зроблений з куль i 
AK-47, був виставлений в Hayward Gallery (Лондон), МоМа та 
Центрi Помпiду.

Мексиканський скульптор Педро РЕЙЕС перетворив 
залишки 6700 одиниць зброї на оркестр з 50 музичних 
iнструментiв: «Це важко пояснити, але трансформацiя була не 
просто фiзичною. Важливо враховувати, що ця зброя забра-
ла багато життiв; нiби вiдбувався своєрiдний екзорцизм, му-
зика виганяла демонiв, а також стала реквiємом за втраче-
ними життями».

Американський скульптор Ел ФЕРРОУ створив серiю 
«Релiкварiї Ферроу» – мiнi-3D-копiї релiгiйних будiвель з 
сумiшi куль, гранат та iнших знарядь убивства. Вiн хотiв при-
вернути увагу до зв’язку мiж вiйною та релiгiєю, а також до 
порушень прав людини, скоєних в iм’я бога.

Коваль Манфред ЗБЖЕЗНИЙ, який переїхав до Лiберiї 
з Нiмеччини у 2005 р., залучив мiсцеву молодь до проєкту 
переробки зброї на дизайнерськi витвори. Одним з його 
найвiдомiших творiв є «Дерево миру» (2011), створене зi 
стволiв АК-47 i розташоване на островi Провiденс, вшано-
вуючи мiсце, де звiльненi американськi раби висадилися в 
XIX ст.

Iнсталяцiя «Хрест для непрощених» американського ху-
дожника Мела ЧIНА (2012) мiстить вiсiм розрiзаних i зваре-
них рушниць АК-47 у формi мальтiйського хреста. Це не тiльки 
про загрозливу кiлькiсть зброї у свiтi, а й про протистояння 

Заходу i Сходу (натяк на хрестоносцiв з їхнiми походами на 
Схiд).

Однак майже всi подiбнi iнiцiативи – це пiслямова. За-
звичай художники отримують списану зброю. Майже всi 
нiвелюють первiсний «потенцiал насильства», дiйсно, пра-
цюючи у форматi ментально-психологiчного екзорцизму. 
Натомiсть Баль, додаючи мистецьку вартiсть, пiдсилює «вбив-
чу iманентнiсть» – i завдяки «тут i зараз» темпоральностi, i за 
рахунок iсторiй, якi ще не є «загоєним минулим».

З «тут i зараз» працює й львiвський скульптор Петро СТА-
РУХ, який створює артоб’єкти з частин касетних боєприпасiв. 
Але вiн теж хоче позбавити їх iсторiї, стираючи з уламкiв будь-
якi вiйськовi знаки. Вiн чесно каже, що це форма ескапiзму. 
Це не про «документування».

Є кiлька iнiцiатив, у рамках яких волонтерськi органiзацiї 
запрошують художникiв i художниць розписати вiйськовi 
трофеї або зробити з них iнтер’єрнi сувенiри – та зiбрати 
грошi для ЗСУ на аукцiонах. Артоб’єкт зi зброї, що тiльки-но 
припинила вбивати, набагато красномовнiший, нiж та сама 
зброя в музеї (до речi, там зрiдка показують сучасну зброю, 
вiддаючи перевагу iсторичнiй).

Чи може така виставка бути меморiалом? Безумовно. Але 
чи не застарiли нашi домiнантнi стратегiї увiчнення пам’ятi, i 
чи не краще вiддати цю сферу мистецтву, яке пропонує тро-
хи бiльше, нiж «сум та молитви», маючи спроможнiсть бiльш 
складно розглядати наслiдки воєнного насильства? На 
думку Андреаса ГУЙССЕНА, визнаного експерта memory 
studies, це єдиний шлях «виплекати громадську скорботу», що 
протистоїть «ревiзiонiстам пам’ятi», якi всюди зловживають 
меморiалiзацiєю у вiдверто нацiоналiстичних i расистських 
цiлях, створюючи «ностальгiчнi фантазми нацiоналiстичного 
минулого». I в цiй боротьбi на карту поставлено не минуле, а 
майбутнє.

Перше, що рiже око у просторi цiєї виставки, – ящики на 
пiдлозi. Вони муляють своєю пластиковою побутовiстю на 
загальному мальовничому тлi. Проєкт створювався протя-
гом двох останнiх рокiв, починаючи з невеликих довоєнних 
фрагментiв i до бiльш масштабних упродовж вiйни. Назва 
виставки вiдсилає до класичної роботи геолога Джеймса 
ПАРКIНСОНА, присвяченої катастрофам минулого Землi 
(1804–1811): «Organic remains of a former world: An 
examination of the mineralized remains of the vegetables and 
animals of the antediluvian world; generally termed extraneous 
fossils».

Паркiнсон (1755–1824) отримав освiту хiрурга та апте-
каря i через iнтерес до хiмiї познайомився з мiнералогiєю та 
iсторiєю Землi, став завзятим колекцiонером скам’янiлостей 
i мiнералiв. Вiн також автор твору «Нарис про тремтли-
вий паралiч», який зараз називають хворобою Паркiнсона. 
Дослiдник дотримувався теорiї катастрофи, яка ствер-
джувала, що геологiя та бiосфера Землi були сформованi 
нещодавнiми великомасштабними катаклiзмами. Як приклад 
вiн наводив потоп, описаний у Книзi Буття, i був абсолютно 

«ОРГАНIЧНI ЗАЛИШКИ 
КОЛИШНЬОГО СВIТУ». 

ДМИТРО ЕРЛIХ

переконаний, що створення та зникнення видiв було подiями, 
керованими рукою Бога. Його погляд на креацiонiзм поля-
гав у тому, що кожен iз шести днiв творiння, згаданих у Бiблiї, 
насправдi вiдповiдав набагато тривалiшому перiоду, який мiг 
тривати десятки тисяч рокiв. Паркiнсон волiв, щоб цi думки 
були цiкавi широкому колу читачiв, тому тритомнi «Органiчнi 
залишки» вiн написав в епiстолярнiй формi, як листування 
мiж наївним, але розумним джентльменом, що цiкавиться 
геологiєю, та експертом, який давно зробив цю галузь своїм 
особливим дослiдженням.

Подiбним чином Дмитро перекладає «iнвайроментальний 
погляд на феномен катастрофи» мовою наївної барокової 
декорацiї, з її ефектною кiнетикою i «Deus ex machina». Про-
те в його проєктi не буде героя, що всiх врятує. Час завмер 
зовнi, але всерединi розгортається своя темпоральнiсть, 
де «жах змiн» треба прискiпливо вiдслiдкувати. «Є пейзаж, i 
є неправильна форма, яку цей пейзаж або диктує, або вона 
просто в ньому знаходиться, – розповiдає Дмитро ЕРЛIХ. – 
Iнодi мирний змiст фрагмента суперечить агресивнiй формi. 
Я вiдiйшов вiд первiсної «прямокутної» форми, все тепер 
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змiнилось, не можна той формат накладати на деформовану 
реальнiсть. При цьому природна краса – дерева, трава – за-
лишилася такою самою...»

За допомогою вiдео художник зiставляє два вимiри – 
людський i планетарний. Статика безтурботних хмаринок, 
предмет милування на рiвнi землi (ландшафт на пiддонi 
iнсталяцiї), контрастує з прискореним клуботанням купчастих 
хмар з небесної перспективи. Але небесам все одно, вони й 
не помiтять, що «залишки органiчного свiту» колись намагали-
ся усвiдомити самi себе i суть небес.

Вiд образотворчого сприйняття перестрибуємо до 
аудiального – настирливий дзвiн пастуших дзвiночкiв спо-
чатку зазивний, заманливий, а потiм, навпаки, настирли-
вий, додає культивованої тривожностi. Дмитро побачив i по-
чув цi дзвони на Захiднiй Українi, там i замовив їх для проєкту 
(аудiодизайн Андрiя СЕЧКОВСЬКОГО). Iнсталяцiя з дiжками 
в центрi зали здається стилiзацiєю буколiчного фонтану, але 
теж має потенцiю до Великого вибуху.

Для куратора Кирила ЛIПАТОВА важливим є момент ви-
окремлення катастрофи за рамки проєкту. «Улюблений образ 
Дмитра – феєрверк – не є феєрверком. Це може бути все, що 
завгодно – виверження вулкана, вибухи, розпад всесвiту... 
є середовище, подрiбнене за рахунок ламаної географiї, 
майже тетрис, який перемiшує стани до i пiсля, i їх нiколи не 
зiбрати в колишню картинку свiту».

Хрести на колись диких полях – вiзуальна афiрмацiя 
апокалiпсису. Безлюдний пейзаж – iдеальний, макси-
мально наближений до трансцендентного ландшафту 
раю. Це свiт до грiхопадiння, мiсце для примар, що блу-

кають серед нескiнченного Арлiнгтонського цвинтаря, чия 
симетрiя жахає та зачаровує. Посмертний лад проти хао-
су вiйни.

Апокалiптична тема не просто поетичний опис, але й кон-
цептуальний каркас з власною наративною структурою. Ар-
магедон – це культурна рамка, яка має низку умовностей; з 
них бiльше за все нам iмпонує обiцянка вiдродження пiсля 
смертi (або рятiвника, який приборкає хаос). Проте не всi ху-
дожники пiдiграють цьому тропу, залишаючи за собою право 
на дистопiчнi сценарiї.

Полiтично кiнець свiту є вiдображенням рiзних стратегiй 
насильства, вiд мiлiтаристського знищення старого (погано-
го) свiту заради нового (хорошого) порядку до самогубства че-
рез антропоцен. Професорка географiї Кетрiн ЮСОФФ каже, 
що антропоцен пропонує антиутопiчне майбутнє, яке оплакує 
кiнець свiту, але iмперiалiзм i поточнi колонiалiзми знищува-
ли свiти стiльки ж, скiльки вони iснували. Есхатологiчне мис-
лення тут є приводом, щоб виявити глибокi страхи чи травми 
свого суспiльства.

З цього ракурсу «Органiчнi залишки» промовляють до нас 
досить чiтко: ця вiйна може стати останньою для всiх. Ми той 
народ, для якого Армагедон перестав бути сценарiєм прочи-
тання реальностi. Вiн i є реальнiстю.

А поки що ще можна особисто вiдчути антагонiзм 
масштабiв двох експозицiй: планетарнiй перспективi Ерлiха 
надали велику залу, а мiкропредметностi Баля – невеличку 
прохiдну кiмнату, де свiт звужується до розмiрiв кулi. I ця кри-
вава iмла-тло, здається, сочиться з проходiв i тягнеться за то-
бою невидимими вiдбитками на пiдошвi.

ПРОМIЖНI ПIДСУМКИ

ПIСЛЯ ТРЬОХ СЕРIЙ ЦИКЛУ «МОВИ ВIЙНИ», ЯКI ПРАЦЮВАЛИ З ПIСЛЯ ТРЬОХ СЕРIЙ ЦИКЛУ «МОВИ ВIЙНИ», ЯКI ПРАЦЮВАЛИ З 
ВИСЛОВЛЮВАННЯМИ СIМОХ ХУДОЖНИКIВ, КИРИЛО ЛIПАТОВ ПIДБИВАЄ ВИСЛОВЛЮВАННЯМИ СIМОХ ХУДОЖНИКIВ, КИРИЛО ЛIПАТОВ ПIДБИВАЄ 
ПРОМIЖНI ПIДСУМКИ: «МИ З ЦИМ ПРОЖИЛИ ПIВ РОКУ, I МЕНЕ ТIШИТЬ, ЩО ПРОМIЖНI ПIДСУМКИ: «МИ З ЦИМ ПРОЖИЛИ ПIВ РОКУ, I МЕНЕ ТIШИТЬ, ЩО 
ПОЧАТКОВА IДЕЯ СПIВЗВУЧЧЯ, СТЕРЕОФОНIЇ МОВ АВТОРСЬКИХ ПРОЄКТIВ, ЯКI ПОЧАТКОВА IДЕЯ СПIВЗВУЧЧЯ, СТЕРЕОФОНIЇ МОВ АВТОРСЬКИХ ПРОЄКТIВ, ЯКI 
ДОПОВНЮЮТЬ ОДИН ОДНОГО, ДОСI ПРАЦЮЄ. АЛЕ ЩЕ Я ПОБАЧИВ, ЩО ДОПОВНЮЮТЬ ОДИН ОДНОГО, ДОСI ПРАЦЮЄ. АЛЕ ЩЕ Я ПОБАЧИВ, ЩО 
ПРОЄКТИ СТАРIЮТЬ. ПЕРШI РЕАКЦIЇ МАЮТЬ ХАРАКТЕР ФIКСАЦIЇ, ДОКУМЕНТУВАННЯ, ПРОЄКТИ СТАРIЮТЬ. ПЕРШI РЕАКЦIЇ МАЮТЬ ХАРАКТЕР ФIКСАЦIЇ, ДОКУМЕНТУВАННЯ, 
МЕНЕ Ж БIЛЬШЕ ЦIКАВИТЬ НЕ ЩОДЕННИКОВИЙ ФОРМАТ, А ТЕ, ЩО МЕНЕ Ж БIЛЬШЕ ЦIКАВИТЬ НЕ ЩОДЕННИКОВИЙ ФОРМАТ, А ТЕ, ЩО 
НАРОДЖУЄТЬСЯ НА ТИМЧАСОВIЙ, ОНТОЛОГIЧНIЙ ДИСТАНЦIЇ, МЕНЕ ЦIКАВИТЬ НАРОДЖУЄТЬСЯ НА ТИМЧАСОВIЙ, ОНТОЛОГIЧНIЙ ДИСТАНЦIЇ, МЕНЕ ЦIКАВИТЬ 
МАЙБУТНЄ. Я СЛАБО ВIРЮ У ПРОРОЦТВА ХУДОЖНИКА, ТА Я, БЕЗУМОВНО, ВIРЮ У МАЙБУТНЄ. Я СЛАБО ВIРЮ У ПРОРОЦТВА ХУДОЖНИКА, ТА Я, БЕЗУМОВНО, ВIРЮ У 
ВIЗIОНЕРСЬКУ СИЛУ МИСТЕЦТВА.ВIЗIОНЕРСЬКУ СИЛУ МИСТЕЦТВА.

МИ НАВЧИЛИСЯ ПРАЦЮВАТИ З ХУДОЖНИКАМИ, ЯКИХ Я НЕ МIГ УЯВИТИ В МУЗЕЇ – МИ НАВЧИЛИСЯ ПРАЦЮВАТИ З ХУДОЖНИКАМИ, ЯКИХ Я НЕ МIГ УЯВИТИ В МУЗЕЇ – 
АЛЕ БЕЗ НИХ ЦИКЛ БУВ БИ НЕПОВНИМ. Я ВЕСЬ ЧАС СТРИМУЮ СЕБЕ ВIД ПРЕТЕНЗIЙ АЛЕ БЕЗ НИХ ЦИКЛ БУВ БИ НЕПОВНИМ. Я ВЕСЬ ЧАС СТРИМУЮ СЕБЕ ВIД ПРЕТЕНЗIЙ 
НА ПЕВНУ ПОВНОТУ ВИСЛОВЛЮВАНЬ, ТА ЯКIСЬ ВАЖЛИВI МОВИ ВIЙНИ МИ НЕ НА ПЕВНУ ПОВНОТУ ВИСЛОВЛЮВАНЬ, ТА ЯКIСЬ ВАЖЛИВI МОВИ ВIЙНИ МИ НЕ 
МОЖЕМО ПРОҐАВИТИ. ЯК I IНШI СТАРI КЛАСИЧНI МУЗЕЇ, МИ БУЛИ ЗМУШЕНI МОЖЕМО ПРОҐАВИТИ. ЯК I IНШI СТАРI КЛАСИЧНI МУЗЕЇ, МИ БУЛИ ЗМУШЕНI 
ПЕРЕГЛЯНУТИ УЯВЛЕННЯ ПРО СЕБЕ. НАВIТЬ ЯКЩО ТИ НАВМИСНО ВIДМОВЛЯЄШСЯ ПЕРЕГЛЯНУТИ УЯВЛЕННЯ ПРО СЕБЕ. НАВIТЬ ЯКЩО ТИ НАВМИСНО ВIДМОВЛЯЄШСЯ 
ВIД ЯКИХОСЬ IЄРАРХIЙ, УСЕ ОДНО ВОНИ НАД ТОБОЮ ТЯЖIЮТЬ ЧЕРЕЗ IСТОРIЮ ВIД ЯКИХОСЬ IЄРАРХIЙ, УСЕ ОДНО ВОНИ НАД ТОБОЮ ТЯЖIЮТЬ ЧЕРЕЗ IСТОРIЮ 
МУЗЕЮ. I ЦЕ НЕ ПРО РАДИКАЛIЗМ, НIЧОГО ТАКОГО НЕМАЄ НI В НАШIЙ НИНIШНIЙ МУЗЕЮ. I ЦЕ НЕ ПРО РАДИКАЛIЗМ, НIЧОГО ТАКОГО НЕМАЄ НI В НАШIЙ НИНIШНIЙ 
ПРАКТИЦI, НI, СКАЖIМО, В МУЗЕЇ ХАНЕНКIВ. ЦЕ ШВИДШЕ ЗМIНА ЗВИЧНИХ УЯВЛЕНЬ.ПРАКТИЦI, НI, СКАЖIМО, В МУЗЕЇ ХАНЕНКIВ. ЦЕ ШВИДШЕ ЗМIНА ЗВИЧНИХ УЯВЛЕНЬ.
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У ХУДОЖНЬОМУ МУЗЕЇ ШТУТГАРТА (НIМЕЧЧИНА) ТРИВАЄ ВИСТАВКА «FROM 1914 
TILL UKRAINE». ЦЕЙ МУЗЕЙ ВIДОМИЙ ЗIБРАННЯМ ТВОРIВ ОТТО ДIКСА – НIМЕЦЬКОГО 
ЖИВОПИСЦЯ I ГРАФIКА ХХ СТОЛIТТЯ, ЯКИЙ ПРАЦЮВАВ З ТЕМАМИ ПЕРШОЇ ТА ДРУГОЇ 
СВIТОВИХ ВIЙН. НА ЗАПРОШЕННЯ КУРАТОРКИ МУЗЕЮ АННЕ ФIТ ПЛАТФОРМА 
КУЛЬТУРИ ПАМ’ЯТI «МИНУЛЕ / МАЙБУТНЄ / МИСТЕЦТВО» (КАТЕРИНА СЕМЕНЮК, 
ОКСАНА ДОВГОПОЛОВА) РОЗРОБИЛА КОНЦЕПЦIЮ ПРОЄКТУ, ЩО ПОЄДНУЄ 
РОБОТИ УКРАЇНСЬКИХ МИТЦIВ З ТВОРАМИ ПОСТIЙНОЇ ЕКСПОЗИЦIЇ.

ПРО ВИСТАВКУ, ЇЇ ЗОВНIШНIЙ КОНТЕКСТ I ВНУТРIШНI ЗВ’ЯЗКИ РОЗПОВIДАЄ 
КУРАТОРКА, СПIВЗАСНОВНИЦЯ ГАЛЕРЕЇ «АСОРТИМЕНТНА КIМНАТА» АЛЬОНА 
КАРАВАЙ.

МИСТЕЦТВО ЗА МЕЖАМИМИСТЕЦТВО ЗА МЕЖАМИ
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виставка «From 1914 till Ukraine» 
у Штутгартi

МIЖ МИНУЛИМ I МАЙБУТНIМ:

Кураторцi чи художницi легко програти у грi з контекстом. 
Надто нерiвнi сили. Французький фiлософ Морiс Мерло-Понтi 
визначав контекст як «пороговий i безконечний горизонт», лед-
ве доступний для нашого сприйняття. Достатньо доступний, аби 
усвiдомити його присутнiсть, i просто безконечний, аби унемож-
ливити його охоплення. Цю гру в контекст ми часто програємо 
на виставках удома, та ще частiше – на виставках за кордоном. 
Надто коли мова про українську виставку про вiйну в мирнiй i 
багатшiй країнi. Надто коли мова про виставку в Нiмеччинi. За-
надто нерiвнi позицiї, занадто нерiвнi сили.

Улiтку 2023 року я опиняюсь у Штутгартi, щоб змонтува-
ти ще одну виставку з нерiвної позицiї – про неї в цьому текстi 
не йтиметься. В однiй перервi разом з художницею Лесею Хо-
менко та фотографом Антоном Шебетком я опиняюсь на iншiй 
українськiй виставцi – про неї й буде цей текст. Але спочатку про 
зовнiшнiй контекст.

Штутгарт влiтку нагадує Париж. Те саме бiле сонце, тi 
самi пальми в горщиках, той самий запах лiнi, поту та бiлого 
вина в повiтрi. Урештi-решт, мiж мiстами лише три години на 
швидкiсному потязi. Аби потрапити в Художнiй музей Штутгар-
та, ви, скорiше за все, пройдете через Шлосс-плац, де бiля Но-
вого палацу буде значно менше людей, нiж бiля тимчасових 
майданчикiв для пляжного волейболу. Або спуститеся довгими 
сходами з боку Кронпринц-штрасе – тут вам так само треба буде 
пробиратися крiзь маси людей, якi п’ють бiле вино з мiнералкою 
просто на сходах i милуються чи то палацовою площею, яка, ка-
жуть, нагадує Люксембурзький сад у Парижi, чи то перебiгом во-
лейбольного матчу. З цього виру ви й потрапляєте в Художнiй 
музей – безбар’єрно та без жодного мiлiметра пiдвищення на 
порозi – i зразу опиняєтеся в барi. Це в берлiнському музеї 
каву чи буфет ще треба пошукати. У Штутгартi все iнакше – 
довгi полицi з просеко зустрiнуть вас першими, коли вирiшите 
зустрiтися з мистецтвом.

Ми потрапляємо в музей першим шляхом – через перегрiту 
сонячним свiтлом i людськими тiлами площу. Я не подаю зна-
ку, але зараз мiй внутрiшнiй стан – «розламана глядачка», про 
яку писала кураторка Вiкторiя Миронюк в одному своєму текстi. 
Пiсля 16 мiсяцiв нон-стоп i без осяжного плану на зупинку я не 
вмiщаю в собi весь той вiзуальний досвiд, який маю привiлей 
накопичувати. Але мушу вмiстити. Мушу побачити цю роботу ко-
лег, бо маю хороше передчуття.

Передчуття справджується: тут я можу дихати. Кураторсь-
ку виставку Катерини Семенюк та Оксани Довгополової «From 
1914 till Ukraine» я знаходжу швидко – вона розташована в однiй 
з прохiдних кiмнат на першому поверсi, у досить вигiдному мiсцi, 
якого не оминути. Тут починається постiйна експозицiя музею, i 
щоб її побачити, треба пройти через цю кiмнату. Експозицiя мен-
ша, нiж я намалювала собi в головi пiсля прочитання кураторсь-
кого тексту, але достатня. I що довше я тут перебуваю, то бiльше 
вона зростає та розширяється – не агресивно, не страхiтливо, а 
м’яко й органiчно заповнюючи тi пустоти всерединi мене, якi я для 
неї вивiльняю. Незважаючи на щiльнiсть робiт у просторi, тут – по-
вторюся – можна дихати. Намагаюсь розiбратися, завдяки чому.

Одна причина зрозумiла вiдразу. «From 1914 till Ukraine» 
не намагається затиснути глядачку в клаустрофобiчний 
пiвторарiчний досвiд i не говорить про «повномасштабне втор-
гнення». Упевненою, спокiйною рукою кураторки розширюють 
горизонт до 2014 року – i на рiвнi вордингу («Russia-Ukraine 
war»), i в хронологiї вiдiбраних робiт (2017–2023 роки). Iншого 
вiд людей, якi спецiалiзуються на культурi пам’ятi, годi було 
очiкувати. Але такого наївно хочеться повсюдно – щоб рамка 
2014+ (замiсть 2022+) була настiльки дефолтною та переважа-
ла, щоб її просто не помiчати.

На практицi це не зовсiм так. Ще три-чотири роки тому – саме 
коли Катерина Семенюк та Оксана Довгополова заснували «Ми-
нуле / Майбутнє / Мистецтво» – тема вiйни в українському ми-
стецькому середовищi ставала все бiльш маргiнальною. Хтось 
називав колег, якi «займались Донбасом», кон’юнктурниками 
(тим часом Крим непомiтно зник навiть з мовних штампiв), хтось 
нiмiв i самоцензурувався, хтось не вбачав значущостi й не знав, 
як працювати «з цим» як художник. Пiсля лютого 2022 року 
українське мистецьке середовище почало масово вiднаходити 
художню мову про вiйну, але чи набуло воно пам’ятi про неї – 
пiд питанням. Оприявлення слiпих плям у пам’ятi та визнання 
прогалин в емпатiї могло б бути однiєю з продуктивних вправ не 
лише для розширення власної рамки, але й для розумiння рам-
ки iншого, рамки глядачки – зокрема, глядачки закордонної. 
Краще розумiння того, чому хтось не хоче бачити вiйну або 
спiвпереживати нам, приходить пiсля кращого розумiння, чому 
не бачили та не спiвпереживали ми. Не заради самобиття, а за-
ради бiльшої чутливостi в роботi з глядачками.

Оксана Довгополова та Катерина Семенюк говорять з гля-
дачкою дипломатично, а по слiпих плямах проходяться хiрургiчно 
точно та рiвно настiльки, наскiльки це було б пристойно. Спiльно 
з кураторкою музею Анне Фiт вони вбудовують у виставку 
вибранi роботи Отто Дiкса (1981–1969) з колекцiї Художньо-
го музею Штутгарта, в яких вiн зображав повсякденнiсть жаху 
та буденнiсть травми Першої свiтової вiйни та про якi – один 
в один – розказують й українськi сучаснi роботи на виставцi. 
Звертанням до genius loci цього музейного простору куратор-
ки, здається, обирають правильний ключ до мiсцевої аудиторiї 
та достатньо дипломатично нагадують про європейськi (та 
нiмецькi) iсторичнi помилки, не послуговуючись надмiрно ви-
користаною аналогiєю з Другою свiтовою. Остання фонитиме 
крiзь роботи українських художниць i художникiв – але пiзнiше, 
коли глядачку вже триматиме магнiтне поле експозицiї.

Першими в очi кидаються роботи Отто Дiкса, розташованi 
точно по периметру експозицiї, – вони є i магнiтами, що втриму-
ють глядачок, i маяками, що окреслюють захищений простiр. За-
хищений простiр виставки, яку не можна не визнати. У цьому кон-
кретному випадку це вдалий i правильний кураторський крок. 
Загалом це той метод, який українським кураторкам доведеться 
використовувати ще неодноразово i який (принаймнi цього лiта) 
вiдгукується в менi смиренним сумом. Бо нам, кураторкам та ху-
дожницям з України, ще довго треба буде пiдкрiплювати нашi 
слова європейськими iменами та легiтимiзувати наш досвiд 
прецедентами з євроцентричної iсторiї. Нам ще довго треба 
буде рамкуватися кимось iще, аби пояснити себе, – так працює, 
коли українського мистецтва не знають зовсiм. Нам ще довго 
треба буде пiдiгравати в цю гру в нерiвнiсть, щоб не програти в 
гру в контекст. Але, зрештою, ця гра настiльки в довгу, що мож-
на спробувати нею насолодитись. Грати з азартом i з холодною 
головою, гiдно та елегантно. Як у випадку з українською вистав-
кою в музеї, яка не будується на роботах Отто Дiкса, але в яку 
вбудований Отто Дiкс.

До речi, саме дивлячись на роботи Отто Дiкса – а особливо 
на пронизливий погляд солдата з «Окопної вiйни», що, здається, 
розрiзає простiр експозицiї надвоє, – складно не думати про 
невипадкову точнiсть порiвняння саме з Першою свiтовою. 
Складно не думати про те, що сьогоднiшню Росiю бiльш корек-
тно порiвнювати з Нiмеччиною не часiв Другої свiтової вiйни, а 
саме Першої – з агресивною у своїх амбiцiях, але фрагменто-
ваною внутрiшньо та недолугою й неорганiзованою вiйськово. 
Мовляв, лише якщо iмперiя не буде подолана повнiстю, а 
отримає простiр для вiдпочинку та накопичення реваншистсь-
ких сентиментiв, у наступному поколiннi ми можемо побачити 
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обличчя справжнього фашистського режиму. «Нiколи знову», – 
хотiлося б вiдповiсти на цю версiю. Та з кожною наступною ро-
ботою виставки цi слова втрачають будь-який сенс.

Оглянувши рамку виставки, що постiйно розширюється, 
освоївши простiр та охолонувши пiд кондицiонованим повiтрям 
у центрi залу, я починаю детальнiше оглядати роботи. Починаю 
та завершую дивитися вставку з вiдеороботи Катi Бучацької 
(1987). Вона називається »Йде запис» («This World is Recording») 
i триває 7 хвилин. Спочатку я обираю слухати вiдео та дивити-
ся на вирву – вона затягує увагу та не вiдпускає анi погляд, анi 
тiло, поки не увiллєш у її чорноту достатню кiлькiсть часу. Iсторiя 
з вирвою почалася весною 2022 року: тодi Катя Бучацька по-
думала про те, що у вирвах вiд прильотiв ракет можна висаджу-
вати дерева як акт перформатування травми, як меморiальний 
жест. З посту про дерева у вирвах усе й почалося – Катя спо-
чатку зробила довшу вiдеоiнструкцiю про рослиннi меморiали, а 
потiм трансформувала його в коротше поетичне вiдео. Це вiдео 
я й слухаю, поки медитую на велику чорно-бiлу фотографiю 
мощунської вирви, поверх якої висять двi графiчнi роботи Отто 
Дiкса – також з вирвами. Iдеально заримованi, роботи 1916 та 
1924 року нiби змальованi з фото 2022-го з Київської областi. 
Чи всi вирви такi подiбнi? Чи вирви всiх вiйн такi схожi?

Лiворуч розташованi ще двi роботи Отто Дiкса. Його графiчнi 
роботи мiняють в експозицiї не рiдше нiж раз на три мiсяцi, зад-
ля збереження особливо крихкого матерiалу. Тому в рiзний час 
глядачки можуть бачити дещо рiзну експозицiю. Я потрапляю на 
таку пару робiт: згiдно з назвою, одна зображає двох стрiльцiв 
(1917), а iнша – пряме влучення в групу людей (теж 1917). На-
пружено намагаюсь роздивитися рiзницю та згадую нещодав-
ню роботу Маргарити Журунової та Богдана Локатира «Рештки», 
в якiй вони дещо з iншої перспективи також тематизують змiни 
в оптицi пiд час вiйни. Коли замiсть сухих гiлок у лiсi ми бачимо 
костi, а замiсть живих снайперiв у нестандартних позах – кiлька 
скалiчених тiл, чи це говорить вже про травму, чи все ще про 
адаптацiю зору до ситуацiї небезпеки? I чи всi вiйськовi трав-
ми такi схожi?

Ще однiєю точкою тяжiння в експозицiї для мене стає серiя 
Андрiя Рачинського та Данiїла Ревковського «Степ Мiкi Маусiв. 
Архiви». Роботи розташовано в трьох вiтринах уздовж однiєї 
стiни – але це не класичнi важкi вiтрини, а радше тимчасовi 
конструкцiї на триногах, якi натякають на певну легкiсть або ж 
навiть «немузейнiсть». У вiтринах розташованi фотографiї та ма-
люнки, на всiх зображенi танки. Згiдно з легендою, вони знайденi 
2153 року в руїнах харкiвської будiвлi, знайденi археологiчною 
експедицiєю майбутнього, яка їх вивчила та перетворила на му-
зейний експонат, який ми, власне, зараз i споглядаємо. «Степ Мiкi 
Маусiв» – це фiкцiйний проєкт, який, з перспективи майбутнього, 
з гiркою iронiєю промовляє про наше теперiшнє та минуле. На-
зва вiдсилає до вiйськового жаргону, бо пiд час Другої свiтової 
вiйни нiмецькi солдати називали Мiкi Маусами пiдбитi танки – з 
вiдкритими люками вони нагадують вуха мультиплiкацiйного пер-
сонажа. Уже котре художнє послання в цiй виставцi закодовується 
через мiсцеву систему символiв. I вкотре вдало.

На кожнiй складовiй проєкту Андрiя Рачинського (1990) та 
Данiїла Ревковського (1993) варто зупинитись окремо. Спо-
чатку фото. Вибiрка документальних фотографiй охоплює знач-
ний розбiг у географiї та часi: ось танк зi Львова в 1944-му, 
ось iз Харкiвської областi в 1941-му, ось у Донецькiй областi у 
2014-му чи в Запорiзькiй областi у 2022-му. Цi фото очiкувано 
схожi. Банальнiсть зла та плакатна буквальнiсть: це послання та 
цей метод поєднують кiлька робiт, зокрема, «Степ Мiкi Маусiв. 
Архiви» та вирви Бучацької, замiксованi з вирвами Дiкса. Така 
буквальнiсть об’єднує безлiч iнших сучасних українських робiт 
про вiйну поза виставкою – i саме зараз вона видається дореч-
ною та виправданою, хоча й методологiчно не такою простою 
в реалiзацiї, як це може здатися. Вона потребує стриманостi у 
формi та поясненнях: «подивiться, ось реальнi архiвнi фотографiї, 
ось фотографiя з 1944-го, а ось з 2014-го. Так-так, Ви правi, 
для нас «Нiколи знову» теж має велике значення, але Ви тiльки 
подивiться на цей неймовiрний фотоархiв. Його з 2004-го по 
2022-й збирав простий слюсар з Харкiвського танкового за-
воду, його звали Владислав Любченко. Чому звали? Вiн заги-

На виставцi «From 1914 till Ukraine» закручуються в одну вирву минуле, майбутнє i сьогодення. Або – якщо дозво-
лити собi такий парафраз – минуле, майбутнє i мистецтво, яке замiнило поточний стан справ. Якимось неймовiрним 
чином усього цього не забагато – тут можна дихати та думати. Тут немає какофонiї, тут є небагатослiвнiсть i притише-
не одноголосся. Наспiвують одне: »нiколи знов» не працює, «не може бути» змогло, усе вже сталось. Ми вже в ново-
му свiтi, який виявився зовсiм не таким, як у наших вiзiях. Ми вже в новому порядку, але все ще в старому контекстi. 
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нув у своїй квартирi в груднi 2022 року вiд прямого влучення 
росiйської ракети С300».

Я не знала б, що додати. Але є тi, хто знає.
«Тепер малюнки. Так-так, Ви правi, малюнки дуже цiкавi. 

Тут танки перетворюються на живих iстот, схожих на героїв 
комiксiв. Кажете, Фернан Леже мiг би робити замальовки в 
такому стилi десь на серветцi? Цiкава думка. Нi-нi, цi малював 
непрофесiйний художник. Його звали Iван Стигатенко, у 2014-му 
вiн служив механiком-водiєм танка, але його пiдбили. А у 2022-
му росiйський танк пiдбив його будинок у Боровiй. Обидва рази 
вижив, хоча його родинi так не пощастило. Архiв фотографiй? 
Вiн знайшов його в груднi 2022-го на руїнах будинку Любченка, 
тодi й почав малювати цих моторошних «мiкi-маусiв». Чому в ми-
нулому часi? Вiн помер вiд переохолодження взимку 2024-го».

А потiм, у далекому майбутньому, цей переприсвоєний архiв 
знайшли знову.

Неймовiрна та фiлiгранна робота – як на рiвнi художнього 
виконання, так i на рiвнi серфiнгу мiж реальнiстю та фiкцiєю. 
Остання найкраще спрацьовує як метод тодi, коли легенда бук-
вально повторює реальнiсть, вигадуючи лише iмена. I скажiть, 
що таке не могло статись.

Навпроти «Степу Мiкi Мауса» розташована стiна iз саунд-
скейпами. Це роботи Iвана Скорини, Максима Iванова, Ксенiї 
Янус, Вiктора Константiнова та Ксенiї Щербакової, якi восе-
ни 2022 року дослiджували звуковi ландшафти вiдповiдно 
Києва, Днiпра, Ужгорода, Одеси та Львова. Я вже чула цi ро-
боти на онлайн-стримiнгу у 2022-му, а пiзнiше читала текст 
Юлiї Манукян про груповий досвiд роботи з саундартом у часи 
складних вiдносин зi звуком. Тому цього разу зупиняюсь лише 
на однiй роботi, яка встигла менi особливо полюбитись – на 
саундскейпi Ксенiї Янус з ужгородської Горянської ротонди. Менi 
ця робота iмпонує своєю чеснiстю та прямотою: музикантка не 
намагається шукати звуки вiйни в глибоко тиловому Ужгородi, 
де немає комендантської години та не чутно повiтряних три-
вог, а фiксує цiнний момент спокою та розмiреностi. Я слухаю 
вересневi околицi Ужгорода, вiддаленi голоси свiйських тварин 
i шелестiння вiтру, доходжу до моменту початку недiльної служби 
та направляюсь до робiт, яких досi не бачила.

Якщо всi роботи сучасних українських мисткинь i митцiв, 
описанi вище, починались з лабораторiї «Земля повернення, 
земля турботи», то тепер я стою мiж роботами, створеними худож-
никами поза резиденцiями. Це «Фальшиве небо» (2017) Андрiя 
Сагайдаковського з колекцiї Павла Мартинова та »Safe Space» 
(2022) Дениса Салiванова з колекцiї ГО МСМ. Вони розташованi 
не навпроти одна одної, а по дiагоналi, але вдало римуються.

Андрiй Сагайдаковський (1957) знаний своїм методом ви-
користання старих килимiв, на яких пише олiєю. Усе почалось як 
випадковий експеримент у скрутнi 1990-тi, але перетворилось 
на iндивiдуальний метод художника. Не менш упiзнаваним при-
йомом є текстовi висловлювання на роботах, що мають слугу-
вати ключем до їхнього змiсту. Нерiдко – буквальним ключем, 
близьким до дублювання. Для багатьох робiт Сагайдаковського 
це на плюс, бо посилює художнє висловлювання, нiби пiдносячи 
гучномовець до картини. Вiдповiдно, на роботi «Фальшиве небо» 
ця фраза й написана – на чорному небi, через яке проглядають 
червонi орнаменти з килима. Один нагадує менi снаряд, що ле-
тить зверху вниз. Килим, на якому виконана робота, має по-
шкодження та дiри. В iнших роботах Сагайдаковського такий 
апсайклiнг додає роботi аскетичностi, але в цьому випадку вра-
жена вiйною оптика домальовує образ прострiленого неба. Вiд 
роботи вiє тривожнiстю: за цими фальшивими бiлими хмарами 
криється фальшиве вiдчуття тимчасової безпеки, яке ось-ось 
буде зруйноване вщент. Коли небо розiрветься.

Роботи Дениса Салiванова (1984) розказують про той 
iсторичний момент, коли небо вже розiрвалось. Його живопис та-
кий самий легкий i повiтряний, яким я його пам’ятаю з виставки в 
The Naked Room наприкiнцi 2020 року, але образи поважчали та 
заземлилися. Кажуть, Салiванов як медiахудожник звертається до 
консервативного живописного медiуму у виняткових випадках – 
очевидно, вторгнення росiйської армiї в кiлька областей України 
та обстрiли з повiтря майже всiх регiонiв стали таким випадком. У 
роботi «Safe Space» Салiванов зображає групу людей рiзного вiку 
(можливо, родину), якi ховаються вiд небезпеки в мiсцi, яке важко 
назвати безпечним. Видно, що верхня плита пiдвалу розсунулась, 
зверху падає камiння, хтось з групи людей намагається захисти-
ти голову руками, хтось з напругою та острахом дивиться вверх. 
«Не iснує безпечного мiсця та не iснує безпеки», – прочитується 
менi в цiй роботi. «Безпека з неба фальшива», – вторує робо-
та Салiванова. Доки триває вiйна, доки небо розiрване, всi iншi 
захиснi споруди над головою не гарантуватимуть безпечного мiсця.

Поки я почергово дивлюсь на роботи Салiванова та Сагай-
даковського, зi мною говорить розмiрений голос Катi Бучацької 
з вiдеороботи «Йде запис». Я повертаюсь, аби передивитись 
вiдеоряд i завершити перегляд експозицiї там, де почала. Робота 
починається з документальних кадрiв, потiм картинка змiнюється 
на кадри з дрона, – i в цей момент стає красиво та сумно. Спокiйно-
сумно весь час, поки художниця промовляє те, що мусить, не на-
магаючись заспокоїти себе або глядачку, але й не драматизую-
чи. «Хоча я й уявляла новостворений сад, я шукала причину для 
його створення. I взагалi – причину думати про майбутнє», – 
каже Катя. I в цей момент вiдеоробота Бучацької вступає в моїй 
головi в диспут з роботою Дани Кавелiної (1995) «Не может быть 
такого, чтобы ничего нельзя было вернуть» (2022). Остання була 
представлена на виставцi «Об’єднанi» та взяла PinchukArtPrize у 
2022-му. Пам’ятаю, як я була вражена неймовiрною картинкою, 
оперним спiвом i саунддизайном; а ще, наскiльки неочiкувано 
повз мене проходило кожне слово. Робота Кавелiної свiтилась 
унiверсалiзмом, промовляла про iдею воскресiння та майбутнє, 
мала втiшати образами про те, як усе буде – потiм, уже пiсля 
страждань i пiсля пам’ятi в тiй химернiй травматичнiй формi, в якiй 
вона iснує сьогоднi. Але я хотiла пам’ятi неiдеально. Тому виграти 
гру в контекст, котрої не iснує, та втiшити мене вдалося – випад-
ково та на пiв року пiзнiше, вже в Штутгартi – значно коротшiй, 
простiшiй та (для мене) чеснiшiй оповiдi Бучацької про майбутнє 
без утопiй i без «пiсля». Про майбутнє, яке починається вже зараз, 
яке не принесе полегшення, але яке дозволяє не вiзуалiзувати 
себе, а просто жити.

«Може бути так, що нiчого не можна повернути. Саме так i 
стається», – промовляю я про себе, без надриву та безвиходi, 
але не без суму. «Дивлячись на вирви, я злякалась, як бага-
то ми можемо забути та як багато ми можемо запам’ятати», – 
промовляє голос Бучацької, спокiйно та беземоцiйно. Весь цей 
час зi стiни навпроти мене продовжує свердлити поглядом сол-
дат з картини Отто Дiкса. Вiн, звичайно, мовчить.

На виставцi «From 1914 till Ukraine» закручуються в одну вир-
ву минуле, майбутнє i сьогодення. Або – якщо дозволити собi та-
кий парафраз – минуле, майбутнє i мистецтво, яке замiнило по-
точний стан справ. Якимось неймовiрним чином усього цього не 
забагато – тут можна дихати та думати. Тут немає какофонiї, тут 
є небагатослiвнiсть i притишене одноголосся. Наспiвують одне: 
»нiколи знов» не працює, «не може бути» змогло, усе вже ста-
лось. Ми вже в новому свiтi, який виявився зовсiм не таким, як 
у наших вiзiях. Ми вже в новому порядку, але все ще в старо-
му контекстi. Маємо зрозумiти, як цей контекст переграти. Nach 
dem Spiel ist vor dem Spiel.

За матерiалами сайту LB.uaN
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  НАТАЛЬЯ 
КОВАЛИК: 

«МОРЕ –    
   ЛЮБОВЬ МОЯ!»

7372 #134’2023

ВЫСТАВКА ЖИВОПИСИ ПОД ТАКИМ 
НАЗВАНИЕМ В СЕРЕДИНЕ ЛЕТА 
ОТКРЫЛАСЬ ВО  ВСЕУКРАИНСКОМ ЦЕНТРЕ 
БОЛГАРСКОЙ КУЛЬТУРЫ, А СЕЙЧАС 
ПЕРЕЕХАЛА В РЕСТОРАН «ОБЛАКА». АВТОР 
ПРЕДСТАВЛЕННЫХ РАБОТ – НАТАЛЬЯ 
КОВАЛИК, ХУДОЖНИК-ЛЮБИТЕЛЬ, 
ДОСТИГШИЙ ВЫСОКОГО УРОВНЯ В 
СОЗДАНИИ СОБСТВЕННЫХ КОМПОЗИЦИЙ, 
ЧТО ПОДТВЕРЖДАЕТ УСПЕШНОЕ УЧАСТИЕ 
В МЕЖДУНАРОДНЫХ ВЫСТАВОЧНЫХ 
ПРОЕКТАХ. В 2020 ГОДУ МЕЖДУНАРОДНЫЙ  
АЛЬЯНС «АЗЕРБАЙДЖАН-УКРАИНА» 
ПРИСВОИЛ НАТАЛЬЕ КОВАЛИК ЗВАНИЕ  
«ХУДОЖНИК ГОДА», А В 2021-М ЗА 
ТВОРЧЕСКИЕ ДОСТИЖЕНИЯ НАГРАДИЛ 
ЗОЛОТОЙ МЕДАЛЬЮ.

– Свой творческий путь я начала в сорок лет, не имея ака-

демического художественного образования, – говорит Наталья. 
– И в детстве не ходила в изостудию. Но меня всегда привле-

кала живопись, я коллекционировала работы художников, при 

этом не могла даже подумать, что сама буду писать картины. Но, 

благодаря тому, что в правильное для меня время попала к пра-

вильному мастеру, который увидел во мне талант и настоял на 

том, что его надо развивать, я свою жизнь без занятий живо-

писью уже не представляю. Кстати, поначалу это помогало мне 

справляться со стрессом, играло роль арт-терапии.

Рассуждения на тему «женской живописи» Ковалик не под-
держивает, считает, что идут они из нашего советского прошло-
го, когда бытовало мнение: художник – это мужчина, а если 
женщина пишет, то это просто хобби. На самом деле, утвержда-
ет художница, творчество существует для души, заставляет от-
кликаться эмоционально, а раз женщины в большинстве своем 
более эмоциональны и чувственны, то, наверное, это отражает-

ся в их произведениях. Но все попытки поделить и разделить – 
от лукавого, надо радоваться жизни, творить добро и выражать 
себя в творчестве, а не муссировать гендерную тему по поводу и 
без. Собственно, ее работы – об этом, о добре и радости. Не слу-
чайно черный цвет Наталья исключает из своей палитры.

Морские пейзажи в исполнении Натальи – не простое ко-
пирование натуры. Они всегда словно подсвечены тропиче-
ским солнцем, играют неожиданно насыщенными красками, а 
прибрежный песок отливает золотом. Для золотого свечения 
используются тончайшие листы потали, они наклеиваются на 
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холст, потом покрываются лаком, а затем и маслом. Эффект – 
волшебный!

– Мне хотелось спеть оду морю, – признается художница. – 
Хотелось согреть души других людей своими красками, напол-

нить их любовью, ведь море – любовь моя с детства. Первая ра-

бота, написанная для этой выставки, была создана 23 февраля 

2022 года. Долгое время после начала войны не могла писать, 

но потом начала работать с детками-переселенцами. И поняла, 

что искусство важно, оно поможет нам пережить тяжелые дни 

и стать сильнее. Говоря о море, добавлю, что мы счастливые 

люди: живем на морском берегу, в прекрасном городе, в пре-

красной стране. Как бы ни было тяжело на душе, идем к морю, 

находя в нем радость, энергию и вдохновение.

На вернисаже во Всеукраинском центре болгарской культу-
ры состоялся концерт друзей автора. Гостей встречал пианист-
виртуоз Антон Кондус, исполняя известные каверы. Выступали 

Роза для прекрасной дамы - от редактора 
газеты «Вечерняя Одесса» Олега Суслова

мастер художественного слова Светлана Лукина, пианист Евге-
ний Лукашов, певица Лилия Давиденко, преподаватель игры на 
гитаре Детской художественной школы им. Э. Гилельса Сергей 
Марусяк. Никого не оставил равнодушным показ новой коллек-
ции украшений из перламутра «Чайки» от известного одесско-
го дизайнера Елены Годис. На создание переливающихся неж-
ными оттенками ожерелий, серег, браслетов Елену вдохновила 
именно живопись Натальи Ковалик, а в качестве моделей вы-
ступили преподавательницы высших и средних учебных заведе-
ний, а также школ искусств.

– За последние пять лет эта яркая звезда ворвалась на не-

босклон художественной Одессы, – говорит о художнице Почет-
ный консул ЮАР в Одессе Лариса Поплавская. – Остаются не-

забываемые впечатления от ее картин. Если художник пишет 

душой, то делаем вывод, что душа у Наташи яркая, наполненная 

чистыми красками. 
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ЖИЗНЬ под парусом

– Борис Константинович всегда стре-

мился, чтобы его модели предельно точ-

но соответствовали оригиналу, и для это-

го тщательно изучал историю кораблей: 

где были построены, кто был капитаном, 

маршруты плавания, в каких сражениях 

участвовали и так далее, – рассказала об 
авторе организатор выставки Елена Ще-
бетовская. – Самостоятельно изучил ан-

глийский язык, чтобы читать нужную для 

себя литературу, и находил возможность 

приобрести на книжных развалах в пор-

тах заходов его судов чертежи и книги о 

парусниках... Так, не один год он гонялся 

за чертежами клипера Cutty Sark, постро-

енного в 1869 году для доставки чая из 

Индии. Полсотни лет спустя клипер стал 

музеем парусного мореплавания, стоя на 

приколе в лондонском порту...

На изготовление исторических моде-
лей судов Борис Зарицкий затрачивал от 
полугода до двух лет. Из созданных им бо-
лее 50 парусников лишь некоторые оста-
лись у него, остальные попали в частные 
коллекции. Для себя сохранил все тот 
же чайный клипер Cutty Sark в миниатю-
ре, трехмачтовый Bounty, французскую 
шхуну-бриг, балтийскую бригантину, не-
мецкий маяк (последняя модель была из-
готовлена в 2022 году).

Такое увлечение, по словам Бори-
са Константиновича, было отдушиной во 
время длительных морских переходов 

В ЗАЛЕ ВСЕУКРАИНСКОГО ЦЕНТРА БОЛГАРСКОЙ КУЛЬТУРЫ ОТКРЫЛАСЬ ВЫСТАВКА 
КАРТИН И ПОСТЕРОВ МОДЕЛЕЙ ПАРУСНЫХ СУДОВ. ВОСЬМИДЕСЯТИСЕМИЛЕТНИЙ 
АВТОР БОРИС ЗАРИЦКИЙ – МОРЯК, КОТОРЫЙ ПРОШЕЛ ПУТЬ ОТ МОТОРИСТА ДО 
СТАРШЕГО МЕХАНИКА. ОКОНЧИВ ОДЕССКУЮ ВОЕНИЗИРОВАННУЮ ЗАКРЫТУЮ 
МОРЕХОДНУЮ ШКОЛУ, ОН С 1956 ГОДА БОРОЗДИЛ МОРЯ И ОКЕАНЫ НА 
СУХОГРУЗАХ И БАЛКЕРАХ – ПОНЯТНОЕ ДЕЛО, НЕ ПОД ПАРУСОМ. НО ДУША 
ТРЕБОВАЛА СВОЕГО, И БОРИС КОНСТАНТИНОВИЧ ВО ВРЕМЯ ДЛИТЕЛЬНЫХ РЕЙСОВ 
ЗАНИМАЛСЯ ИЗГОТОВЛЕНИЕМ ВРУЧНУЮ МОДЕЛЕЙ ПАРУСНЫХ СУДОВ РАЗНЫХ 
ЭПОХ, НАЧИНАЯ С XVI ВЕКА...
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Редактор журнала «Фаворит удачи» Галина 
Владимирская вручила один из номеров и сказала, 
что подарком для уникального одессита будет 
публикация о нем

Елена Щебетовская, Борис Зарицкий 
и директор болгарского центра Дмитрий Терзи
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между портами. Еще во время плавания делал по памяти зари-
совки пейзажей. А в 2017 году, когда ушла из жизни его люби-
мая супруга Татьяна (последние 15 лет она не могла самостоя-
тельно передвигаться, и муж за ней ухаживал), стал воплощать 
эти давние зарисовки в масле.

«Начал малевать, чтобы не сойти с ума», – с улыбкой призна-
ется одессит. Теперь в экспозиции красуются эффектные «Ве-
черний залив в Греции», «У причала», «Кубинский пейзаж» и – 
многочисленные пейзажи живописной Винничины, куда в 1939 
году переехали родители Бориса Константиновича из Саврани 

Одесской области. Именно на Винничине он и встретил свою Та-
тьяну, росли вместе.

Интересно, что оба сына этой замечательной пары – Кон-
стантин и Олег – стали профессиональными художниками. У де-
тей – своя судьба, а уже одиночное плавание Бориса Константи-
новича по жизни теперь скрашивает кот Марик – верный друг и 
первый зритель новых произведений моряка-ветерана.

На открытие выставки пришли друзья семьи Зарицких и 
многие одесситы, которых пригласила Елена Щебетовская. Го-
ворили добрые слова, желали еще много лет творческой жиз-

ни, дарили книги, музыкальные и другие подарки... А известный 
искусствовед Ирина Тимохова дала профессиональную оценку 
наивной живописи автора. Елена Щебетовская подчеркнула, 
что она – не родственница Бориса Константиновича и познако-
милась с ним волею случая совсем недавно, но была настоль-
ко очарована этим талантливым, жизнерадостным, доброже-

лательным человеком, что решила устроить вернисаж и таким 
образом морально поддержать моряка-ветерана.

...Герой выставки был растроган происходящим, с его лица 
не сходила искренняя улыбка, но при этом он отпускал коммен-
тарии с хорошим чувством юмора и даже долей самоиронии. 
Настоящий одессит! 

ОДЕСИИТОДЕСИИТ
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С сыновьями Костей и Олегом
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ПІД ГАСЛОМ «ОДЕСА – ЦЕ УКРАЇНА» У РЕСТОРАНІ-ПРОСТОРІ «В АЖУРІ» ВПЕРШЕ 
ПРОЙШЛИ «ДНІ НАЦІЇ». НАДЗВИЧАЙНО НАСИЧЕНИЙ ТА ЗМІСТОВНИЙ ПРОЕКТ 
РОЗРОБЛЕНИЙ ЗА ПІДТРИМКИ ГРОМАДЯНСЬКОЇ СПІЛКИ «ЩАСЛИВЕ СУСПІЛЬСТВО» 
ТА ОСОБИСТО ВАДИМА СТЕПАНОВА І ОЛЕКСІЯ ДАВИДЕНКА. ВСІ ЗІБРАНІ ПІД ЧАС 
РЕАЛІЗАЦІЇ КОШТИ БУЛО ПЕРЕДАНО ГРОМАДСЬКІЙ ОРГАНІЗАЦІЇ «ЇЖА ЖИТТЯ», ЯКА 
ПОТУЖНО ПІДТРИМУЄ ПОСТРАЖДАЛИХ ХЕРСОНЩИНИ.

Присутні стали свідками прямого відео-з’єднання з 
Рейк’явіком – столицею Ісландії. У цій далекій і великою 
мірою загадковій для нас країні вже протягом п’яти місяців 
перебуває одеситка, засновниця громадської організації 
«МіраАртПлатформ» Людмила Удовиченко. Зі столичної мерії 
вона вела бесіду на фоні експозиції малюнків українських 
дітей, які туди привезла після виставки в Одесі. Ці дитячі ро-
боти створені вже у час війни, в них відображено і трагічність 
воєнного періоду, і віру в перемогу, і бажання жити під мир-
ним небом. Наша землячка прагне якомога більше знайоми-
ти місцевих жителів з Україною, розповідати про реалії війни, 
зокрема – і через реалізацію мистецьких проєктів, і тим са-
мим сприяє бажанню ісландців допомагати нам у справедливій 
боротьбі за незалежність.

Ще одним вражаючим епізодом свята стало відродження 
давньої української традиції. Під пильним наглядом і керу-
ванням берегині українських традицій, біоенерготерапевта 
та фітотерапевта Софії Нагорняк присутні разом готували на 
відкритому вогнищі у великому казані юшку з червоного півня. 
Софія Михайлівна разом з дівчатами у віночках вели танок до-
вкола, підкладаючи у страву магічні трави та підливаючи у юшку 
червоне вино. А вже згодом, після куштування, гості взяли з ба-
гаття по вугіллячку як оберіг на цілий рік.

До речі, Софія Нагорняк, маючи велику колекцію рушників 
з різних регіонів України, люб язно надала частину свого 
унікального зібрання для окраси свята, і всі мали змогу оз-
найомитися з цією сторінкою матеріальної культурної історії 

ТРАДИЦІЯТРАДИЦІЯ
Даша БілоусоваДаша Білоусова

НОВИЙ ПРОЄКТ 
В ОДЕСІ«ДНІ НАЦІЇ»:

Мета проєкту – щомісяця приділяти 
три дні певній національності, її культурі, 
традиціям, кухні і знайомити з ними 
одеситів та гостей міста. Перший масштаб-
ний захід був присвячений українській 
культурі та традиціям.

Ключові напрями діяльності 
громадянської спілки «Щасливе 
суспільство» такі: розвивайся; заробляй; 
допомагай; відпочивай. Саме цього і до-
тримувалися організатори, зробивши ці 
три дні по-справжньому святковими.

Реалізація проєкту почалася у день 
найбільш магічного українського свя-
та – Івана Купала, яке востаннє святку-
валося 7-го липня, адже наступного року 
воно відбуватиметься вже буде ближче до 
дня літнього сонцестояння. Ця подія була 
об’єднана з іншими: відкриттям рестора-
ну-простору «в Ажурі», що на Чорновола, 
4, та виставки робіт відомих українських 
художників Сергія Гарькавого, Олексія 
Маліка і Тамари Білоглазової.

Було ще два особливих моменти.

України. А наступного дня цілителька познайомила з асортимен-
том її крамниці при клініці «SOFI-NA» на вулиці Софіївській, 19, 
де консультує і надає допомогу. Було представлено біля двохсот 
найменувань сертифікованого товару – це чаї з сушених трав з 
фріпсами лимона і апельсина, лікувальні фітозбори, настоянки, 
екстракти, мазі, виготовлені за народними й авторськими ре-
цептами.

Також на святі діяв ярмарок. 8 та 9 липня гості мали 
можливість купити та навчитися робити ляльки-мотанки у 
Віолети Молодецької, малювати – на майстер-класах Тама-
ри Білоглазової та Олексія Маліка, придбати сувеніри від 
провідних митців України (лавка «Artery Art», Міський сад), 
прослухати лекції від Катерини Галібей, Олени Шевченко, Ро-
мана Балсекара та інших, поспівати українських пісень разом 
з чудовим волонтерським музичним гуртом «Хвиля». А ще – 
скуштувати хліб від ремісничої пекарні «PARSH», продегусту-
вати пиво від бренду «Трубадур» та вино від Едуарда Городець-
кого, навчитися разом з шеф-кухарем готувати автентичну 
українську страву шпундра тощо. Не лише дорослі, а й дітки 
отримали величезне задоволення від свята: вони ліпили ва-
реники з картоплею, малювали з художниками та співали ра-
зом з музикантами.

...Організатори, отримавши перший успішний досвід і 
позитивні відгуки, планують подальшу реалізацію проекту «Дні 
нації». Адже, як відомо, на Одещині проживають представники 
понад 100 національностей, кожна з яких має свою унікальну 
культуру і традиції. 

81818080 #134’2023



8382 #134’2023

ВРЕМЕНА ДРУГИЕ, 
ЧУВСТВА – ТЕ ЖЕ!

ПРЕМЬЕРА 2023
Мария Гудыма

Фото: Олег Владимирский

«ЛЮБОВЬ 
   СЕЧЕВОГО     
      СТРЕЛЬЦА»:

ОДЕССКИЙ АКАДЕМИЧЕСКИЙ ТЕАТР 
МУЗЫКАЛЬНОЙ КОМЕДИИ ИМЕНИ 

МИХАИЛА ВОДЯНОГО ПОД ЗАНАВЕС 
СЕЗОНА ПОКАЗАЛ ПРЕМЬЕРУ 

ФОЛК-МЮЗИКЛА «ЛЮБОВЬ 
СЕЧЕВОГО СТРЕЛЬЦА». ОПЕРЕТТА 
«ШАРИКА» С ЛИБРЕТТО И МУЗЫКОЙ 
ЯРОСЛАВА БАРНИЧА И СЛОВАМИ 

К ПЕСНЯМ ЮРИЯ ШКРУМЕЛЮКА 
БЫЛА ВПЕРВЫЕ ПОКАЗАНА В 
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В ОДЕССЕ, СТАЛ 
ВОЗМОЖЕН 
БЛАГОДАРЯ УЧАСТИЮ 
АРАНЖИРОВЩИКА, 
ДЖАЗОВОГО 
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УДАЛОСЬ ВЗБОДРИТЬ 
ПАРТИТУРУ, ПРИДАТЬ 
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Ярослав Барнич – украинский компо-Ярослав Барнич – украинский компо-
зитор, дирижер, педагог, общественный зитор, дирижер, педагог, общественный 
деятель, создатель не только больших деятель, создатель не только больших 
музыкальных произведений, но первых музыкальных произведений, но первых 
украинских песен в стиле танго, в частно-украинских песен в стиле танго, в частно-
сти именно он – автор знаменитой и хо-сти именно он – автор знаменитой и хо-
рошо нам известной «Гуцулки Ксени». Ро-рошо нам известной «Гуцулки Ксени». Ро-
дился он в 1896 году в селе недалеко от дился он в 1896 году в селе недалеко от 
Коломыи в Ивано-Франковской области, Коломыи в Ивано-Франковской области, 
окончил Львовский высший музыкаль-окончил Львовский высший музыкаль-
ный институт им. Лысенка (сейчас – му-ный институт им. Лысенка (сейчас – му-
зыкальная академия), много и успешно зыкальная академия), много и успешно 
работал на Западной Украине, а после работал на Западной Украине, а после 
Второй мировой эмигрировал в США, Второй мировой эмигрировал в США, 
затем – в Канаду. В юности в 1914 году затем – в Канаду. В юности в 1914 году 
Барнич добровольцем вступил в легион Барнич добровольцем вступил в легион 
Украинских сечевых стрельцов, и тема Украинских сечевых стрельцов, и тема 
оперетты «Шарика» ему была биографи-оперетты «Шарика» ему была биографи-
чески близка. В главном герое он видел чески близка. В главном герое он видел 
самого себя, не зря фамилия Балинский самого себя, не зря фамилия Балинский 
намекает на название его родного села намекает на название его родного села 
– Балинцы. Клавир, партитура и либрет-– Балинцы. Клавир, партитура и либрет-
то оперетты были потеряны и восстанов-то оперетты были потеряны и восстанов-
лены только в Америке, в середине 90-х. лены только в Америке, в середине 90-х. 
Дочь композитора Ирина Барнич-Дубас Дочь композитора Ирина Барнич-Дубас 
смогла передать материалы оперетт «Ша-смогла передать материалы оперетт «Ша-
рика» и «Гуцулка Ксеня» на родину авто-рика» и «Гуцулка Ксеня» на родину авто-
ра...ра...

Итак, во время Первой мировой вой-Итак, во время Первой мировой вой-
ны в Закарпатье сечевого стрельца Сте-ны в Закарпатье сечевого стрельца Сте-
пана Балинского удалось отправить на пана Балинского удалось отправить на 
постой в поместье Ференца Деркача, где постой в поместье Ференца Деркача, где 
живет дочь хозяина красавица Шарлотта живет дочь хозяина красавица Шарлотта 
(попросту – Шарика). Деркач (заслужен-(попросту – Шарика). Деркач (заслужен-
ный артист Украины Александр Щесняк) ный артист Украины Александр Щесняк) 
прочит дочку за богатого барона (правда, прочит дочку за богатого барона (правда, 
тому больше по вкусу Ирма, тетушка геро-тому больше по вкусу Ирма, тетушка геро-
ини). А после войны будет рад отдать уже ини). А после войны будет рад отдать уже 
бесприданницу за успешного предпри-бесприданницу за успешного предпри-

нимателя, каковым станет Степан! Воен-нимателя, каковым станет Степан! Воен-
ные испытания с честью выдержит глав-ные испытания с честью выдержит глав-
ный герой, сохранив при этом верность ный герой, сохранив при этом верность 
своей единственной возлюбленной.своей единственной возлюбленной.

Роль основательного, надежного Сте-Роль основательного, надежного Сте-
пана Балинского убедительно исполняет пана Балинского убедительно исполняет 
Иван Ковалев, а пламенная сердцеедка Иван Ковалев, а пламенная сердцеедка 
Шарика в исполнении Екатерины Мысь Шарика в исполнении Екатерины Мысь 
становится ему достойной парой, ведь становится ему достойной парой, ведь 
противоположности сходятся. Обаятель-противоположности сходятся. Обаятель-
ный простак Клим Гусак (Александр Ка-ный простак Клим Гусак (Александр Ка-
баков) готов приударить за любой встре-баков) готов приударить за любой встре-
ченной девушкой, но к финалу обретет ченной девушкой, но к финалу обретет 
свое счастье в лице Марийки (Алеся Пе-свое счастье в лице Марийки (Алеся Пе-
рекальчук). Собственно, остепенятся и рекальчук). Собственно, остепенятся и 
обзаведутся невестами все боевые то-обзаведутся невестами все боевые то-
варищи Степана. А барон Ласло (Влади-варищи Степана. А барон Ласло (Влади-

минаний, но и поводом це-
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счастье близким людям, и это актуально счастье близким людям, и это актуально 
для нас сегодня, как никогда.для нас сегодня, как никогда.

Чтобы зрители хорошо понимали ди-Чтобы зрители хорошо понимали ди-
алектные выражения, программка со-алектные выражения, программка со-
держит маленький словарик: «хiнська держит маленький словарик: «хiнська 
порцеляна» (китайский фарфор), «льо-порцеляна» (китайский фарфор), «льо-

каль» (съемная квартира), «крайня каль» (съемная квартира), «крайня 
iмпертиненцiя» (крайняя степень чего-iмпертиненцiя» (крайняя степень чего-
то невозможного) и так далее. Обо-то невозможного) и так далее. Обо-

гащаем свой словарный гащаем свой словарный 
запас и наслаждаемся запас и наслаждаемся 

музыкой! Судя по всему, «Любовь се-музыкой! Судя по всему, «Любовь се-
чевого стрельца» станет украшением чевого стрельца» станет украшением 
репертуара одесского театра на мно-репертуара одесского театра на мно-
гие сезоны. Приятно, что и эта премье-гие сезоны. Приятно, что и эта премье-
ра не стала исключением для верного ра не стала исключением для верного 
поклонника нашей музкомедии Андрея поклонника нашей музкомедии Андрея 
Мусиенко – на сцену снова выкатили Мусиенко – на сцену снова выкатили 
торт, украшенный изображением сцен торт, украшенный изображением сцен 
из спектакля. из спектакля. 
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ФРАНЦУЗСКАЯ 
ДЕТЕКТИВНАЯ 

КОМЕДИЯ – ВОТ 
ЧТО СПОСОБНО 

УВЛЕЧЬ И ОТВЛЕЧЬ ОТ 
РЕАЛЬНОСТИ СОВРЕМЕННОГО 

ТЕАТРАЛА. ИМЕННО ЭТО И ПРЕДЛАГАЕТ 
СВОЕЙ ПУБЛИКЕ ОДЕССКИЙ АКАДЕМИЧЕСКИЙ ОБЛАСТНОЙ ДРАМАТИЧЕСКИЙ 

ТЕАТР. СПЕКТАКЛЬ «8 ЛЮБЯЩИХ ЖЕНЩИН» ПО ПЬЕСЕ РОБЕРА ТОМА В ПОСТАНОВКЕ 
НАРОДНОГО АРТИСТА УКРАИНЫ ОЛЕГА ШКОЛЬНИКА ИЗОБИЛУЕТ ЯРКИМИ 

АКТЕРСКИМИ РАБОТАМИ, И НЕТ КРИЧАЩЕГО ВОЗРАСТНОГО НЕСООТВЕТСТВИЯ МЕЖДУ 
ИСПОЛНИТЕЛЬНИЦАМИ И ПЕРСОНАЖАМИ. МОЖНО ВЫГЛЯДЕТЬ ПРЕКРАСНО И В 
ВОСЕМЬДЕСЯТ, НО НЕ НА СОРОК, А СОРОКАЛЕТНЯЯ ДВАДЦАТИЛЕТНЮЮ МОЖЕТ 

ИГРАТЬ ТОЛЬКО В ЖАНРЕ РАДИОСПЕКТАКЛЯ. ИЗДЕРЖЕК, КОТОРЫМИ ОБЫЧНО 
ГРЕШАТ ТЕАТРЫ, БЕРУЩИЕ В РАБОТУ «8 ЖЕНЩИН» (ТАКОВО ОРИГИНАЛЬНОЕ, МЕНЕЕ 

КАССОВОЕ, ЗАТО БОЛЕЕ ПРАВДИВОЕ НАЗВАНИЕ ПЬЕСЫ), УДАЛОСЬ ИЗБЕЖАТЬ.

ПРЕМЬЕРА 2023ПРЕМЬЕРА 2023
Мария ГудымаМария Гудыма

Фото Олег ВладимирскийФото Олег Владимирский

НЦУЗСКАЯ ФРАН
ЕКТИВНАЯ ДЕТ
ДИЯ – ВОТКОМЕД
ОСОБНО ЧТО СПОСОБНОЧТО СП
ВЛЕЧЬ ОТУВЛЕЧЬ И ОТВЛЕЧЬ ОТУВЛЕЧЬ И ОТ

МЕННОГО РЕАЛЬНОСТИ СОВРЕМ

иВОСЕМЬ ЖЕНЩИН

ЗА
ГА

ДОЧНЫЙ ЧЕЛОВЕК
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Заслуженная артист-
ка Украины Юлия Скарга – 

  в роли бабушки. Одна из ее до-
черей – незамужняя бездельница-симу-
лянтка Огюстина (Анна Дьяченко), дру-

гой, Габи (Гуллер Полякова), в жизни больше 
повезло: она отхватила богатого (увы, уже прак-

тически разорившегося) мужа, в чьем загород-
ном доме все и проживают. У месье имеется се-
стра Пьеретта (Елена Ященко), дочери Сюзон 

(Полина Корец) и Катрин (Дарья Евдокимова). С 
порога Сюзон стремится обнять экономку Шарлотту (Та-

тьяна Грачик), но мать аккуратно подталкивает ее к бабушке, 
что говорит о многом, происходящем в этой семье. Катрин еще 

подросток, зато очень сообразительная. Она забавляется игрой 
в детектива, щеголяет в забавных пижамках и на многое готова 

ради леденцов.

Нетрудно заметить, что Шарлотта девочкам ближе матери и 
бабушки, об этом говорит язык тела (Катрин даже взбивает грудь 
пышнотелой Шарлотты, как подушку, чтобы прильнуть к ней ще-
кой). В богатых домах дети часто копируют повадки прислуги, 
которая ими и занимается.

Остается еще одна женщина – сексапильная горничная 
Луиза (Александра Цымбалюк), которая точно не собирает-
ся задержаться в служанках долгие годы, работа – это вре-
менно, создание уюта в чужом доме для нее – не главное. 
К тому же ей явно хочется объятий хозяина, а не его до-
чурок. 

И весь этот серпентарий единомышленниц спорит, 
кому более выгодна смерть их единственного мужчины. 

Надо отдать должное: переход на украинский язык 
не сказался на игре артисток. Бабушка с юмором пута-
ется, произнося слово «пiдлюка», а все остальные хором 
поправляют ее: «падлюка». Но смысл остается одним и 
тем же...

В пьесе мужская роль отсутствует, однако режис-
сер выводит на сцену заслуженного артиста Украи-
ны Бориса Смирнова в качестве «загадочного чело-
века». Спешим успокоить театралов, знающих, чем 
заканчиваются у драматурга «8 женщин»: никакой 
трагедии, он найдет достойный выход из тяжелой си-
туации. Сейчас это более чем актуально. Да и для са-
мих женщин выбраны не сатирические приемы, а 
скорее мягкая ирония. Ну не зарабатывать же им, 
в самом деле, своим трудом на все эти платьица, 
пудреницы и сумочки, на дом и парк, на прислугу, 
наконец... 
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ЗА НИМИ – БУДУЩЕЕ!
Мария Гудыма

Фото: Олег Владимирскийди ир ий

ЕСТЬ 
НА ВЫЖИВАНИЕ   
РЕЦЕПТЫ!

НЕСМОТРЯ НА НЕСМОТРЯ НА 
ТРУДНОСТИ ТРУДНОСТИ 
ОБРАЗОВАТЕЛЬНОГО ОБРАЗОВАТЕЛЬНОГО 
ПРОЦЕССА ВО ПРОЦЕССА ВО 
ВРЕМЯ ВОЙНЫ, ВРЕМЯ ВОЙНЫ, 
ХУДОЖЕСТВЕННАЯ ХУДОЖЕСТВЕННАЯ 
ТЕАТРАЛЬНАЯ ТЕАТРАЛЬНАЯ 
ШКОЛА М. ОДЕССЫ ШКОЛА М. ОДЕССЫ 
(ИЛИ ПРОСТО (ИЛИ ПРОСТО 
«ТЕАТРАЛОЧКА») «ТЕАТРАЛОЧКА») 
ПОКАЗАЛА СВОЙ ПОКАЗАЛА СВОЙ 
ВЫПУСКНОЙ ВЫПУСКНОЙ 
СПЕКТАКЛЬ НА СПЕКТАКЛЬ НА 
СЦЕНЕ ОДЕССКОГО СЦЕНЕ ОДЕССКОГО 
АКАДЕМИЧЕСКОГО АКАДЕМИЧЕСКОГО 
УКРАИНСКОГО УКРАИНСКОГО 
МУЗЫКАЛЬНО-МУЗЫКАЛЬНО-
ДРАМАТИЧЕСКОГО ДРАМАТИЧЕСКОГО 
ТЕАТРА ИМЕНИ ТЕАТРА ИМЕНИ 
ВАСЫЛЯ ВАСЫЛЬКО. ВАСЫЛЯ ВАСЫЛЬКО. 
МЕЖДУ ШКОЛОЙ И МЕЖДУ ШКОЛОЙ И 
ТЕАТРОМ СУЩЕСТВУЕТ ТЕАТРОМ СУЩЕСТВУЕТ 
ДАВНЯЯ ДРУЖБА И ДАВНЯЯ ДРУЖБА И 
СОТРУДНИЧЕСТВО. СОТРУДНИЧЕСТВО. 
ЗРИТЕЛИ СИДЕЛИ ЗРИТЕЛИ СИДЕЛИ 
ТУТ ЖЕ, НА СЦЕНЕ, ТУТ ЖЕ, НА СЦЕНЕ, 
А ПОВОРОТНЫЙ А ПОВОРОТНЫЙ 
КРУГ СТАЛ МЕСТОМ КРУГ СТАЛ МЕСТОМ 
ПОКАЗА ОТРЫВКОВ ПОКАЗА ОТРЫВКОВ 
ИЗ НЕСКОЛЬКИХ ИЗ НЕСКОЛЬКИХ 
СОВРЕМЕННЫХ ПЬЕС. СОВРЕМЕННЫХ ПЬЕС. 
КАЖДЫЙ ПОВОРОТ КАЖДЫЙ ПОВОРОТ 
– НОВАЯ ИСТОРИЯ, – НОВАЯ ИСТОРИЯ, 
ПРИБЛИЖЕНИЕ НОВЫХ ПРИБЛИЖЕНИЕ НОВЫХ 
ГЕРОЕВ. ТАК ИЛИ ИНАЧЕ ГЕРОЕВ. ТАК ИЛИ ИНАЧЕ 
ВОЙНА КАЛЕЧИТ СУДЬБЫ ВОЙНА КАЛЕЧИТ СУДЬБЫ 
ГЕРЕВ ДРАМЫ «Я – НОРМ» ГЕРЕВ ДРАМЫ «Я – НОРМ» 
НИНЫ ЗАХОЖЕНКО, НИНЫ ЗАХОЖЕНКО, 
ПЬЕСЫ «ПОСЛЕДНЯЯ ПЬЕСЫ «ПОСЛЕДНЯЯ 
ИСТОРИЯ» ОЛЬГИ ИСТОРИЯ» ОЛЬГИ 
ТОКАРЧУК, АНТИУТОПИИ ТОКАРЧУК, АНТИУТОПИИ 
АЛЕКСАНДРА ИРВАНЦА АЛЕКСАНДРА ИРВАНЦА 
«О ПРЕДАТЕЛЬСТВЕ», «О ПРЕДАТЕЛЬСТВЕ», 
МОНОПЬЕСЫ МАРИНЫ МОНОПЬЕСЫ МАРИНЫ 
СМИЛЯНЕЦ «БОРЩ» И СМИЛЯНЕЦ «БОРЩ» И 
СКАЗКИ ОЛИ РУСИНОЙ СКАЗКИ ОЛИ РУСИНОЙ 
«АБРИКОСЫ РАСЦВЕТАЮТ «АБРИКОСЫ РАСЦВЕТАЮТ 
НОЧЬЮ».НОЧЬЮ».

– Мы давно любим театр име-– Мы давно любим театр име-

ни Васылько, находимся за углом от ни Васылько, находимся за углом от 

него, –него, – рассказал перед представ- рассказал перед представ-
лением директор школы, режиссер лением директор школы, режиссер 
и педагог и педагог Федор Федор ТКАЧТКАЧ. . – Наши дети – Наши дети 

играют здесь в спектаклях, артисты играют здесь в спектаклях, артисты 

театра преподают у нас в школе. Сам театра преподают у нас в школе. Сам 

Бог велел нам попроситься сегодня Бог велел нам попроситься сегодня 

сюда. Благодарю директора Юлию сюда. Благодарю директора Юлию 

Пивоварову и все театральные служ-Пивоварову и все театральные служ-

бы. В основу выпускного спектакля бы. В основу выпускного спектакля 

положен метод переживания. Это со-положен метод переживания. Это со-

временная драматургия, материал временная драматургия, материал 

ученики выбирали сами: четыре соль-ученики выбирали сами: четыре соль-

ных фрагмента, а первый – для груп-ных фрагмента, а первый – для груп-

пы артистов.пы артистов.

Группа выпускников, носящая на-Группа выпускников, носящая на-
звание Alter Ego, в большинстве сво-звание Alter Ego, в большинстве сво-
ем собирается и дальше посвящать ем собирается и дальше посвящать 
себя творчеству, поэтому им дана себя творчеству, поэтому им дана 
возможность «пощупать» большую возможность «пощупать» большую 
сцену. А поскольку драматургический сцену. А поскольку драматургический 
материал ребята выбирали самосто-материал ребята выбирали самосто-
ятельно, то отчасти и поэтому они ятельно, то отчасти и поэтому они 
играли увлеченно, искренне, ярко.играли увлеченно, искренне, ярко.

Специально для реализации Специально для реализации 
первого фрагмента подключились первого фрагмента подключились 
выпускники, которые уже сделали выпускники, которые уже сделали 
актерство своей профессией, – Да-актерство своей профессией, – Да-
ниэлла Рыбальченко и Гриша На-ниэлла Рыбальченко и Гриша На-
умов (он уже успел окончить Киев-умов (он уже успел окончить Киев-
ский национальный университет ский национальный университет 
театра, кино и телевидения имени театра, кино и телевидения имени 
И. Карпенко-Карого, курс Дмитрия И. Карпенко-Карого, курс Дмитрия 
Богомазова). А еще в действе уча-Богомазова). А еще в действе уча-
ствует сама Римма Зюбина, звезда ствует сама Римма Зюбина, звезда 
отечественной сцены: она появля-отечественной сцены: она появля-
ется на экране в роли лицемерной ется на экране в роли лицемерной 
учительницы, ведущей дистанцион-учительницы, ведущей дистанцион-
ные занятия в Буче для перепуган-ные занятия в Буче для перепуган-
ных взрывами и сиренами старше-ных взрывами и сиренами старше-
классников. Пьеса «Я – норм» стала классников. Пьеса «Я – норм» стала 
весьма популярной за год войны и весьма популярной за год войны и 
вскрыла массу проблем, одна из ко-вскрыла массу проблем, одна из ко-
торых такова: дети копируют пове-торых такова: дети копируют пове-
дение взрослых и хейтят, называя дение взрослых и хейтят, называя 
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«крысами», друзей, которых уво-«крысами», друзей, которых уво-
зят подальше от войны родите-зят подальше от войны родите-
ли... Распадаются семейные сою-ли... Распадаются семейные сою-
зы взрослых, распадаются и пары зы взрослых, распадаются и пары 
влюбленных подростков, но скла-влюбленных подростков, но скла-
дываются новые, а близость смер-дываются новые, а близость смер-
ти делает всех более щедрыми на ти делает всех более щедрыми на 
ласковые слова. Символом гармо-ласковые слова. Символом гармо-
ничной мирной жизни становит-ничной мирной жизни становит-
ся нижний брейк, который в начале ся нижний брейк, который в начале 
фрагмента слаженно отплясывают фрагмента слаженно отплясывают 
еще не рассорившиеся школьники...еще не рассорившиеся школьники...

Теме войны в Украине посвя-Теме войны в Украине посвя-
щена и «Последняя история», геро-щена и «Последняя история», геро-
иня которой сталкивается с сек-иня которой сталкивается с сек-
суальным насилием со стороны суальным насилием со стороны 
«освободителя»-сибиряка. Отголо-«освободителя»-сибиряка. Отголо-
ски Второй мировой тревожат впол-ски Второй мировой тревожат впол-
не взрослых героинь пьес Ирванца не взрослых героинь пьес Ирванца 
и Смилянец, искалеченную девуш-и Смилянец, искалеченную девуш-
ку и согбенную старушку. А юная ку и согбенную старушку. А юная 
девочка из сказочной истории Ру-девочка из сказочной истории Ру-
синой заводит настораживающую синой заводит настораживающую 

дружбу с маленьким дроном... Но дружбу с маленьким дроном... Но 
не будем раскрывать все сюжет-не будем раскрывать все сюжет-
ные ходы, заметим лишь, что игра-ные ходы, заметим лишь, что игра-
ют артисты не по-детски сильно, ют артисты не по-детски сильно, 
искренне, отлично владея голосом, искренне, отлично владея голосом, 
речью и пластикой, и каждый фраг-речью и пластикой, и каждый фраг-
мент вовлекает зрителя в особый мент вовлекает зрителя в особый 
мир. Жаль, что выживать юным ду-мир. Жаль, что выживать юным ду-
шам в этих мирах так трудно, а по-шам в этих мирах так трудно, а по-
рой и невозможно!рой и невозможно!

В спектакле участвуют вос-В спектакле участвуют вос-
питанники ХТШ Анжелика Хача-питанники ХТШ Анжелика Хача-
трян (она еще остается учиться в трян (она еще остается учиться в 
«Театралочке»), выпускники это-«Театралочке»), выпускники это-
го года Ксения Мороз, Елизавета го года Ксения Мороз, Елизавета 
Малюженко, Алина Кравчук и дру-Малюженко, Алина Кравчук и дру-
гие ребята.гие ребята.

Конечно, нет и не может быть Конечно, нет и не может быть 
готовых рецептов на выживание, готовых рецептов на выживание, 
но посмотреть со стороны на то, но посмотреть со стороны на то, 
как справляются (или нет) с потря-как справляются (или нет) с потря-
сениями герои пьес, полезно и де-сениями герои пьес, полезно и де-
тям, и взрослым. тям, и взрослым. 
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100
Л У Ч Ш И Х 
ФОТОГРАФИЙ 
2 0 2 2

п о  в е р с и и  ж у р н а л а  T i m e

ТРАГИЧЕСКИЕ 
СОБЫТИЯ 
ВОЙНЫ 
В УКРАИНЕ

ИЗДАНИЕ TIME 
ОПУБЛИКОВАЛО 
100 СНИМКОВ, 
ЛУЧШЕ ВСЕГО 
ПЕРЕДАЮЩИХ ТО, 
КАКИМ БЫЛ УХОДЯЩИЙ 
2022 ГОД. БОЛЬШАЯ 
ЧАСТЬ ФОТО 
ПОСВЯЩЕНА УКРАИНЕ.

Украинский солдат помогает Юлии Павлюк и ее дочери Эмме эвакуироваться из Ирпеня, который российские войска стремились 
захватить во время попытки окружить столицу, 5 марта. Maxim Dondyuk

...Тела украинцев, погибших от ударов рф по мирным городам, спасающие-
ся от обстрелов агрессора жители Ирпеня, выпускники школы, танцующие вальс 
перед укреплениями в Одессе, защитники Киева, играющие в шашки «коктейля-
ми Молотова», женщины, плетущие камуфляжные сетки, поле, покрытое воронка-
ми, спасатели с носилками, выносящие беременную из разбомбленного роддо-
ма, прощальные взгляды в окнах поездов и автобусов... Многие из этих снимков, 
снятых и украинскими, и зарубежными фотокоррами, мы уже видели, и они вреза-
лись в память навсегда. Эти немые свидетельства военных преступлений россии 
заставили весь мир содрогнуться от ужаса, страха, сочувствия и стали мощным 
стимулом в желании поддержать Украину в праведном противостоянии врагу. 

«Это настроение гудело на заднем плане, а иногда и довольно громко ревело 
на протяжении 2022 года», – пишет Time о своей подборке фотографий.

Женщина и ребенок выглядывают из окна 
автобуса на выезде из Северодонецка, 

Луганская область. Украина, 24 февраля. 
Vadim Ghirda – AP

На Одесском железнодорожном вокзале Георгий Кебурия 
прощается со своей женой Майей и детьми, когда они 
садятся в поезд, отправляющийся во Львов. Украина, 
5 марта. Salwan Georges – The Washington Post/Getty Images

Гражданские добровольцы получают оружие в рамках общенациональной кампании по вербовке, регистрации и призыву людей для 
войны с россией в Фастове. Украина, 25 февраля. Bendan Hoffman – The New York Times/Redux
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Украинцы под разрушенным мостом пытаются эвакуироваться через реку из Ирпеня на окраине Киева. Украина, 5 марта. 
Emilio Morenatti – AP

Жители Киева покидают город после ракетных ударов российских вооруженных сил по Киеву. Украина, 24 февраля.

Первым пациентом, поступившим в главную 
детскую больницу Киева после российского 
вторжения, был мальчик по имени Семен, 
сфотографированный 28 февраля. Автомобиль 
его семьи попал под шквальный огонь, в 
результате чего погибли его родители и сестра. 
Позже мальчик умер. Maxim Dondyuk

Жертва минометного обстрела в Буче лежит на 
кухне, 6 апреля. Maxim Dondyuk

Михаил Куликов на суде в Чернигове 4 августа. 
Российский солдат, приговоренный к 10 годам 
лишения свободы, был признан виновным в 
обстреле из танка многоэтажного жилого дома 
в первые дни войны в Украине. Это второй 
российский военнослужащий, осужденный в 
Украине с начала вторжения. Stanislav Krupar –
laif/Redux

Мирные жители в эвакуационном поезде в Покровске. Украина, 28 сентября. Nicole Tung – The New York Times/Redux



9998 #134’2023

Семья украинского солдата Ивана Липского скорбит у его гроба в Одессе. Липский был убит в Николаеве 18 марта во время 
авиаудара российской авиации по 36-й бригаде морской пехоты Украины; тогда погибло более 40 украинских солдат. Украина, 
29 марта. Salwan Georges – The Washington Post/Getty Images

Тела российских солдат в военной машине на дороге в Буче, 1 марта. Serhii Nuzhnenko – AP

Сергей, отец подростка Ильи, плачет над безжизненным телом сына, лежащим на носилках в родильном доме, 
переоборудованном в медпункт в Мариуполе. Илья был смертельно ранен в среду во время игры в футбол в Мариуполе, 
когда начался обстрел на фоне российского вторжения в город. Взрыв произошел на футбольном поле возле школы. 
Украина, 2 марта. Evgeniy Maloletka – AP

Украинские сотрудники МЧС и волонтеры выносят раненую беременную женщину из пострадавшего от обстрела родильного дома в 
Мариуполе. Украина, 9 марта. Ребенок родился мертвым, через полчаса умерла и мать. Evgeniy Maloletka – AP

9998 #134’2023
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Взорванный зерновой бункер, внутри которого все еще горит зерно. Заселье, Николаевская область, 16 июля. Wojciech Grzedzinski – 
The Washington Post/Getty Images

Ферма в Вильховке, Украина, потеряла 80 коров и 30 свиней за два месяца артиллерийских обстрелов и оккупации со стороны 
россии, 14 мая. Carol Guzy – ZUMA

Поле, покрытое воронками от обстрелов, недалеко от Изюма, Харьковская область. Украина, 13 сентября. Kostiantyn Liberov – AP

Украинские солдаты осматривают тела погибших мирных жителей, в том числе Татьяны Перебийнис и двух ее детей, которые были 
смертельно ранены российским минометным снарядом во время эвакуации из Ирпеня. Также погиб доброволец, помогавший семье. 
Украина, 6 марта. Линси Аддарио
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Выпускники школы танцуют на фоне 
мешков с песком, которыми защищен фасад 
оперного театра в Одессе. Украина, 
15 июня. 
Laetitia Vancon – The New York Times/Redux

Дети играют на уничтоженной российской военной технике перед Михайловским собором в Киеве. Украина, 12 июня. 
Fabian Ritter – DOCKS Collective

Бойцы Сил 
территориальной обороны, 
которые охраняют 
блокпост, играют в шашки 
с коктейлями Молотова. 
Восточная окраина Киева, 
Украина, 5 марта. 
Nicole Tung for Harper’s 
Magazine

Курсанты отрабатывают аварийную ситуацию во 
время урока в бомбоубежище в первый учебный 

день в кадетском лицее в Киеве. Украина, 
1 сентября. Efrem Lukatsky – AP

Добровольцы в библиотеке в центре Львова плетут камуфляжные сети для отправки солдатам на передовую. Украина, 7 марта. 
Natalie Keyssar for TIME
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МЕДИЧНИЙ ЦЕНТР
«SOFI-NA»

м. Одеса, вул. Софiївська, 19
Час роботи: щоденно, окрiм суботи i недiлi

Телефони: моб. +380681819865, +380934029288

МЕДИЧНИЙ 
ЦЕНТР 
НАТУРОПАТIЇ 

«SOFI-NA» � 
ДЛЯ ВСIХ, ДЛЯ ВСIХ, 
ХТО ХОЧЕ БУТИ ХТО ХОЧЕ БУТИ 
ЗДОРОВИМЗДОРОВИМ

У середмiстi Одеси, на вулицi Софiївськiй, 19, гостинно вiдчинив 
свої дверi для вiдвiдувачiв Медичний центр натуропатiї «SOFI-NA» 
Софiї Нагорняк – вiдомої цiлительки, психолога, фiтотерапевта, чле-
на Мiжнародної асоцiацiї народної медицини. Тепер одесити i гостi 
мiста мають можливiсть отримувати в просторому, свiтлому, гарно 
обладнаному примiщеннi центру послуги з оздоровлення i придбати 
цiлющу органiчну продукцiю в екологiчнiй аптецi.

У медичному центрi натуропатiї «SOFI-NA» Софiя Михайлiвна На-
горяк, цiлителька з багаторiчним успiшним досвiдом, проводить 
консультування i лiкування народними засобами медицини. Це 
фiтотерапiя, вiсцелярна терапiя, процедури хiджами (лiкувального 
кровопускання) i гiрудотерапiї. Також працюють бiоенерготерапевт, 
психолог, косметолог, масажист, фахiвець з корекцiї хребта.

В екологiчнiй аптецi представленi у широкому асортиментi 
трав’янi оздоровчi збори й чаї, фiтоекстракти, мацерати (тобто на-
стоянки на олiї), унiкальна авторська розробка – бальзам «SOFI-
NA», фiтосвiчi, а також органiчна продукцiя власного виробництва: 
печиво, гранули, варення з корисних для здоров’я ягiд та фруктiв, з 
горiхiв, ялицевих пагонiв тощо.

Усi цi вироби оригiнальнi i мають фiрмовий знак «SOFI-NA», а не-
повторне пакування змусить усмiхнутися: скажiмо, баночка з напи-
сом на кришечцi «Або Україна виграє, або орки програють» може 
бути не лише смачним, а й символiчним подарунком!
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ПІВДЕННОУКРАЇНСЬКИЙ МЕДІА ХОЛДИНГ 
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Iнформаційні 
спонсори:

(0482) 340-308!
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